
آگهی مناقصه عمومی 
شماره های 96 و 97 سال 1401

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی 

شرکت آب و فاضلاب استان اذربایجان شرقی در نظر دارد عملیات مربوط به موضوعات مندرج در جدول  زیر«
مبلغ براورد اولیه 

)ریال(
 مدت 

)اجرای کار(
مبلغ سپرده تضمین شرکت در 

مناقصه )ریال( موضوع مناقصه و شماره مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت شماره 
فراخوان ردیف

25/040/887/333 12 1/252/044/366 اصلاح وتوسعه و نگهداری شبکه آب منطقه یک تبریز به شماره 
2001001403000076 مورخ 1401/3/18 96 1

11625327200 12 581266360 نگهداری و تعیرات شبکه آب، نصب انشعاب شهرستان جلفا )شهرهای هادیشهر- جلفا-
سیه رود( به شماره 30010014030000077 مورخ 1401/0/18 97 2

از محل اعتبارات غیر عمرانی و از طریق مناقصه )عمومی( در ســامانه  تدارکات 
الکترویکی به پیمانکار دارای واجد شرایط و دارای رتبه آب یا تاسیسات و تجهیزات 
یا دارای صلاحیت بهره برداری از شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور متناسب 
با ظرفیت کاری و رشــته کاری واگذار می نماید کلیــه مراحل مناقصه از طریق 
www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت) ســتاد( به آدرس 

انجام خواهد شد. بدیهی است هزینه آگهی از برنده مناقصه اخذ خواهد شد.
الف( به پیشــنهادهای فاقد امضا، مشــروط، مخدوش، مطلقــا ترتیب اثرداده 

نخواهد شد.
ب( سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

ج( پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده، تضمین های معتبر تسلیم 
یا مبلغ مذکور را به حســاب بانکی شــرکت، واریز و حسب مفاد اسناد مناقصه 

ضمانــت نامه یا رســید واریز وجــه را بصورت اصل در وقت مقرر در اســناد 
به کارفرما تســلیم نماید به پیشنهادهای فاقد ســپرده، سپرده های مخدوش، 

سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
مهلت فروش اسناد از تاریخ درج آگهی لغایت ساعت 19 مورخ 1401/03/26

آخرین مهلت تسلیم پیشــنهادات در سامانه ستاد ایران ساعت 8 صبح مورخه 
1401/4/7

زمان و تاریخ بازگشــایی پیشــنهادات در سامانه ســتاد ایران ساعت 10 صبح 
مورخه 1401/4/7

 www.abfaazarbaijan.ir:سایت
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/03/21
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/03/22

شماره شناسه 1332832

 نوبت دوم

وزارت نیرو
شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی)سهامی خاص(

» آگهي مزایده عمومی«
شهرداري منطقه سه همدان در نظر دارد با توجه به مجوز صادره فروش املاک مشروحه ذیل از طریق مزایده عمومی اقدام نماید. 
لذا از متقاضیان دعوت بعمل می آید جهت شــرکت در مزایده با شماره 2001090334000008 به سامانه تدارکات الکتریکی 

دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.

آدرسنوع کاربری10% سپردهارزش کل ملک )ریال(پلاک ثبتیمساحت متر مربعشماره قطعهردیف

کوی پردیسانمختلط34.350.000.0003.500.000.000از 18 اصلی1160-1229

کوی پردیسانمختلط33.350.000.0003.400.000.000از 18 اصلی2160-2231

کوی پردیسانمختلط33.957.000.0003.400.000.000از 18 اصلی3160-3231

مجتمع کشاورز فاز 1تجاری20.730.000.0002.000.000.000از 43262/80198/1

مجتمع کشاورز فاز 2تجاری21.600.000.0002.100.000.000از 160 اصلی54972

توضیحات:
سپرده شــرکت در مزایده بصورت ضمانتنامه بانکی )با اعتبار 
حداقل(یــا واریز مبلغ ســپرده شــرکت در مزایده شــماره 
100827030411 بنام شــهرداری منطقه 3 نزد بانک شــهر 

شعبه شریعتی
متقاضیان می بایســت تا آخر وقت اداری روز یکشــنبه مورخ 
1401/4/5 نســبت به تحویل اصل سپرده شرکت در مزایده 
)فیش واریزی یا ضمانتنامه ( به دبیرخانه شــهرداری منطقه 3 

واقع در میدان مفتح اقدام نمایند.
برنده مزایده بایســتی حداکثر ظرف 7 روز کاری از تاریخ ابلاغ 
برنده شــدن  نسبت به پرداخت وجه ملک اقدام نماید در غیر 

اینصورت سپرده ایشان به نفع شهرداری ضبط و درخصوص نفر 
دوم نیز در صورت ابلاغ شهرداری بدین نحو عمل خواهد شد.

شهرداری در رد یا قبول کلیه پیشنهادات مختار است.
تاریخ  انتشار آگهی در روزنامه و سامانه ستاد 1401/3/23 و 

آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده 1401/3/25
آخرین مهلت ثبت قیمت پیشنهادی در سامانه ستاد: 

ساعت 14 مورخ 1401/4/5
مورخ  جلسه:  تشکیل  در صورت  اســناد  بازگشایی  تاریخ 

1401/4/6
ســایر اطلاعات و جزئیــات مربوط به معامله در اســناد مزایده 

مندرج است.  279/ی

شهرداري منطقه سه همدان

آگهی فراخوان عمومی مناقصه یک مرحله ای
نوبت اول و دوم

اداره كل زندان های استان البرز در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای تهیه و نصب یک دستگاه دیزل ژنراتور مدل 400KVA( 2-OM457TAGE( با تابلوی امرجنسی 
تولید شــرکت رخشــا دیزل آسیا در ندامتگاه کرج را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 
پیشــنهاد مناقصه گران محترم و بازگشــائی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرسwww.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 

مناقصه گران محترم درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: 1401/03/21

مهلت زمان دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا مورخ 1401/03/26 
مهلت زمان ارائه پیشنهاد: تا ساعت 09:00 مورخ 1401/04/07

زمان بازگشائی پاکت ها: ساعت 13:00 روز سه شنبه مورخ 1401/04/07
مبلغ برآورد اولیه: 14.800.000.000ریال

مبلغ تضمین شركت در مناقصه )صرفاً ضمانتنامه بانكی(: 740.000.000 ریال
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد و 

مدارک و ارائه پاکت های مناقصه
استان البرز- كرج - بلوار دانش آموز - بعد از میدان مادر - نرسیده به پمپ بنزین - 

ساختمان الوند - طبقه چهارم - اداره فنی و عمرانی زندان های استان البرز
تلفن: 32745374 - 026

اطلاعات تماس سامانه جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: 
مرکز تماس 41934 - 021 

دفتر ثبت نام در سامانه: 88969737 و 85193768 – 021

اداره كل زندان های استان البرز

شناسه آگهی: 1331872  اولویت در پرداخت وام ودیعه مســکن، پوشــش 
خانوارهای مســتاجر واجد شــرایط اســت و از 
آنجایی که همه تلاش دولت در طرح های حمایتی 
مســکن، تشــویق به ازدواج و حمایت از تشکیل 
خانواده است، وام ودیعه مسکن به مجردها تعلق 

نمی گیرد.
ســال گذشــته و همزمان با ثبت نام متاهل ها در 
طرح نهضت ملی مســکن، دولت با هدف تشویق 
مجردها به ازدواج و حل مشــکل پیری جمعیت، 
پنج گروه از افــراد جدید را فــارغ از اینکه متأهل 
یا سرپرست خانوار باشــند در نهضت ملی مسکن 

گنجاند و اجازه ثبت نام را به آنان داد.
دولــت در طرح های مســکن بــه دنبــال ایجاد 
مکانیزمی برای تشــکیل خانــواده و حل پیری 
جمعیت اســت و یکی از نکات مهــم در رابطه با 
قانون جمعیت این اســت که بتوان فضایی ایجاد 
کرد تا افرادی که در سن ازدواج هستند انگیزه ای 
برایشان ایجاد شود تا اگر مشکل آن ها برای تأهل 

مسکن است، حل شود.
بر این اســاس در مصوبه جدید هیــات دولت که 
در شورای عالی مســکن با حضور رئییس جمهور 
بررسی و تصویب شد، برای نخســتین بار مردان 
مجرد ۴۵ سال، پســران بالای ۱۸ سال و افرادی 
با بیماری خاص توانســتند در ســامانه »ثمن« 
ثبت نام کننــد. خانم های مجرد بالای ۳۵ ســال 

و زنان سرپرســت خانواده نیز از گذشــته امکان 
ثبت نام در طرح های حمایتی مسکن را داشتند.

با این حال عده ای معتقدند دو گروه از متقاضیان 
بازار اجاره یعنــی دختران و پســران مجرد که از 
سایر شهرها به انگیزه اشــتغال یا تحصیل از شهر 
خود و منــزل پدر و مادر خارج شــده و در شــهر 
دیگری مشــغول کار یا تحصیل یا هر دو هستند، 

باید مشمول دریافت این وام شوند.
پاســخ را محدودیت موجود در بندهــای قانون 
مشــخص می کند، زیرا درباره اینکه چرا مجردها 
نمی تواننــد وام ودیعه مســکن را دریافت کنند 

محدودیت قانونی موجود است.
وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده که جمعیت 
خانوارهای مستاجر زیاد اســت تا جایی که از بین 
متقاضیان دریافت وام باز هم اولویت با افراد واجد 
شرایط اســت؛ بدین معنی که جامعه خانوارهای 
مســتاجر کشــور نیز طبقه بندی می شود و در 
نهایت آنانی که مســتاجران از دهک های پایین 

هستند این وام را دریافت خواهند کرد.
در واقع شــرایط اعطای وام ودیعه در سال ۱۴۰۱ 
نیز همان شــرایطی اســت که در طرح های قبلی 
حمایتی وجود داشــت. بــرای دریافــت این وام 
همه مســتاجرها می توانند ثبت نــام کنند اما در 
چارچوب اصول واجد شــرایط شناخته می شوند 
و پیامک معرفی به بانک را برای تشــکیل پرونده و 

دریافت خواهند کرد.
قانون نیز با طرح این ســوال که آیا می شود به هر 
جوان مجردی وام اجاره داد؟ توضیح داده است که 
اعطای وام ودیعه به مجردها و تشــویق آنان برای 
زندگی فردی، از نظر اجتماعی کار درستی نیست 
آن هم در شــرایطی که کشــور در معرض خطر 

پیری جمعیت است.
همین حالا و در راستای تشویق به ازدواج جوانان 
دولت مبلغ وام ودیعه را چهار برابر ســال گذشته 
کرده اســت تا با حمایت از خانواده های مستاجر، 
این پیام را به جوانان بدهد کــه امکان اجاره واحد 
مسکونی با تقویت اقتصاد مستاجرها و استفاده از 

تسهیلات بانکی وجود دارد.
بر اســاس اعلام شــورای پول و اعتبار، ۴۰ هزار 
میلیارد تومان عــدد تخصیص داده شــده برای 
پرداخت وام اجاره در ســال ۱۴۰۱ مســتاجران 
است. البته سال گذشته این رقم ۱۰ هزار میلیارد 
تومان بود اما فقط ۸.۵ میلیارد تومان آن پرداخت 

شد.
دلیل اینکه وام  ودیعه در سال گذشته به طور کامل 
اختصاص نیافت نیز این بود که پرداخت آن فقط 
از منابع بانک ها در نظر گرفته شده بود، اما امسال 
با تدبیر دولت این رقم از ســرفصل اعتبارات حوزه 
مسکن تامین شده است و به همین دلیل بانک ها 

مقاومتی در پرداخت آن نخواهند داشت.

 چرا وزارت صمت از شفافیت عقب نشینی کرد؟

و در بورس توقف یک شبه عرضه خـودر
یکشنبه     22 خرداد1401     سال هفتم     شماره 1068      8 صفحه     3000 تومان

 جلوه ای از اراده دو کشـور برای توسعه روابط

 امضای سند همکاری ۲۰ساله 
وئلا بین ایـران و ونز

صفحه 2
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miraarthouseفلسطین جنوبی، لبافی نژاد،  کاشی 87

خانه  هنر   میرا

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

 آغاز مانور نظارت بر قیمت 
کالاهای اساسی

با اجرای مصوبه تعیین سقف اجاره صورت می گیرد

کنترل قیمت های سلیقه ای 
اجـاره بها

مجلس: بانک مرکزی برنامه ای برای رمزارز ها ندارد

پیچ و خم قانون گذاری رمزارزها

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی پاسخ داد

کارت های آزاد جایگاه های 
سوخت جمع آوری می شود؟

صفحه 4

صفحه 4

صفحه 5

صفحه 3

صفحه 8

چرا وام ودیعه مسکن به مجردها تعلق نمی گیرد؟



 معاون اول رئیس جمهور:

سهمیه سه درصدی استخدام معلولان اجـرا شود

 جلوه ای از اراده دو کشور برای توسعه روابط

وئلا امضای سند همکاری ۲۰ساله بین ایران و ونز

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      22 خرداد 1401    شماره 1068

وم تأمین مسکن موقت در شهر تهران لز
 حسن رزاقی تهران امروزه بــه یک کلان شهری تبدیل شده است که 
بیشتر امکانات و زیرســاخت ها و دسترسی و تأمین نیازها در آن ممکن 
اســت که این موضوع علاوه بر اینکه معضل بوده و باید در جهت تمرکز 
زدایــی از آن تلاش نمود علاوه بــرآن باید بســترهای لازم و مورد نیاز 

زندگی افراد در سایر شهرهای کشور را فراهم کرد.
در خصوص تهران اما باید برای مواجه با افراد جدید و قشــرهای خاصی 
که نیازمند حضور و زندگی در تهران می باشــند برنامه ریزی و اقدامات 
مناسب را داشــت که مسکن و ســرپناه اصلی ترین و مهم ترین مسئله 
می باشــد که عدم توجه و برنامه ریزی نسبت به آن باعث فشارهزینه به 
افراد و شکل گیری مسکن نامناسب، حاشــیه شهر و بافت های شهری 
مخرب می شود که این بافت ها ازجمله بسترهای شکل گیری مشکلات 
و معضلات فرهنگی و اجتماعی و زیســت محیطی می شــود که رفع 
معضل بافت فرسوده شــهری از جمله اقدامات اساسی بوده که نیازمند 

برنامه ریزی و اقدام مناسب است.
توسعه شهری و ایجاد ظرفیت و مسکن جدید نیازمند زمین و موقعیت 
مکانی مناسب می باشــد که دارای زیرســاخت و امکانات مورد نیاز و 
همچنین دسترسی ها و راه های ارتباطی لازم را دارا باشد. ایجاد مسکن 
جدید درشهر معمولاً به صورت شــهرها و شهرک ها و مناطق جدید در 
حاشیه و اطراف شــهرها صورت می گیرد اما برخی ظرفیت های بالقوه 
درون شهرها نیز وجود دارد که می توان با استفاده بهینه از آن نسبت به 

تأمین مسکن اقدام نمود.
زمین های بافت های فرســوده شــهری و حاشیه نشــینی ها ظرفیت 
مناســبی برای ســاخت منازل مناســب و شایسته اســت که دارای 
زیرساخت ها و دسترســی های خوبی بوده اما برای اجرایی نمودن آن 
نیازمند برخی اقدامات از جمله تأمین مسکن موقت برای مدتی کوتاه 
تا زمان مهیا شدن منازل افراد می باشد تا فشــار تقاضا ولو کوتاه مدت 

نسبت به بازار ایجاد نشود.
تأمین مســکن موقت کوتاه مدت بــرای این افراد را می تــوان به طور 
مســتقیم و یا به شــکل چرخه ای ایجاد نمود: تأمین مسکن به روش 
مســتقیم که با احداث واحدهای مســکونی در کمربند و کناره شهرها 
به صورت شهر و شهرک جدید اقدام نمود تا متناسب با فشار و تقاضای 
بازار مسکن وجود داشته باشد و تأمین مســکن به روش چرخه ای که 
با ایجاد مســکن برای عده ای دیگر و خروج آنها از بــازار یک ظرفیتی 
در بازار ایجاد شــود. یعنی زمین هایی درون یا کمربند حاشیه ای شهر 
قراردارد که شــرایط و موقعیت بــه خصوصی دارند امــا ظرفیت بهره 

برداری برای گروه خاصی از افراد را به صورت موقت می دهد.
ســاخت مســکن توســط نهادها و ســازمان ها با توجه به زمین های 
دارای موقعیت خــاص که در اختیار دارند نســبت به تأمین مســکن 
برای افراد شاغل در این نهادها که قشــرخاصی از جامعه بوده و نیاز به 
مسکن دارای موقعیت مناسب می باشــند اقدام نماید که این امکان را 
فراهم می شود تا علاوه برکاهش فشــار تقاضای مسکن نسبت به بازار 
درخصوص بازســازی بافت فرســوده آن هم با داشــتن طرح جامع و 
تفصیلی شــهری اقدام نمود از این طریق یک ظرفیت جدید مسکن در 
بازار ایجاد می شود همچنین سیاست گذاراز یک بازه زمانی ارزشمندی 
برای برنامه ریزی بهینه و تخصیص منابع مناســب برای ارائه مســکن 
ملکی اســتفاده نماید.این نوع زمین ها دارای ویژگی هســتند که در 
موقعیت هایی قرار دارند که هم امکان واگذاری کامل آنها وجود ندارد و 
هم درصورت تمایل به واگــذاری ارزش )قیمت( زیادی دارند اما امکان 

ساخت مسکن برای برخی افراد به صورت موقت در آن وجود دارد.
مالکیت زمین ها متعلق بــه نهادها و به طور کلی متعلق به ســاختارها 
و ســازمان های خاصی بوده که امکان اســتفاده موقت از این موقعیت 
برای افراد وابسته و متعلق به این ســازمان ها وجود دارد که از جمله آن 
می توان به زمین های متعلق به نهادهای نظامی و شبه دولتی و عمومی 
غیردولتی و دانشگاهی و… اشاره نمود که شاید امکان تخصیص زمین 
به صورت کامل و دراختیار وجود نداشته باشــد اما این امکان را فراهم 

می کند که یک مسکن ولو موقت را برای قشرخاصی ایجاد نماید.

رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها:
  قطعنامه ضدایرانی شورای حکام بخشی 

ورگویی به ایران است از سناریوی دشمن برای ز

رئیس کمیســیون امورداخلی کشور و شــوراها گفت: امروز برای همه 
شفاف اســت که آژانس بین المللی انرژی اتمی دست آویز قدرت های 
زورگو شده و با صدور قطعنامه علیه ایران به دنبال تحمیل شرایط خود 

در مذاکرات هسته ای به جمهوری اسلامی هستند.
محمدصالح جوکار ، با اشاره به صدور قطعنامه شورای حکام آژانس بین 
المللی انرژی اتمی علیه ایران، بیان کرد: این قطعنامه بیشتر دارای بار 
سیاسی اســت تا بار حقوقی. کاملا برای دنیا روشن است که پشت آن 
نیز آمریکا و رژیم صهیونیستی هســتند. صدور این قطعنامه بخشی از  
سناریویی است که فشار بیشــتری به ایران وارد کنند تا شرایط مد نظر 

آنها را در مذاکرات بپذیرد و امتیازات بیشتری را از ایران اخذ کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: جالب این است که رژیم صهیونیستی که پشت 
این قطعنامه است، خودش هیچکدام از پادمان های آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی را نپذیرفته و هیچ گونه اطلاعاتی از فعالیت های هســته 
ای خود در اختیــار آژانس بین المللی اتمــی و در اختیار نهادهای بین 
المللی قرار نداده اســت.نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: حال با اسنادی که هیچ گونه سندیتی نداشته و ساختگی 
می باشد در شورای حکام علیه جمهوری اســلامی قطعنامه صادر می 
کنند. در حالی که آژانش بین المللی انرژی اتمی و شورای حکام موظف 
هستند تا از کشورهای عضو این نهاد در راستای توسعه صلح آمیز هسته 
ای حمایت کنند. تا به امروز غیر از کارشــکنی اقــدام دیگری برای 

ایران انجام نداده اند.
رئیس کمیســیون امورداخلی کشــور در ادامه تاکید کرد: ایران توقعی 
بیش از این از آژانس و شورای حکام نداشــت. آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دستآویز قدرت های بزرگ شده و در مســیر اجرای سیاست های 
ظالمانه این قدرت ها در دنیا گام بر می دارنــد. اما خود آمریکایی ها می 
دانند در بحث تحریم ها شکســت خورده اند. آنهــا دیدند زمانی که یک 
کشــور ثالث نفت ما را توقیف کرد و دســت به دزدی دریایی زد پاســخ 
کوبنــده ای را دریافت کرد.جوکار افزود: در حوزه هســته ای نیز ایران با 
قدرت گام برخواهد داشت. کاملا شفاف است است که اینها جز خیانت در 
حق ملت ایران کار دیگری انجام نمی دهند. شــورای حکام به دنبال این 
اســت تا منافع ملت ایران را نادیده گرفته و آن را از بین ببرد. ما تجربیات 
زیادی از گذشته داریم. شــورای حکام امروز در دست قدرت های زورگو 

است و انتظاری جز این رفتارهای ضد حقوق بشری از آنها نمی رود.

یادداشت

تریبون

معاونت حقوق عامه دادســتانی کل کشور گفت: مردم 
می توانند با مراجعه به پایگاه اطلاع رســانی دادستانی 
کل کشور نســبت به معرفی ســاختمان ها و بناهای 

فرسوده و ناایمن اقدام کنند.
 بــه نقــل از روابــط عمومی دادســتانی کل کشــور 
غلامعبــاس ترکی معاون حقوق عامه و پیشــگیری از 
وقوع جرم دادستان کل کشــور از آمادگی این معاونت 
در دریافت گزارشــات مردمــی با هدف شناســایی 

ساختمان ها و مراکز ناایمن کشور خبر داد.
وی در این رابطه اظهار داشــت: با عنایــت به وظیفه و 
تکلیــف قانونی دســتگاه قضایی مبنی بــر صیانت از 

حقوق عامه و پیشگیری از قوع جرم، معاونت 
حقوق عامه دادستانی کل کشور با همکاری 
دستگاه های مســئول، پیگیری و شناسایی 
ســاختمان های فاقد ایمنی بویــژه اماکن و 
مراکز عمومی را در دستور کار خود قرار داده 
اســت تا با انذار و صدور هشــدارهای لازم از 
وقوع هرگونه حادثه احتمالی، پیشــگیری 

نماید.ترکــی گفــت: با توجه به تشــکیل جلســات 
کارشناسی با مدیران و مســئولان این حوزه از جمله 
سازمان مدیریت بحران کشور، شهرداری، آتش نشانی 
و .... مقرر گردید فهرســتی از ساختمان های ناایمن در 

چند سطح بحرانی، پرخطر و کم خطر به این 
مرجع قضایی گزارش گردد تا به قید فوریت و 
به ترتیب اولویت، پیگیری های لازم نسبت به 
ایمن سازی این ساختمان ها صورت پذیرد.

ترکی افــزود: در این راســتا مردم شــریف 
کشــورمان می توانند با مراجعه بــه پایگاه 
اطلاع رسانی دادستانی کل کشور به آدرس 
www.dadsetani.ir  نسبت به معرفی ساختمان ها و 
بناهای فرسوده و ناایمن اقدام نموده تا در مسیر قانونی 
اقدامات و هشدارهای پیشــگیرانه صادر و ایمن سازی 
اماکن معرفی شــده از طریق دادستان های حوزه های 

قضایی در دستور کار قرار گیرد.
این مقام قضایی گفت: اکنون اقدامات لازم در خصوص 
ایمن سازی ساختمان های با وضعیت بحرانی کلانشهر 
تهران در حال انجام بوده و تــلاش داریم با هماهنگی 
دســتگاه های مســئول بــه بهترین شــکل از حقوق 

هموطنان و همشهریان عزیز حمایت کنیم.
معاون حقوق عامه دادستان کل کشــور تصریح کرد: 
بنای ما در این خصوص صیانــت از حقوق عامه بوده و 
در صورت احراز هرگونه ترک فعلــی، بدون هیچ گونه 
اغماضی با مدیران و مسئولان دســتگاه های ذی ربط 

وفق مقررات برخورد قانونی لازم بعمل خواهد آمد.

رییس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: دیوان 
محاســبات با نظارت کارآمد و اثرگذار بر شرکت های 
دولتی می تواند موجــب کاهش تخلفات و اســتفاده 
بهینه از منابع کشــور شــود. آیت الله آملی لاریجانی، 
رییس مجمع تشــخیص مصلحت نظــام در دیدار با 
مهرداد بذرپاش، رییس کل دیوان محاســبات کشور 
با تبریک بابت تمجید مقام معظــم رهبری و قدردانی 

از تلاش های دیوان برای ارائه بــه موقع گزارش تفریغ 
بودجه، گفت: دیوان محاســبات با نظــارت کارآمد و 
اثرگذار خود بر شــرکت های دولتی، می تواند موجب 

کاهش تخلفات و استفاده بهینه از منابع کشور شود.
رییس مجمــع تشــخیص مصلحت نظام بــر اهمیت 
نظارت کارآمد و موثر دیوان محاسبات کشور بر فعالیت 
شــرکت های دولتی برای کاهش تخلفات و اســتفاده 

بهینه از منابع تاکید کرد.آیت الله با بیان اینکه ســهم 
شــرکت های دولتی در بودجه کل کشــور نسبت به 
مصارف عمومــی بودجه عــدد قابل توجهی اســت، 
اظهار کرد: حسابرســی دقیق و موشــکافانه عملکرد 
شــرکت های دولتی در چهارچوب قوانیــن عامه و نیز 
قانون بودجه کل کشور از جمله وظایف مهمی است که 
دیوان محاسبات بر عهده دارد.مهرداد بذرپاش، رییس 

کل دیوان محاسبات نیز در این دیدار با ارائه گزارشی از 
روند فعالیت های دیوان محاسبات، شعار دیوان در دوره 
فعلی را »دیوان فناورانهِ مردم پایه« عنوان کرد و گفت: 
دیوان محاســبات در این دوره توفیقات بســیار خوبی 
برای ارائه به موقع گزارش تفریغ بودجه داشته است و با 
نظارت های برخط، باعث کاهش تخلفات و پرونده های 

دیوان محاسبات نسبت به گذشته شده است.

دادستانی

مجمع

خریدار   معاون اول رئیس جمهور با تاکید 
بر لزوم اجرای کامل و بی قید و شرط قانون 
حمایت از حقوق معلولان گفت: مســائل و 
مشــکلات افراد دارای معلولیت باید مرتفع 
شــود و عدم اجرای قانون حمایت از حقوق 
معلولان از سوی هیچ دســتگاهی پذیرفته 

نیست.
  محمــد مخبــر در دومین جلســه کمیته 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت 
از حقوق معلولان در دولت سیزدهم، اظهار 
داشــت: اجرای تمام قوانین در کشور امری 
ضروری و لازم اســت اما باید توجه داشــته 
باشیم که عدم اجرای قوانین مرتبط با افراد 
دارای معلولیت با تبعات و پیامدهای منفی 

مضاعف همراه خواهد بود.
معاون اول رییس جمهور بــه وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ماموریــت داد تا تیمی 
را برای پیگیری اجــرای مواد و احکام قانون 
حمایت از حقوق معلولان تعیین و مســائل 
و مشــکلات افراد دارای معلولیت را بیش از 

گذشته پیگیری کند.
وی همچنیــن بــر اهمیت رســیدگی به 
وضعیت بیمــه معلولین و نیــز خدمات و 

رفاهیــات جامعــه معلولان کشــور تاکید 
و خاطر نشــان کرد: تمــام دســتگاه ها و 
نهادهایی که از بودجه عمومی استفاده می 
کنند موظف هستند به افراد دارای معلولیت 
ارائــه خدمت کننــد و عدم دولتــی بودن 
این دســتگاه ها نمی توانــد توجیهی برای 

خودداری از ارائه خدمت باشد.
مخبر بر لزوم مناســب ســازی واحدهای 
مســکونی و امــکان اســتفاده معلولین از 
خدمات عمومی تاکید کرد و از همه دستگاه 
هــای خدمات دهنــده خواســت موضوع 
مناســب ســازی در اماکن و محیط های 
عمومی و خدماتی را برای استفاده معلولین 

در اولویت کار خود قرار دهند.
وی به موضوع اشتغال افراد دارای معلولیت 
نیز اشــاره و خاطر نشــان کرد: لازم است 
سهمیه سه درصدی اســتخدام افراد دارای 
معلولیت اجرا و پیگیری شــود که البته در 
اجرای این قانون باید شــرایط خاص افراد 
دارای معلولیــت را در تعییــن حدنصــاب 

مدنظر قرار داد.   
مخبر ضرورت آگاهی بخشی و اطلاع رسانی 
در خصوص شرایط افراد دارای معلولیت را 

مورد تاکید قرار داد و از رسانه ها و بخصوص 
صدا و سیما خواست به منظور جذب کمک 
های مردمی، اطلاع رسانی مناسبی را برای 

جامعه و خیرین انجام دهند.
معــاون اول رییــس جمهــور ادامــه داد: 
خوشبختانه کشور از ظرفیت های گسترده 
ای در حوزه دانش بنیان و فناوری های نوین 
برخوردار اســت که با اتکاء به این ظرفیت 
می تــوان خدمات بهتــری در زمینه تولید 
تجهیزات توانبخشــی و کمک بــه مراکز 
فعال در این زمینه ارائه داد تا شاهد کاهش 
هزینه های خدمات توانبخشــی در کشور 

باشیم.
وی با اشــاره به گــزارش رییس ســازمان 
بهزیســتی کشــور در خصــوص عملکرد 
دســتگاه های اجرایی نســبت بــه اجرای 
مصوبات جلسه گذشته، تاکید کرد در اسرع 
وقت با دســتگاه هایی که عملکرد مطلوبی 
نداشته اند مذاکره شده و تکالیف و وظایف 
محوله طبق برنامه زمانبندی از ســوی این 
دســتگاه ها پیگیری و نتیجــه آن گزارش 

شود.
در این جلســه که وزرای تعاون، کار و رفاه 

اجتماعــی، بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی، آموزش و پرورش، ورزش و جوانان، 
رییس سازمان اداری و استخدامی کشور و 
رییس کمیسیون های اجتماعی و بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی نیز حضور 
داشتند، رییس ســازمان بهزیستی کشور 
گزارشــی از روند اجرای مصوبات جلســه 
گذشته و عملکرد دستگاه های مختلف در 

قبال این مصوبات ارائه کرد.
در این جلســه همچنین نمایندگان گروه 
های مختلــف معلولان نیز بــه بیان برخی 
دغدغه ها و مســائل پیش روی افراد دارای 
معلولیــت پرداختنــد که پــس از بحث و 
تبادل نظر پیشنهاداتی جهت اجرا از سوی 
دستگاه های اجرایی بررسی و مورد تصمیم 

گیری قرار گرفت.

مردم ساختمان های ناایمن را گزارش کنند

می توانید از تخلفات شرکت های دولتی جلوگیری کنید

خریــدار  رئیس جمهور گفــت: امضای 
سند همکاری ۲۰ســاله بین ایران و ونزوئلا 
جلوه ای از اراده مســئولان عالی دو کشور 
برای توســعه روابط در حوزه های مختلف 

است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
پیش ازظهر در نشســت خبری با نیکولاس 
مادورو رئیس جمهور ونزوئلا طی سخنانی 
اظهار داشت: سیاســت خارجی جمهوری 
اســلامی ایران همواره ارتباط با کشورهای 
مســتقل اســت و ونزوئلا نشــان داده در 
مقابــل تهدیدها و تحریم های دشــمنان و 
امپریالیسم ایستادگی و مقاومت مثال زدنی 

داشته است.
وی افزود: تحریم هــا و تهدیدها علیه ملت 
ایــران در این چهــل و چند ســاله فراوان 
بوده اســت اما ملت ایــران تصمیم گرفته 
اســت این تحریم ها را برای خــود فرصتی 
در جهت پیشــرفت کشــور قلمــداد کند. 
وقتی سخنگوی کاخ ســفید اعلام می کند 
فشار حداکثری نســبت به ایران مفتضحانه 
شکست خورده اســت، این نقطه پیروزی 
ملت بزرگ ملــت ایران و نقطه شکســت 

آمریکا و دشمنان است.
رئیس جمهــور گفــت: ونزوئلا ســال های 
سختی را سپری کرده است اما اراده مردم، 
دولت و رئیس جمهور این کشــور این بوده 
که باید در مقابل تحریم ها ایستاد و ما امروز 
گزارش داریم کــه ابرتورم ها را پشت ســر 
گذاشته اند و رشــد اقتصادی در این کشور 
آغاز شده است، این نشــان خوبی است که 
به همه ثابت می کند مقاومت و ایســتادگی 
جــواب می دهــد و دشــمن را وادار بــه 

عقب نشینی می کند.
رئیســی خاطرنشــان کــرد: روابــط ما با 
ونزوئلا یــک روابــط راهبردی اســت که 
در حوزه هــای مختلفــی جریــان دارد؛ 
امضای ســند همکاری ۲۰ســاله بین دو 
کشور جلوه ای از اراده مســئولان عالی دو 

کشــور برای توســعه روابط در حوزه های 
مختلف اســت. همکاری های حوزه انرژی، 
نیروگاه های حرارتی، تعمیر پالایشگاه ها و 
اورهال کردن آن، صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی، روابط اقتصادی، دفاعی و نظامی 
در این دولت نشــان می دهد که زمینه ها و 
ظرفیت های بســیاری در دو کشــور وجود 

دارد.
وی ادامــه داد: از دیگــر حوزه هایــی که 
می تواند زمینه همکاری باشــد حوزه علم 
و فناوری اســت کــه گام هــای خوبی در 
ایران برداشــته شده اســت و شرکت های 
دانش بنیــان و پارک های علــم و فناوری 
زمینه همــکاری خوبی بــرای همکاری و 

انتقال تجربیات هستند.
رئیس جمهور بیان کــرد: آغاز پرواز تهران ـ 
کاراکس که به زودی انجام خواهد گرفت نیز 
زمینه خوبی برای رفت وآمد دو کشور است 
که می توانــد به روابط اقتصــادی و تجاری 

دو کشــور رونق دهد و روابط بین دو ملت را 
نزدیک تر کند. امیدوارم سفر رئیس جمهور 
ونزوئلا بــه جمهوری اســلامی ایران نقطه 

عطفی برای ارتقای روابط دو کشور باشد.

مادورو: ایران روی حمایت و همکاری 
ما حساب کند

مــادورو نیــز در نشســت خبــری طــی 
ســخنانی عنوان کرد: ما امــروز دوره ای از 
گفت وگوهای عمیق را پشت ســر گذاشتیم 
و در سال ۲۰۲۲ با تحکیم روابط، توانستیم 
رابطه بین دو کشــور را توســعه بدهیم و از 
طریق سند ۲۰ساله چشــم انداز روشنی را 

ترسیم کنیم.
وی گفت: به رئیس جمهور رئیســی توضیح 
دادم که ما در کشــورمان طی ســال های 
۲۰۱7 تا ۲۰۲۲ در دوران ســختی زندگی 
کردیم و فشــارها را تحمل کردیــم ولی با 
ایستادگی شرایط را به این جایی که هستیم 

رساندیم. ما برای آینده کشورمان اقداماتی 
را پیش بینی می کنیــم و با موفقیت از آن ها 
بر خواهیم آمد تــا بتوانیم توســعه روابط 
اقتصادی مان را شــاهد باشــیم و در حوزه 
اقتصادی با کشــورها گســترش روابط را 

داشته باشیم.
رئیــس جمهور ونزوئــلا بیان کــرد: ما از 
تجربیات تاریخی ایران اســتفاده خواهیم 
کرد و فناوری و تکنولــوژی را در مرکز ثقل 
این توســعه همکاری ها قرار خواهیم داد. 
حوزه های مختلفــی از همــکاری را بین 
دو کشور شــاهد هســتیم و در حوزه های 
انرژی، نفت، گاز، پالایشگاه و پتروشیمی و 
در حوزه تأمین مالی از طریق بانک توسعه 
روابط ایران و ونزوئــلا و هم چنین در حوزه 
دفاعــی طریق تحکیــم روابــط خواهیم 

داشت.
مادورو گفــت: در آینده نزدیک نیز شــاهد 
افتتاح پرواز مســتقیم کاراکاس به تهران و 

بالعکس خواهیم بود و این موضوع در توسعه 
گردشــکری مهم خواهد بود، از این طریق 
می توان توسعه توریسم را انجام داد و کشور 

ما می تواند مقصد گردشگران ایرانی باشد.
وی عنوان کرد: دو کشور می توانیم در حوزه 
کشــاورزی نیز روابط مان را توسعه بدهیم 
و ایران در این ســال ها توانســته در تولید 
کشــاورزی یک معجزه رقم بزند. 7۰ درصد 
سرزمین ایران خشکی است و یعنی در ۳۰ 
درصد این سرزمین کشت انجام می دهند و 
حتی در مناطقی که کویری هست ایران از 
طریق تکنولوژی توانسته کشت محصولات 

کشاورزی را توسعه دهد.
رئیس جمهور ونزوئلا گفــت: ما دو اولویت 
را برای کشــورمان ترســیم کرده ایم؛ ابتدا 
توســعه فناوری و تکنولوژی بــرای تولید 
محصولات کشــاورزی و امیدواریم بتوانیم 
از این تجربیات شــگرف اســتفاده کنیم و 
بتوانیم از منابع مان در توســعه محصولات 
کشــاورزی اســتفاده کنیــم. مســاحت 
زمین هــای کشــاورزی ونزوئــلا بــرای 
کشاورزی ۳۳ میلیون اســت و این میزان را 
توسعه داده ایم. دو مین اولویت ما نیز تولید 
و توسعه محصولات کشــاورزی و صادرات 

آن است.
مادورو با بیان اینکه اقدامات دو کشــور در 
حوزه امنیت غذایی و توسعه همکاری های 
کشاورزی مهم اســت، اظهار داشت: آینده 
دوستی ما بسیار مســرت بخش و غیرقابل 
خدشه خواهد بود. شــاهد خواهیم بود که 
جهان جدید چگونه شــکل خواهد گرفت 
و در مقابــل مشــکلات نیز با ایســتادگی 

پیشرفت می کنیم.
وی گفت: جوانان ایــران و ونزولا باید بدانند 
که دنیای آینــده دنیای تســاوی و حامل 
عدل است و در برابر امپریالیسم ایستادگی 
می کنیم و در کنــار هم باید ایــن آینده را 
بســازیم؛ به مردم ایــران می گویم که روی 

تمام حمایت و همکاری ما حساب کنید.
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وش ارز مسافرتی به چه کسانی ممنوع است؟ فر
براساس بخشــنامه بانک مرکزی به صرافی ها، فروش ارز مسافرتی به 
افراد دو تابعیتی و کســانی که در خارج از کشــور اقامت دارند، ممنوع 

است.
در بررســی میدانی از برخی صرافی ها دیده شد که بخشنامه ای از بانک 
مرکزی بر درب صرافی ها نصب شــده و در یکی از بندهای آن ذکر شده 

که به افراد دو تابعیتی ارز مسافرتی تعلق نمی گیرد.
برای بررســی صحت و ســقم ایــن موضوع بــه گفت وگو بــا کامران 
ســلطانی زاده - عضو کانون صرافان ایــران - پرداختیــم. وی در این 
رابطه گفت: طبق بخشنامه بانک مرکزی، ارز مسافرتی به افرادی تعلق 
می گیرد که فقط ویزای توریستی یا مسافرتی داشته باشند و کسانی که 
در خارج از کشور اقامت داشته باشند، مشــمول دریافت ارز مسافرتی 

نمی شوند.
وی افزود: افراد دو تابعیتی نیز نمی توانند ارز مسافرتی دریافت کنند و 

صرافی ها نیز از فروش ارز به این افراد منع شده اند.
عضو کانون صرافان در ادامه گفت: در این زمینه، کســی که در خارج از 
کشور زندگی می کند یا اقامت کشــوری به غیر از ایران را دارد، از آنجا 
که این فرد عملا در آن کشــور درآمد دارد، به همین دلیل قرار نیست 
تا با تخصیص ارز مسافرتی به آن ها بار هزینه مســافرت او بر ارز دولتی 

تحمیل شود.
طبق این گزارش، براســاس بخشــنامه بانک مرکزی، حداکثر میزان 
فروش ارز توسط شرکت های صرافی به هر ایرانی بالای ۱۸ سال و یکبار 
در سال تا ســقف مقرر برای کشــورهای با ویزا به صورت هوایی معادل 
۲۰۰۰ یورو، برای کشــورهای بدون ویزا به صورت هوایی ۳۰۰ یورو و 
مسافرتی به صورت زمینی، ریلی و دریایی نیز ۳۰۰ یورو یا معادل آن به 

سایر ارزهاست.

وقه بانک ملی وند بازگشت اموال مسر  ر
 اعلام شد

در پی دستگیری ســارقان صندوق های اجاره ای بانک ملی ایران، این 
بانک اطلاعیه تازه ای درباره چگونگی بازگشــت اموال ســرقتی صادر 

کرد.
 متن اطلاعیه به این شــرح اســت: با توجه به نتیجه بخش بودن تلاش 
های ارزشمند پلیس و دستگیری سارقان صندوق های اجاره ای بانک 
ملی ایران و به دست آمدن اموال مسروقه، اقدامات ذیل به منظور اعاده 

دقیق و سریع اموال به صاحبان آن ضرورت دارد.
همکاری مشتریان محترم مهم ترین عامل توفیق در این راستا است:

۱- آمادگی بانک  ملی ایران در خصــوص پرداخت پنجاه درصد مبلغ 
خود اظهاری، فارغ از مســائل حقوقی آن هم در زمانی که دستگیری 
سارقان و پیدایش اموال مسروقه یک احتمال شاید ضعیف بود، موید 
اهتمام قطعی بانک به مشــتری مداری و اخلاق حرفــه ای و حفظ 
ســرمایه اصلی بانک یعنی »اعتماد« مشــتریان بوده اســت، لیکن 
با عنایت به پیدا شــدن اموال مســروقه، منطقا تلاش بانک و مرجع 
محترم قضایی بر اعاده و تحویل عین اموال بــه صاحبان آن متمرکز 

است.

۲- اکنون با به دســت آمــدن اموال مســروقه، قبل از هــر اقدامی، 
تفکیک و تطبیق اموال یافته شــده با فهرست خود اظهاری صاحبان 
اموال ضرورتی اجتناب ناپذیر و  مســتلزم همــکاری با مرجع قضایی 
و بانک اســت تا در فرایند منطقی و بدون هر گونــه ادعای معارض و 
شبهه، اموال هر یک از ذینفعان معلوم و  معین و به صاحب آن تحویل 

شود.
۳- برای تسهیل و تسریع در شناسایی دقیق صاحب مال، ارائه اسناد و 
قراین مالکیت نظیر فاکتور خرید یا اعلام نشانی خاص به لحاظ کمی و 
کیفی و سایر شــواهد و قراین موثر، حتی تعرفه شهود، کمک شایانی به 

تحویل اموال به صاحبان واقعی آن می کند.
۴- محتمل اســت در فرایند تشــخیص، مقداری از اموال معلوم  معین 

شود و الباقی ادعا مستلزم رسیدگی دقیق تری باشد. 
انتظار می رود ذینفعان محترم با احترام به حقوق همه آســیب دیدگان 
از سرقت، شکیبایی داشته تا در اســرع وقت اموال هر یک به آنان اعاده 

شود.
۵- با عنایت به یافته شدن اموال مسروقه و تداخل اموال همه ذینفعان، 
صلاحیت تشخیص نهایی تعلق هر یک از اموال به صاحبان آن با مرجع 
قضایی بوده و تعیین تکلیف کسری آن نیز به عهده همان مرجع است، 
اما بانک ملی ایران تا زمان حل و فصل کامل موضوع، مســئولانه نسبت 

به پیگیری اعاده اموال اقدام می کند.
۶- توصیه می شــود با عنایت به خوداظهاری انجام شده ذینفعان در 
فضای تنش آلود و تالمات متاثر از ســرقت اموال و به منظور رسیدگی 
ســریع تر در مرحله تطبیق و تشــخیص اموال، تمامــی ذینفعان در 
صورت صلاحدید مجددا نســبت به اعلام مشخصات اموال به صورت 
دقیق به شعبه دوم بازپرســی دادســرای ناحیه ۳۴ تهران نیز اقدام 

کنند.
7- بانک ملی ایران متعهد اســت در خصوص جبران کسری احتمالی 

اموال، برابر تشخیص و نظر مرجع محترم قضایی اقدام کند.
۸- انتظار می رود با عنایت به دستگیری ســارقان با فاصله کم از زمان 
ســرقت و پیدایش اموال به صورت حداکثری، صاحبان اموال با آرامش 
فرصت تفکیک و تطبیق و تشــخیص را به کارشناسان و مرجع محترم 
قضایی اعطا و از تجمع و تنش پرهیز کنند تا هر چه ســریع تر به اموال 

خود برسند.

از سوی معاون اول رئیس جمهور

حق مسکن ۵۵۰ هزار تومانی کارگران ابلاغ شد
معاون اول رئیس جمهور حق مســکن ۵۵۰ هزار تومانی کارگران را به 

وزیر کار ابلاغ کرد.
 محمد مخبر معاول اول رئیس جمهــور در نامه ای به وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و سازمان برنامه و بودجه کشــور مصوبه هیأت وزیران 

مبنی بر افزایش حق مسکن را ابلاغ کرد.
هیأت وزیران در جلسه ۱۱ خرداد ۱۴۰۱ به پیشنهاد شورای عالی کار 
و تأیید سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد ماده ۲ اصلاحی قانون 
راجع به طبقه بندی مشــاغل و برای کمک هزینه مســکن کارگری-

مصوب ۱۳7۰- تصویب کرد.
کمک هزینه مسکن کارگران مشمول قانون کار از ابتدای فروردین ماه 
سال ۱۴۰۱ ماهانه مبلغ ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال )۵۵۰ هزار تومان( 

تعیین می شود.
 در حالی هیأت وزیران حق مســکن را ۵۵۰ هزار تومان تعیین کرده که 

این مؤلفه در شورای عالی کار ۶۵۰ هزار تومان تعیین شده بود.

بازار

مبلغ تراکنش های شبکه الکترونیکی پرداخت کارتی 
کشور در دومین ماه ســال جاری به بیش از ۶۶7 هزار 
میلیارد تومان رســید که نســبت به فروردین ماه در 
تعداد و ارزش ریالی به ترتیب ۱۰.۹۸ و ۲۲.77 درصد 

افزایش داشته است.
 بر اســاس تازه ترین گزارش اقتصادی منتشرشــده 
از ســوی شــاپرک، مجموع تعداد تراکنش های انجام 
شده شاپرک در اردیبهشــت ماه سال جاری به ۳۵۴7  
میلیون عدد رســیده کــه ارزش ایــن تراکنش ها در 
مجموع به بیش از ۶۶7 هزار میلیارد تومان می رسد که 
نسبت به فروردین ماه معادل ۱۰.۹۸ درصد در تعداد و 

۲۲.77 درصد رشد در ارزش ریالی داشته است. 
بر این اساس، رشد اسمی ماهانه تراکنش های شاپرک 
در اردیبهشت سال جاری نسبت به ماه گذشته معادل 
۲۲.77 درصد بوده اســت. همچنین در اردیبهشــت 
ماه امسال، ســهم ابزارهای پذیرش اینترنتی در تعداد 

تراکنش های انجام شده ۴.۸۹ درصد و ابزار 
پذیرش موبایلی ۳.۱۶ درصــد بوده و این در 
حالی اســت که کارتخوان های فروشگاهی 
۹۱.۹۶ درصــد از کل تراکنش هــای انجام 

شده را به خود اختصاص داده اند.
اما از تعداد تراکنش های انجام شده ۸۸.۰7 
درصد مربــوط بــه خریــد کالا و خدمات، 

7.۱۳ درصد مربــوط به پرداخت قبض و خرید شــارژ 
تلفن همراه و معادل ۴.۸ درصد مربوط به مانده گیری 
بوده اســت.همچنین، از مجمــوع کل تراکنش های 
انجام شــده در اردیبهشــت ماه معادل ۹۲.۱۶ درصد 
موفق و 7.۸۴ درصد ناموفق بوده، البته تراکنش هایی 
که با سوییچ شــاپرک انجام شده، ۹۹.۹۹ درصد موفق 
بوده اســت.از ســوی دیگر از مجمــوع تراکنش های 
ناموفق انجام شــده در این مــاه، ۱.۰۳ درصد به دلیل 
خطــای پذیرندگــی، ۰.۱۵ درصد بــه دلیل خطای 

شــاپرکی، ۹.7۶ درصــد به دلیــل خطای 
صادرکنندگــی، ۸۸.۵7 درصــد بــه دلیل 
خطای کاربری و ۰.۴۸ درصد به علت خطای 
کسب وکار بوده است.بر اساس این گزارش، 
نســبت ارزش تراکنش هــای شــاپرک به 
نقدینگی در اردیبهشــت ماه ســال جاری 
نیز ۱۳.7۶ درصد بوده و این در حالی اســت 
که نسبت اسکناس و مســکوک در دست اشخاص به 

نقدینگی در این ماه فقط ۱.۶۳ درصد بوده است.
بنا بر تحلیــل آمارهای رســمی در اردیبهشــت ماه 
سال جاری درباره متوســط تراکنش هر یک ابزارهای 
پذیرش شاپرکی، ابزار پذیرش موبایلی با 7۱۶ تراکنش 
به ازای هر ابزار پذیرش موبایلی در مکان نخســت قرار 
می گیرد و پذیرش اینترنتی بــا ۴۴۴ تراکنش به ازای 
هر ابزار و کارتخوان فروشــگاهی بــا ۳7۹ تراکنش به 
ازای هر ابزار فعال به ترتیــب در مکان های بعدی قرار 

می گیرند.البته، بیشترین سهم تراکنش های شاپرکی 
در اختیار ابزار کارتخوان فروشــگاهی بــا ۳ میلیارد و 

۵۴7 میلیون و ۹۱۱ هزار و ۲۴۰ تعدا تراکنش است.
 افــزون بر این متوســط تراکنــش هر ابــزار پذیرش 
شاپرکی در ماه مذکور نســبت به مقدار مشابه در ماه 
گذشــته افزایش ۲۶.۱۱  واحدی )7.۲۳درصدی( را 
تجربه کرده است.همچنین بیشترین افزایش متوسط 
تعداد تراکنــش مربوط به ابزار پذیــرش موبایلی بوده 

است.
شاخص مهم دیگر، شــاخص متوسط مبلغ تراکنش ها 
بــه ازای هر ابــزار پذیرش اســت که بنا بــر آمارهای 
رســمی، متوســط مبلغ هر تراکنش در ابزار پذیرش 
اینترنتی ۲۲۳.۹ میلیون تومان بوده که این عدد برای 
کارت خوان های فروشــگاهی ۶7 میلیون و ۱7۹ هزار 
تومان و برای پذیرش موبایلــی ۸ میلیون و ۸۸۶ هزار 

تومان بوده است.

ســازمان هدفمندســازی یارانه ها از قابلیت برداشت 
مبالغ یارانه مرحله ۱۳۶ مربوط بــه خرداد ماه ۱۴۰۱ 
که در ماه گذشــته و همزمان با مرحله ۱۳۵ به حساب 

یارانه بگیران واریز شده بود، خبر داد.
به گزارش  ســازمان هدفمندســازی یارانه ها، مبالغ 
واریزی یارانه نقدی مرحله یکصد و ســی و ششــمین 
کمک معیشتی به حساب سرپرستان خانوار، از ساعت 

۲۴ روزشنبه، ۲۱ خرداد ۱۴۰۱قابل برداشت است. 
مرحله ۱۳۶ نیز مانند اردیبهشت ماه و براساس دهک 

بنــدی وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، 
بــرای سرپرســتان خانوارهــای دهک اول 
تا ســوم ۴۰۰ هزار تومان و برای دهک های 
چهارم تــا نهم بــه ازای هر نفــر، ۳۰۰ هزار 

تومان خواهد بود.
همچنین برحســب اطلاع رسانی های قبلی 
انجام شده، اقساط تسهیلات قرض الحسنه 

۱۰ میلیــون ریالی کمک معیشــت نقــدی و کرونا از 
سرپرســتان خانواری کــه این تســهیلات را دریافت 

کرده اند، کسر شده است.
ســازمان هدفمندســازی یارانــه هــا در 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ و همزمان با مرحله 
۱۳۵، مبالغ مرحله ۱۳۶ مربــوط به خرداد 
۱۴۰۱ را به حســاب سرپرستان خانوارهای 
که مشــمول یارانــه بودند، واریــز و امکان 
برداشــت مبالغ واریزی را منوط به رسیدن 

زمان مقرر و در اطلاعیه ای بعدی اعلام کرده بود.
این ســازمان تاکید کرد:  سرپرســتانی که نســبت به 

دهک بندی و قطع یارانه خود در اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ 
درخواســت بازبینی داده اند همچنان جهت پیگیری 
و نتیجه به ســامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مراجعه کنند. بررســی یارانــه ثبت نــام کنندگان و 
متقاضیان جدید یارانه تا اتمــام فرایند ثبت نام و انجام 
دهک بندی توســط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ادامه دارد و متقاضیان جدیدی که هنوز موفق به ثبت 
my.gov. نام نشده اند می توانند به ادرس الکترونیکی

ir مراجعه و نسبت به ثبت نام خانوار خود اقدام کنند.

تراکنش

یارانه

خریدار   تعیین سقف افزایش اجاره بهای 
مســکن در بازار موثــر واقع شــده و اکثر 
واحدهای اجاره با ۲۵ درصد افزایش نسبت 
به سال گذشته تمدید می شــود، اما باز هم 
برخــی این موضــوع را نادیــده می گیرند 
که باید همه مشــاوران امــلاک در مقابل 
قیمت های ســلیقه ای مالکان بایســتند و 

قانون را ملاک قرار دهند.
 مشــاهدات میدانی از وضعیت قراردادهای 
اجاره مسکن در ســومین ماه بهار از اجرای 
مصوبه ســقف اجاره بها در اغلــب مناطق 
پایتخت و شــهرهای اطراف خبر می دهد، 
با این حال پیشنهادات ســلیقه ای و خارج 
از عرف مبلغ اجاره بهــا نیز هنوز وجود دارد؛ 
به خصوص در مناطق یــک و دو پایتخت و 
شهرک های اطراف که با کمبود واحدهای 
اجاره مواجه هســتیم، این وضعیت بیشتر 

دیده می شود.

 مستاجران به پشتوانه مصوبه دولت
 از حقوق خود آگاه باشند

معاون مســکن وزارت راه و شهرسازی سال 
گذشته اعلام  کرد که مصوبه سقف اجاره بها 
در راستای حمایت از مستاجران به تصویب 
رسیده و مســتاجران به پشتوانه این قانون، 
باید به حقوق خود آگاه باشند و قراردادهای 
اجاره را تا ســقف قیمت اعلام شده تمدید 

کنند.
دولت سیزدهم نیز امسال و در ادامه برنامه 
دو ســال گذشــته برای بازار اجــاره، نرخ 
پیشنهادی را برای تمدید قراردادها تعیین 
و اعلام کرد که در ســال ۱۴۰۱ سقف مجاز 
افزایش اجاره بها در شهر تهران ۲۵ درصد، 
در دیگر کلان شــهرها ۲۰ درصد و در سایر 

شهرهای کشور ۱۵ درصد خواهد بود.
اتحادیــه مشــاوران املاک نیز ســه هفته 
پیش از ابلاغ این مصوبه به اتاق های اصناف 

استانی و همچنین اتحادیه مشاوران املاک 
استان ها خبر داد.

»مصطفی قلی خســروی« رییس اتحادیه 
مشاوران املاک تهران نیز اعلام کرد که این 
مصوبه را به دفاتر مشــاوران املاک دارای 
مجوز از اتحادیه مربوطه ابلاغ کرده اســت 
و  بر اساس این مصوبه، ســازمان تعزیرات 
حکومتی مکلف شد تا با مشــاوران املاک 
متخلف که این ســقف افزایــش را رعایت 

نکنند، برخورد کند.
ســتاد ملی کرونا پارســال مصوب کرد تا 
حداکثر افزایش میــزان اجاره بها و رهن در 
تهران تا ۲۵ درصد، در ســایر کلان شهرها 
تا ۲۰ درصد و در ســایر شهرها تا ۱۵ درصد 
قابل قبول و اجرایی اســت. در سال ۱۴۰۰ 
نیز این رقم تصویب شــد و امسال هم رقم 

اجاره بها به تصویب رسید.

حمایت مجلس از مصوبه اجاره بها
حــالا مجلس هــم بــا طــرح دو فوریتی 
ســاماندهی بازار اجاره به کمک دولت آمده 
است. بر اساس طرح مجلس، دولت موظف 
است تا پایان فروردین ماه هر سال طبق نرخ 
تورم میزان مجاز افزایش اجــاره خانه ها را 
اعلام کند. هر صاحب خانه ای که ســقف را 
رعایت نکند معافیت مالیاتی ســالیانه اش 
لغو شــده و به اندازه ۱۰ درصد مبلغ ودیعه 

جریمه مالیاتی می شود.
با این حال بازه قیمتــی بازار اجاره از کمبود 
ساخت وساز در هشت سال گذشته )دولت 
قبل( و به تبع آن کمبــود واحدهای اجاره 
را نشــان می دهد کــه با توجه بــه افزایش 
تقاضــای اجــاره، موجب افزایــش قیمت 
و پیشــنهادات ارقــام عجیــب  و غریبی به 

مستاجران شده است.

حمایت مشاوران املاک از تمدید 
قراردادها با نرخ های دولتی

یکی از مشــاوران امــلاک در منطقه یک 
پایتخت در این باره به ایرنا می گوید: بخش 
زیادی از مســتاجران چاره ای جز همکاری 
با موجــر را ندارند؛ در غیر ایــن صورت باید 
به مناطق  جنوبی پایتخــت کوچ کنند که 
ساکنان قدیمی این منطقه تمایلی به خروج 
ندارند و ســعی دارند خــارج از نرخ گذاری 
دولت، با پیشــنهاد مالک کنار بیایند و برای 
یک سال دیگر رنج اسباب کشی را به دوش 

نکشند.
واســطه ی ملکی دیگــری در منطقه ۱7 
تهران به ایرنــا می گوید: ســقف اجاره بها 
تا حدود 7۰ درصد در ایــن منطقه اجرایی 
می شود و مشاوران املاک کاملًا موافق این 
قانون هســتند، اما در مقابل پیشــنهادات 

ســلیقه ای برخــی صاحب خانه هــا، این 
مستاجران هســتند که باید به پشتوانه این 
قانون از تمدید قراردادها با نرخ های بیشتر 

خودداری کنند.

ورود تعزیرات برای نظارت بر قیمت 
اجاره مسکن

در اطراف تهران، در شــهر جدید اندیشــه، 
شهریار و شــهرک های اطراف نیز به دلیل 
کــوچ مســتاجران از پایتخــت، فایل های 
اجاره موجــود کفاف تقاضــا را نمی دهد، با 
این حال مشــاهدات میدانی خبرنگار ایرنا 
از رعایت مصوبه افزایــش اجاره بها و تمدید 
قراردادهــا بــا ۱۵ درصد افزایــش  در این 
مناطق خبر می دهد.یک واســطه ملکی در 
شهرک شــهریار به خبرنگار ایرنا می گوید: 
اکنون علاوه بر اتحادیه امــلاک، تعزیرات 
نیز به موضوع نظارت بر قیمــت اجاره وارد 
شده است و در صورت عدم تمکین مالک از 
مصوبه افزایش اجاره بها، مستاجر می تواند 
به مراجــع قضایــی شــکایت و پرونده به 

شورای حل اختلاف ارجاع داده شود.
به گفته ی این واسطه ملکی مشاوران املاک 
باید با در نظر گرفتن قرارداد ســال گذشته 
نســبت به افزایش بهای اجاره اقدام کنند و 
مالکین هم باید از قوانیــن تبعیت کنند اما 
در واحدهای لوکس و کلید نخورده منطقه 
جهش قیمتــی وجــود دارد و مالکان هم 
تمایل دارند این واحدهــا را خارج از مصوبه 

اجاره، رهن دهند.
 مطابق آمــار بانک مرکزی در پایان ســال 
۱۳۹۹ نرخ رشــد ســالیانه اجاره بها در کل 
کشــور ۳۵ درصد بود و  در سال ۱۴۰۰ این 
رقم به ۵۰ درصد رســید. در شهر تهران نیز 
سال ۱۳۹۹ میزان رشد سالیانه اجاره بها ۳۱ 
درصد ثبت شد و ســال ۱۴۰۰ به ۴۶ درصد 

رسید.

ونیکی کشور زیاد شد در اردیبهشت ۱۴۰۱؛ تراکنش های الکتر

مرحله دوم یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی قابل برداشت است

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

ایجاد بخت آزمایی و کنار گذاشتن بازار سرمایه مورد قبول مجلس نیست
محمدحسین ســیف اللهی مقدم  رئیس 
کمیسیون اقتصادی در خصوص لغو عرضه 
خودرو در بــورس کالا گفت: وقتی ظرفیت 
و زیرساخت های بازار ســرمایه برای کمک 
به صنعت خودرو فراهم اســت چرا از بخت 

آزمایی استفاده می شود.
محمدرضــا پورابراهیمــی در خصوص لغو 
عرضه خودرو در بــورس کالا بــا اقدامات 
وزارت صمــت گفــت: وقتــی ظرفیــت و 
زیرساخت های بازار سرمایه برای کمک به 
صنعت خودرو فراهم است و وزارت صمت به 
جای استفاده از این روش از سیستم داخلی 
بخت آزمایی استفاده می کند، عملًا از هدف 
گذاری ها در صنعت خودرو فاصله می گیرد 
و کمیســیون اقتصــادی در ایــن زمینه از 

شخص وزیر سوال خواهد پرسید.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان 
اینکه بحــث فعالیت های بازار ســرمایه در 

ابعاد و حوزه های مختلف در چارچوب قانون 
یعنی هم قانون بازار ســرمایه و هم توسعه 
ابزارها تعریف شــده گفــت: در این قانون 
دقیقاً به این موضوع اشاره شده که در کشور 
مکانیزمی که شفافیت اطلاعات را به همراه 
داشته و باعث می شــود که در حوزه عرضه 
و تقاضا هــم یک رقابت منطقــی و هم یک 
شفافیت اطلاعات شکل بگیرد و از بازارهای 
غیر شفاف، فســادآور و رانت زا جلوگیری 

گردد، بازار سرمایه است.
وی افزود: خروج از قاعده بازار ســرمایه در 
حوزه بازارها درصورتی کــه امکان پذیری 
آن در بازار سرمایه نباشــد قابل قبول است 
در غیر این صورت به نظر می رســد یک کار 
کاملًا مغایر با قوانین و مقررات کشور است 
و طبیعتاً این موضوع شــرایط خاصی را در 
حوزه اقتصادی کشور بسته به وزن و حجم 
فعالیت اقتصــادی آن حــوزه مأموریتی یا 

فعالیتی فراهم می کند.پورابراهیمی ادامه 
داد: اگرچه پذیرش چه در حوزه اوراق بهادار 
و چه کالایی در بازار سرمایه اختیاری است و 
اجباری در کار نیست اما این موضوع حتماً 
زمینه بروز شفافیت اطلاعات اقتصادی در 

کشور را فراهم می کند.
وی تاکید کــرد: آن چیزی کــه در بخش 

خــودرو اتفــاق افتــاده، ایــن اســت که 
زیرســاخت های عرضه خــودرو در بورس 
کالا ایجاد شــده و نیازمند تصمیم یا اقدام 
جدیــدی نیســت. اینکــه وزارت صمت 
علیرغم این زیرســاخت ها اقدام به طراحی 
ســامانه یکپارچه با آن همه ایرادات کرده 
و ظرفیت قانونی و شــفاف بازار ســرمایه را 
کنار می گذارد، قابل قبول نیســت و مسلماً 
مجلس به این موضــوع ورود جدی خواهد 
کرد.وی با تاکیــد دوباره ایــن موضوع که 
از وزارت صمت و شــخص وزیر در این باره 
توضیح خواهیم خواســت گفــت: چنانچه 
زیرســاخت ها موجود نبــود وزارت صمت 
می توانســت از ابزارهای خود استفاده کند 
اما اکنون که زیرســاخت ها فراهم اســت، 
دلیل عدم اســتفاده از ســازوکار شــفاف 
بورس و روی آوردن به یک سیستم داخلی 
در وزارت صمــت جهت عرضــه آن هم به 

روش های بخت آزمایی که عملًا مانع هدف 
گذاری در حوزه صنعت خودرو اســت قابل 
قوبل نیست.رئیس کمیســیون اقتصادی 
ادامه داد: خــارج از موضوع عدم اســتفاده 
از ظرفیت هــای بــازار ســرمایه درصورت 
وجود زیرســاخت ها و الزامــات قانونی، به 
نظر می رسد اساس موضوع بخت آزمایی و 
قرعه کشی مخالف همه قواعد اقتصادی در 
دنیاســت و روش عرضه و ورود خودروهای 
خارجی باید به گونه ای باشــد که مکانیزم 
عرضه و تقاضــا بتواند بــازار را بــه تعادل 
برســاند.به گفته پورابراهیمی با سیاســت 
دســتوری در قیمت خودرو و شیوه بخش 
آزمایی و جدایی از بازار سرمایه که شفافیت 
لازم را برخوردار اســت اهــداف اقتصادی 
دنبال نخواهد شــد و مجلس و کمیسیون 
اقتصادی با جدیــت این مســاله را دنبال 

خواهد کرد.



رئیس کل سازمان توسعه تجارت:

تجارت ایران و آفریقا تا پایان ۱۴۰۴ به ۵ میلیارد دلار می رسد

 چرا وزارت صمت از شفافیت عقب نشینی کرد؟

و در بورس توقف یک شبه عرضه خودر
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قیمت تغییر نکرده است
 عرضه محدود تن ماهی و رب گوجه فرنگی 

از سوی تولیدکنندگان
 دبیــر اتحادیه بنکــداران مواد غذایــی گفت: عرضه تــن ماهی و رب 
گوجه فرنگی از ســوی تولیدکنندگان در بازار محدود شــده، اما هنوز 

افزایش قیمتی برای این دو کالا رخ نداده است.
»قاســمعلی حســنی« اظهار داشــت: تن ماهی و رب گوجه فرنگی از 
اقلامی است که تا پیش از آزادســازی قیمت روغن خوراکی به صورت 
تحمیلی به بنکداران داده می شــد.وی افزود: بنکــداران برای تامین 
روغن خوراکی در بــازار مجبور به خریــد رب گوجه فرنگی و تن ماهی 
از تولیدکنندگان می شــدند، اما در یک ماه گذشــته این محصولات از 
تحمیلی بودن خارج شده و عرضه آن به بازار محدود شد.حسنی با بیان 
اینکه با کاهش عرضه این محصولات شــاهد خریدهای غیرمتعارف و 
مازاد بر نیاز مصرف کنندگان در بازار هستیم، خاطرنشان کرد: بنکداران 
پیگیری هایی برای خرید کالا از تولیدکننــدگان کرده اند، اما با عرضه 

محدود و اندک به دستشان می رسد.
دبیر اتحادیه بنکداران مــواد غذایی با بیان اینکــه تولیدکنندگان در 
انتظار تصمیم برای اصلاح قیمت این دو کالا از ســوی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هســتند، تصریح کرد: قیمت قوطی 
از ۲ هــزار و ۳۰۰ تومان به ســه هزار و 7۰۰ تومان و ماهــی از ۳۱ هزار 
تومان به ۵۵ هزار تومان افزایش یافته است، این تغییرات شامل کارتن، 

کارگر، حمل ونقل و روغن خوراکی نیز می شود.

وی گفت: محدود شــدن عرضــه این کالا بــه دلیــل افزایش قیمت 
تمام شــده این دو محصول به دلیل انتظار تولیدکننــده برای تعیین 
قیمت توســط ســازمان مذکور اســت، البته عرضه تــن ماهی و رب 
گوجه فرنگی در بازار محدود شده اما هنوز افزایش قیمتی در این بخش 

را رخ نداده است.

 دولت با حذف ارز ترجیحی دنبال حذف
 رانت است

رئیس کنفدراســیون صادرات گفت: اگر دولت فاصله نرخ های متعدد 
ارزی را کم کــرده و به حداقل برســاند، می تواند به اهداف سیاســت 
درســت خود که حذف رانت و فســاد و ارز ترجیحی است دست یابد و 

شفافیت ایجاد کند.
محمد لاهوتی با اشــاره به تفاوت نرخ ارزی که هم اکنون میان سامانه 
نیما، سنا، بازار متشکل ارزی و بازار آزاد وجود دارد، اظهار کرد: در مورد 
بازار متشکل ارزی از زمان سه رئیس کل بانک مرکزی صحبت به میان 
آمده و استفاده از این ابزار مورد تاکید قرار گرفته است؛ اما در اجرا خیلی 
موفق نبوده و امیدوار هســتیم که در این دوره با سیاســت های دولت 
ســیزدهم و جدیت بانک مرکزی، بازار متشــکل ارزی به شکل واقعی 

شکل گیرد.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایــران افزود: تا زمانی کــه دولتمردان 
نپذیرند که نرخ ارز کف بــازار، نرخ معاملاتی اصلی به شــمار می رود و 
ملاک معاملات تجاری اســت و هر نرخی پایین تــر از آن در قالب بازار 
متشکل ارزی، سامانه نیما یا سنا نباید به رســمیت شناخته شود، نوع 

دیگری از ارز ترجیحی در اقتصاد ایران به حیات خود ادامه می دهد.

ارز نیما جایگزین ارز 4200 تومانی شده است
لاهوتی تاکید کرد: اگــر ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف شــده و ارز ۲۵ هزار 
تومانی جایگزین آن شده ولی در بازار ارز به عنوان مثال قیمت ۳۰ هزار 
تومانی دارد، متأســفانه باید گفت که عملًا رانت همچنان وجود داشته 
و اگرچه در این رانت، فاصله نرخ کمتر شــده؛ ولــی کماکان در اقتصاد 
ایران حضور دارد، لذا به نظر می رسد که اگر دولت شرایط ارزی کشور را 
با این سیاست جلو ببرد که فاصله نرخ های متعدد ارزی را کم کرده و به 
حداقل برساند، توانسته به اهداف سیاست درست خود که حذف رانت 

و فساد و ارز ترجیحی است دست یابد و شفافیت ایجاد کند.
رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق بازرگانی تهران 
ادامه داد: در غیر این صورت اگر کمــاکان نرخ ارز در بازار آزاد، عددهای 
متنوعی که امروز هســت را به خود ببیند و این نرخ های متعدد در نیما، 
سنا یا بازار متشــکل ارزی نســبت به نرخ صرافی ها باقی بمانند، ایجاد 
فرصت و رانت برای افرادی که دسترسی به این منابع دارند، قطعاً باقی 

خواهد ماند.

ارز 4200 تومانی به نام مردم به کام واردکننده
لاهوتی با بیان اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی یک خســران سه سال و نیمه ای 
بود که بر کشور حاکم شد، تصریح کرد: متأســفانه از روز اول مشخص 
بود که اجرای این سیاســت، تصمیم اشتباهی اســت؛ ولی دولتمردان 
علیرغم همه تذکرات فعالان اقتصادی به مسیر غلط خود در این حوزه 
ادامه دادند و در نتیجه، در ماههای ابتدایی اجرای آن، ۱۰ میلیارد دلار 
منابع ارزی کشور با فروش ارز ۴۲۰۰ تومانی به صورت اسکناس از بین 
رفت و به موازات، میلیاردها دلار نیــز در بحث واردات با قیمت ارزان در 
اختیار عده ای قرار گرفت.وی افزود: در نهایت بــا توجه به اینکه هدف 
دولت حمایت از مصرف کننده نهایی بود، توزیــع ارز ۴۲۰۰ تومانی به 
نام مصرف کننده نهایی ولی به کام واردکنندگانی که دسترسی به این 

منابع ارزان قیمت داشتند، تمام شد.
لاهوتی گفت: تأثیرات منفی حاصل از اجرای این سیاست آنقدر بزرگ 
بود که هیچ فردی در دولت قبل جرأت نداشت دست به جراحی بزند و 
این معضل را برطرف کند، اما دولت ســیزدهم علیرغم تمامی شرایطی 
که در کشــور وجود داشت، با مصوبه مجلس شــورای اسلامی ملزم به 

حذف ارز ترجیحی شد که به نظر می رسد کار بسیار مهمی انجام داد.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران خاطرنشان کرد: اینکه چگونه این 
منابع، مجدد به مصرف کننده نهایی برســد، موضوعی است که حتماً 
باید دولت در مورد اطلاعاتی که در حوزه خانوارها جمع آوری می کند، 
دقت لازم را داشــته و بازنگری مناســب را صورت دهد؛ چراکه در این 
شرایط، طبق اعلام دولت، نه دهک در کشــور نیازمند کمک بوده و به 
نوعی نیازمند حمایت به شمار می روند، بنابراین باید در این حوزه دقت 
کافی صورت گیرد؛ چراکه حتی در یک دهک باقــی مانده نیز نیازمند 

بازنگری جدی هستیم.

تولید

وزیر جهاد کشــاورزی از آغاز مانور نظــارت بر زنجیره 
تأمین، تولید و توزیع کالاهای اساسی و رعایت قیمت 
های تعیین شده در سراســر کشور از صبح امروز شنبه 

۲۱ خرداد خبر داد.
سید جواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی با اشاره 
به آغاز مانور نظارت بر زنجیره تأمیــن، تولید و توزیع 
کالاهای اساســی از صبح امروز شنبه ۲۱ خرداد گفت: 
چهار هــزار نفر در کشــور کار نظارت بــر کل زنجیره 
تأمین، تولید و توزیع کالاهای اساسی و مواد غذایی را 
برعهده دارند. همچنین از بسیج اصناف و بسیج وزارت 

جهاد کشاورزی استفاده شده است.
وی افزود: در راســتای مردمی سازی یارانه ها و نظارت 
بر قیمت های تعیین شــده، نظارت بر بخشــی از این 

زنجیره در کارخانه هــای مواد غذایی خواهد 
بود.ســاداتی نژاد، کالاهای مورد بررســی 
را شــامل محصولات کشــاورزی، لبنیات، 
حبوبات، برنج وارداتی، شــکر و روغن عنوان 
و بیان کرد: از آغاز زنجیــره توزیع تا فرآوری 
در کارخانه و توزیع آنها مورد نظارت بازرسان 
قرار خواهد گرفت. تعزیرات هــم با توجه به 

ضوابط جدیدی که برای این دســتگاه تعیین شــده و 
افزایش اختیارات، بــه نظارت ها کمــک می کند. در 
این مانور قیمت ها مورد بررســی قــرار می گیرند تا در 
صورتی که بیش از قیمت تمام شده ارائه و عرضه شوند 
به تعزیرات معرفی خواهند شــد. مردم هم با شــماره 

۱۲۴ تخلفات گران فروشی را به تعزیرات اعلام کنند.

وزیر جهاد کشــاورزی دربــاره اقدام برخی 
کارخانه های لبنی مبنی بــر افزایش قیمت 
محصولات خود اظهار داشــت: شرکت های 
تولید کننــده مواد لبنی فقــط ۴ قلم کالای 
اساسی که قیمت آنها اضافه و به کارخانجات 

اعلام شده را می توانند افزایش دهند.
وی ادامه داد: گزارشــی در خصوص افزایش 
مواد لبنی غیر از اقلام اعلام شــده به ما واصل شــد که 
کارخانه لبنی مورد نظر را خواستیم و قرار شد قیمت را 
کاهش دهند. با تخلفی که صورت گرفته برخورد شــد 
و همچنین نظارت مستمر داریم که قیمت محصولات 

لبنی افزایش داده نشود.
ساداتی نژاد یکی دیگر از تخلفات برخی از کارخانجات 

لبنی را کاهش تولید چهار قلم اصلی خواند و گفت: قرار 
شد تحت هیچ شرایطی، تولیدات این چهار قلم لبنیات 
کاهش نداشته باشد.وزیر جهاد کشاورزی در خصوص 
برنج گفــت: دلیل افزایش قیمت برنــج ایرانی کاهش 
عرضه و برخی ســودجویی ها بود که سبب شد قیمت 
برنج ایرانی کاهش یابد. در فصل برداشت برنج هستیم 

که تعدیل )کاهش( هایی به آن اعمال خواهد شد.
وی تأکید کرد: هم بخش دولتی و هم بخش خصوصی 
برنج خارجی با کیفیت بالاتــر وارد کرده که به کاهش 
قیمت آن می انجامد. همچنین ۵۰ هزار هکتار اراضی 
کاشت برنج قراردادی با شرکت بازر گانی دولتی داریم 
که به محض ورود بازار، به کاهــش قیمت برنج ایرانی 

منجر می شود.

 ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با تشــریح آخرین وضعیت صنعت خودرو، 
اعلام کرد: تولید خودروی کامل ســبک در 
ایران خودرو و ســایپا از ابتدای امسال تا ۱۸ 
خرداد نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۳۶ 

درصد رشد نشان می دهد.
 »امید قالیباف« با اعلام این مطلب افزود: در 

همین مدت آمار خودروهــای ناقص این دو 
خودروساز ۶۹ درصد کاهش داشت.

سخنگوی وزارت صمت ادامه داد: از ابتدای 
امســال تا ۱۸ خــرداد ۱۶۰ هــزار و ۶۸۰ 
دستگاه خودروی ســبک در این دو شرکت 
تولید شــد که ۱۲۱ هزار و ۴۸۲ دســتگاه 
خودروی کامل و ۳۹ هزار و ۱۹۸ دســتگاه 

خودرو ناقص بوده اســت.قالیباف در مورد 
تعهدات معوق ایــران خودرو و ســایپا نیز 
گفت: در مدت مورد بررســی تعهدات معوق 
7۰ درصد کاهش نشــان می دهد؛ یعنی از 
ابتدای امســال تا ۱۸ خرداد ۱7 هزار و ۶۶۱ 
تعهد معوق وجود داشت که در مدت مشابه 

سال قبل این رقم ۵۸ هزار و ۸۶۱ مورد بود.

 رونــد افزایــش تولیــد خــودرو از خردادماه 
به صورت عبور مستقیم ۱۰۰ درصدی خودروها 
)انتقال از خط تولید به بازار( در دو خودروســاز 
بزرگ کشور آغاز شده اســت.با روند رو به رشد 
و صعودی تولید خودروی کامل، آسیب مزمنی 
که در گذشته با تولید خودروهای ناقص وجود 

داشت متوقف شده است.

وزیر

و خودر

ســمیه رســولی  اگرچــه دولــت بر 
»جلوگیــری از صدور بخشــنامه های یک 
شــبه« تاکید داشــت اما توقف یک شــبه 
عرضه خــودرو در بورس بــر خلاف دغدغه 

رئیس جمهور است.
 ســال ۹۹ بود که مجلس یازدهم به صورت 
جدی وارد بحث ساماندهی صنعت خودرو 
شــد و بارها بــه دولت وقت اعــلام کرد که 
لایحه ای را برای ســاماندهی بــازار خودرو 
ارائه کند که هر بــار با بــی اعتنایی دولت 
مواجه شــد؛ در نهایت نمایندگان تابستان 
همان ســال اقدام به تدویــن طرحی تحت 
عنوان »طرح تحول بازار و صنعت خودروی 
ســبک« برای اصلاح شــرایط موجود بازار 
خودرو کردند؛ یکــی از محورهای مهم این 
طرح که از همان زمان مورد اختلاف مجلس 
و وزارت صمــت قرار گرفــت، بحث عرضه 
خودرو در بورس و چگونگــی انجام آن بود. 
عده ای از نمایندگان مجلس خواستار عرضه 
تمامی محصولات خودروســازان در بورس 
و عده ای دیگر معتقد به عرضه خودروهای 
پرتیراژ در بورس بودند. رزم حســینی وزیر 
صمت وقت هم از اســاس، با عرضه خودرو 
در بورس مخالف بــود. همین اختلاف نظر 
موجب شــد که تا مدت طولانــی تصمیم 
مشــخصی در مورد نحوه عرضه خودرو در 

بورس اتخاذ نشود.
بحث در مورد عرضه یا عــدم عرضه خودرو 
در بورس کــم و بیش وجود داشــت که در 
۱۱ آذر مــاه ســال ۱۴۰۰، مجید عشــقی 
رئیس ســازمان بورس ضمن انتقاد از روش 
قرعه کشــی خودرو، تاکید کرد که »بخشی 
از محصولات تولیدی خودروسازان مشمول 
قیمتگذاری نیستند و توسط خودروسازان 
تعیین قیمت می شــوند که اصطلاحاً آنها را 
به عنوان محصولات لوکس خودروســازان 
می شناسیم، بنابراین سازمان بورس موافق 
عرضه ایــن محصولات لوکــس در بورس 

کالاست تا در آنجا تعیین قیمت شوند.«

رفت و برگشت خودرو از بورس کالا
پــس از این اظهــارات، در ۲۴ اســفندماه 
اعلام شد که شرکت ســایپا به عنوان اولین 
خودروساز خواستار عرضه خودرو در بورس 
بوده و قصد دارد خودروی شــاهین دنده ای 
خود را از این طریق عرضــه کند. در همین 
راستا نیز در تاریخ ۱۴ فروردین ۱۴۰۱، این 
خودرو در بورس کالا پذیرش و اعلام شــد 
که طبق مصوبات شــورای عالی بورس، ۸۰ 
درصد از تولید ســالانه این خــودرو باید از 

طریق بورس عرضه شود.
در ادامه نیز شــرکت خودرو سازی بهمن، 
به عنــوان دومین خودروســاز وارد بورس 
شــد و با عرضه مدارک و مستندات خودرو 
کارا، پذیــرش این محصــول در تاریخ ۲۴ 
فروردین ماه مــورد تصویب قــرار گرفت و 

اعلام شد که کارا دو کابین و تک کابین ۲۸ 
اردیبهشت ماه، برای اولین بار در بورس کالا 

عرضه خواهند شد.
همچنیــن در ۲۸ اردبیهشــت مــاه اعلام 
شــد که دو خودروی دیگنیتی و فیدلیتی، 
محصول بهمن موتــور و دو خودروی جک 
S۵ نیوفیس و جک جی ۴ متعلق به کرمان 

موتور در بورس کالا عرضه خواهند شد.
ثبت ســفارش بــرای خریــد دو خودروی 
دیگنیتی و فیدلیتی از ۱۱ خرداد ماه آغاز و 
اعلام شد که فروش این محصولات از تاریخ 
۱۸ خردادمــاه ۱۴۰۱ از طریق بورس کالا 

آغاز می شود.
در همین بحبوحه که هــم خریدار و هم 
بورس کالا آمــاده خرید و فروش خودرو 
بودند، وزارت صمت بــه صورت از پیش 
تعیین نشــده و در پایان وقت اداری ۱7 
خردادماه، جلوی عرضه این خودروها را 

گرفت.منوچهر منطقــی معاون صنایع 
حمل و نقل وزیر صمت طــی نامه ای به 
سلطانی نژاد مدیرعامل بورس، گفت که 
»تعیین قیمت خودروها بر عهده وزارت 
صمت و با هماهنگی ســتاد تنظیم بازار 
امکان پذیــر بوده و حتــی خودروهایی 
که بر مبنای تصمیمات شــورای رقابت 
خودرو، مستثنی از قیمتگذاری هستند 
نیز مشــمول این مصوبه خواهند بود. به 
همیــن دلیل، عرضه خــودرو در بورس 
کالا مغایــر این قانــون بــوده و باید لغو 

شوند.«
در همین راســتا نیز ســازمان بورس طی 
اطلاعیــه ای کــه در تاریــخ ۱۸ خردادماه 
۱۴۰۱ منتشــر کرد، ضمن عذرخواهی از 
تمامی ذینفعان، اعــلام کرد که تا زمان رفع 
ابهامات پیش آمده، فروش خودرو از طریق 

بورس کالا تعلیق می شود.

وعده های دولت در مورد پیش بینی 
پذیر کردن اقتصاد چه شد؟

نکته قابل توجــه در این جریان آن اســت 
که دولت ســیزدهم از زمان روی کار آمدن 
بر »پیــش بینی پذیــر کــردن اقتصاد« و 
»جلوگیــری از صدور بخشــنامه های یک 
شبه« تاکید داشــت و حتی شخص رئیس 
جمهور و وزیــر صمت بارهــا در مورد این 
مســاله صحبت کردند؛ با این حال در عمل 

اتفاقاتی عکس این صحبت ها افتاده است.
درســتی یا نادرســتی عرضه خــودرو از 
طریق بورس کالا مورد بحــث این گزارش 
نیســت بلکه اتخاذ تصمیمات یک شــبه و 
بی توجهی به همه ابعــاد یک تصمیم مورد 
بحث است؛ موضوعی که مورد اشاره فعالان 
بازار ســرمایه نیز قرار گرفته و جمعی از آنها 
با انتشــار بیانیه ای اقدام اخیر وزارت وزات 
صمــت در تعلیق عرضه خــودرو در بورس 
کالا را فاجعه تمام عیار و اقدامی در راستای 

منافع مافیای صنعت خودرو دانسته اند.
پیــش بینــی پذیــری اقتصــاد از مســائل 
ابتدایی اقتصــاد و بازار اســت، بــا این حال 
به دلیــل ناهماهنگــی تیم هــای اقتصادی و 
اخذ تصمیمــات عجولانه و بــه دور از فضای 
کارشناســی، مصوبات یک شــبه در اقتصاد 
ایران جولان می دهند؛ همین مســاله عرضه 
خودرو در بورس کالا کــه از طرفی مورد تأیید 
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار است و از 
این طرف وزارت صمت بــا آن مخالفت کرده و 
در نهایت به صورت یک شبه تصمیم به تعلیق 
عرضه خودرو در بورس کالا گرفته شده است، 
نماد عدم پیش بینی پذیــر بودن اقتصاد ایران 
است.باید در نظر داشت که اخذ تصمیمات یک 
شــبه نه تنها یکی از موانع جدی افزایش تولید 
و صادرات است بلکه امنیت ســرمایه گذاری 
را نیز به صورت مســتقیم نشــانه می رود و در 
نهایت منجر به خروج ســرمایه چه از کشور و 

چه از بخش های مولد اقتصاد می شود.

خریــدار   رئیس کل ســازمان توســعه 
تجارت ایران گفت: براســاس هدف گذاری 
انجام شــده تجارت ایران و آفریقــا تا پایان 
امسال به ۲.۵ میلیارد دلار و تا پایان ۱۴۰۴ 

به ۵ میلیارد دلار می رسد.
 علیرضا پیمان پــاک، در برنامه میز اقتصاد 
شــبکه یک با اشــاره به دســتاورد ســفر 
هیأت نیجریه بــه تهران گفت: این ســفر 
در راســتای برگــزاری ششــمین اجلاس 
کمیسیون های مشترک جمهوری اسلامی 
ایران و جمهــوری فــدرال نیجریه صورت 
گرفت و در ایــن اجلاس تجــاری، ایران و 
نیجریه یک ســند اصلی و ۸ ســند فرعی 
همکاری در حوزه هــای مختلف فرهنگی، 
گردشــگری، نفت، کشــاورزی، ورزشی و 
تجاری، گردشگری، اســتاندارد، جوانان، 
هواپیمایی و…امضا کردنــد.وی افزود: در 
ســفر هیأت بلندپایه تجاری و نمایندگان 
بخش خصوصی نیجریه به تهران برنامه های 
دیگری از جملــه دیدار و نشســت بخش 
خصوصی و رؤسای اتاق بازرگانی دو کشور و 
بازدید از صنایع پیشرفته و آشنایی با حوزه 

صنعت ایران نیز دنبال شد.
رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران با 
اشــاره به تراز تجاری ۱۰۰ میلیارد دلاری 
نیجریه، گفــت: با وجود اینکــه اقتصاد دو 
کشور مکمل هســتند، اما مبادلات تجاری 
ایران با این کشــور در ســال ۱۴۰۰، ۱۲۵ 
میلیــون دلار بوده و برنامه مــا افزایش این 
ســهم اســت.معاون وزیر صمت با اشــاره 
به تدوین نقشــه راه توســعه تجارت کشور 
در ابتدای دولت ســیزدهم گفــت: در این 
نقشه راه هدفگذاری کلان صادرات و سهم 
بخش ها مشــخص شــده و در مــورد قاره 
آفریقا نیز اولویت بندی و تقسیم بندی های 
تجارت با کشــورهای مختلف و الزامات آن 

مدنظر قرار گرفته است.
پیمان پاک با اشــاره به ســهم کشورهای 
آفریقایــی در ســبد تجارت ایــران افزود: 
واردات آفریقــا، حــدود ۵۸۰ میلیارد دلار 
است و ســهم ما از این میزان با وجود همه 
تلاش های دولت، همچنان اندک اســت و 
در حال حاضر توانســتیم ۱.۲ میلیارد دلار 

از این بازار را به دست آوریم.

وی با اشــاره به صــادرات خدمــات فنی 
مهندســی به قاره آفریقا گفــت: صادرات 
خدمات فنی و مهندســی بــه آفریقا ۳۰۰ 
میلیارد دلار اســت؛ اما ســهم ما در ســال 
گذشته با وجود افزایش در دولت سیزدهم، 
به ۲۰۰ میلیون دلار رســید کــه همچنان 
اندک اســت.رئیس کل ســازمان توسعه 
تجارت ایران با اشاره به اینکه در هشت سال 
گذشــته فرصت های تجاری زیادی نادیده 
گرفته شــده و برگزاری کمیســیون های 
مشــترک و نشســت های تجاری به تعویق 

افتاده بود، گفت: در قاره آفریقا کشورهایی 
هستند که در شــرایط تحریم قرار دارند و 
امکان افزایش تجارت و مــراودات تجاری 
با آنها فراهم اســت، این در حالی اســت که 
طی ســال های اخیر بسیاری از فرصت های 

تجاری معطل مذاکره با غرب مانده بود.
پیمان پاک با اشــاره به الزامــات تجارت با 
کشــورهای آفریقایی ادامــه داد: خطوط 
کشــتیرانی و زیرســاخت های تجــاری، 
پولی و بانکــی برای تجارت با کشــورهای 
آفریقا طی سال های گذشــته به دلیل عدم 
اولویت بنــدی، تعریف نشــده و تمرکز ما 
در حــال حاضر تجهیز و فراهــم کردن این 

الزامات برای افزایش تجارت است.
معاون وزیر صمت با اشــاره به هدفگذاری 
صادرات به آفریقا گفت: برنامه ما این اســت 
که تا پایان ســال ۱۴۰۱، ۱.۲ میلیارد دلار 
تجارت ایران بــا آفریقا را بــه دو برابر یعنی 
۲.۵ میلیــارد دلار و تا پایــان ۱۴۰۴ به ۵ تا 
۶ میلیارد دلار برســانیم که رسیدن به این 
میزان نیازمنــد الزاماتــی از جمله تجهیز 

زیرساخت هاست.

وی یکــی از موانع اصلی در راه رســیدن به 
عدد ۵ میلیارد دلاری مبــادلات تجاری با 
آفریقا را نــوع نگاه حاکــم در میان مدیران 
میانــی دانســت و گفــت: در دولت های 
گذشته کعبه آمال آنها کشورهای پیشرفته 
و تجارت با آنها بود اما اکنون که سیاســت 
دولت تغییر کرده و مدیران ســطح یک به 
دنبال توســعه روابط تجاری با کشورهای 
دیگر هســتند، نــگاه مدیــران میانی که 
همچنان مانند گذشــته اســت در این راه 
ایجاد مشــکل می کند.پیمــان پاک گفت: 
هم اکنون بخشنامه های ما از مدیران سطح 
یک به مدیران میانی می رســد اما به دلیل 
همین طرز نگاه، ترتیب اثر داده نمی شــود.

وی راه انــدازی نشــدن خطــوط هوایی و 
کشــتیرانی میان ایران و آفریقــا را حاصل 
همین نگاه دانســت و تاکید کرد: برای حل 
مشــکل حمل و نقل ۴ کشــور در ۴ نقطه 
شرق، غرب، جنوب و شمال آفریقا انتخاب 
شــده اند تا ابتدا با راه اندازی خطوط هوایی 
و کشتیرانی به این کشورها بتوانیم راه ورود 

به آفریقا را طی کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛ آغاز مانور نظارت بر قیمت کالاهای اساسی

وساز بزرگ کشور وی کامل در دو خودر رشد ۲۳۶ درصدی تولید خودر



مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی پاسخ داد

کارت های آزاد جایگاه های سوخت جمع آوری می شود؟

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 یک پیشنهاد برای تسویه گازی با بغداد
  مقصد گاز صادراتی را از عراق به ترکیه

 تغییر دهیم
دبیر اتحادیه صادرکنندگان فراوده های نفت، گاز و پتروشــیمی گفت: 
می توانیم به جای اینکه به عــراق گاز صادر کنیم و نتوانیم پول آن را هم 

دریافت کنیم به سایر مقاصد مثل ترکیه صادرات داشته باشیم.
حمید حسینی، درباره از ســرگیری صادرات گاز به عراق طبق قرارداد 
اظهار داشت: بنده هنوز اطلاعی از روند صادرات گاز به این کشور بعد از 
کاهش میزان آن به دلیل عدم پرداخت بدهی ها ندارم، اما تجربه نشان 
داده ما برای صادرات به این کشــور باید نســبت به دریافت مطالبات 

پافشاری کنیم. 
وی تاکید کرد: اگر برای دریافت مطالبات خود از عراق مماشات کنیم، 

عراقی ها همچنان نسبت به تسویه بدهی ها تعلل می کنند. 
دبیر اتحادیه صادرکنندگان فراوده های نفت، گاز و پتروشیمی گفت: ما 
نباید نگران تمدید قراردادها با این کشــور باشیم چون آنها غیر از ایران 
منبع دیگری برای تامین نیاز گازی خود ندارنــد، ما می توانیم به جای 
اینکه به عراق گاز صادر کنیم و نتوانیم پــول آن را هم دریافت کنیم به 
سایر مقاصد مثل ترکیه صادرات داشته باشــیم، اکنون آنکارا آمادگی 

دارد که گاز را در فصل تابستان با قیمت بالاتری دریافت کند. 
وی خاطرنشــان کرد: ما می توانیم بازار گازی خــود را به ترکیه منتقل 
کنیم، اجباری نیســت چون در تابســتان ظرفیت مازاد داریم به عراق 
صادرات داشــته باشیم و این کشــور هم در پرداخت پول سهل انگاری 
کند. حســینی رقم بدهی برق و گازی عراق را بیــش از ۵ میلیارد دلار 
عنوان و یادآور شد: نظام بانکی این کشــور به بهانه تحریم ها همکاری 
نمی کند. حدود دو هفته قبل وزارت بــرق عراق از اقدام ایران به کاهش 
صادرات گاز به دلیل تاخیر بغداد در پرداخت بدهی های خود خبر داده 
بود.مجید چگنی مدیر عامل شــرکت ملی گاز ایران اواخر اردیبهشت 
ماه، رقم باقیمانده بدهی گازی عراق را یک میلیارد و ششــصد میلیون 
دلار اعلام کرده و گفته بود: طبق تفاهمنامه مقرر شــده بدهی ها ظرف 

یک ماه پرداخت شود.
این گزارش حاکی اســت؛ امکان صادرات روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب 
گاز طبیعی به عراق در قالب دو خط لوله عملیاتی شده است که به دلیل 
تحریم های آمریکا، انتقال پول آن به ســختی انجام می شود و موضوع 
پرداخت مطالبات گازی عراق به ایــران در ماه های اخیر جدی تر دنبال 

می شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات:
وضعیت تامین انرژی صنایع از سال گذشته 

مناسب تر است
 

یک نماینده مجلس گفت: آنچه که وزارت نیرو در ارتباط با برنامه های 
مدیریت مصرف با مجلس شورای اســلامی در میان گذاشت یک بسته 
جامع با هدف حداقل کردن مشکلات و در نظر گرفتن ابعاد همه جانبه 

از جمله مسئله مدیریت بازار بود.
»مجتبی رضاخواه « با اشــاره به مســئله تامین پایدار انرژی در فصل 
تابستان گفت: اساسا مســئله تامین انرژی در کشور ما یک مسئله چند 

بعدی تبدیل شده و تنها از یک بعد عرضه نمی توان به آن نگاه کرد.
نماینده مردم تهران، ری و شــمیرانات در مجلس شــورای اسلامی در 
بیان ابعاد دربرگیری مسئله تامین برق در فصل تابستان گفت: زمانیکه 
شــما از تامین برق یک بخش از مشــترکان صنعتی صحبت می کنید، 
دیگر مســئله از ابعاد مدیریت مصرف فراتر رفته و موارد و ابعادی نظیر 
تنظیم بازار، مدیریت بهنیه و قیمت تمام شده محصول نیز مورد توجه 
است.وی در تشــریح جزئیات برنامه دولت ســیزدهم به منظور تامین 
انرژی پایدار گفت: آنچه که وزارت نیرو در ارتباط با برنامه های مدیریت 
مصرف با مجلس شورای اسلامی در میان گذاشــت یک بسته جامع با 
هدف حداقل کردن مشکلات و در نظر گرفتن ابعاد همه چانبه از جمله 
مسئله مدیریت بازار بود.عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات 
ادامه داد: برای مثال در مســئله صنایع بزرگ مقرر شد، بلوک بندی ۳ 
گانه ای ایجاد و هر صنعت با مدیریت مصرف بــرق در یک بلوک زمانی 
یک ماه در دو بلوک زمانی دیگر به طور کامل از انرژی برق استفاده کند.

رضاخواه گفت: بر این مبنا با رعایت حفــظ عرضه کالاها هر صنعت در 
بلوک ها زمانی ســه گانه نسبت به پیاده ســازی سیاست های مدیریت 
مصرف برق اقدام کرده و از طرفی با تطبیق زمان تعمیرات اساســی بر 
بلوک زمانی مدیریت مصرف آثار ناشــی از محدودیت انرژی به حداقل 
می رســد.این نماینده مجلس شورای اســلامی با مثبت خواندن روند 
مدیریت مصرف برق صنایع گفــت: مطالعات میدانی مشــاوران ما از 
صنایع کشور به ویژه در اســتان تهران بیانگر شرایط مناسب  نسبت به 

سال گذشته است.
رضاخواه در پایان عملکرد سیاســت گذاری در حوزه نیروی کشــور را 
مثبت تلقی کرد و گفت: حرکت به سوی بهینه ســازی و از سوی دیگر 
پیاده ســازی طرح های نظیر نظــام تعرفه گذاری بلوکــی برای بخش 
خانگی از جمله موارد مصبــت در روند حرکتــی وزارت نیرو در دولت 

سیزدهم به حساب می آید.

معاون شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران:
وگاه های  ۱۵ میلیون مگاوات ساعت برق از نیر

برق آبی تامین شد
 معاون بهره برداری شــرکت آب و نیــروی ایران گفــت: ۱۵ میلیون 
مگاوات ســاعت توســط نیروگاه های برق آبی در زمــان اوج مصرف 
برق تامین شــد.به گزارش شــرکت مدیریت منابع آب ایران، »احمد 
کاووســی نژاد« افزود: ظرفیت نیروگاه های برق آبی در کشور ۱۲ هزار 
مگاوات اســت و با توجه به این توان، نیروگاه های بــرق آبی حدود ۱۵ 

درصد کل ظرفیت تولید برق کشور را تولید می کنند.
وی ادامه داد: امسال با پدیده خشکســالی در ارتباط با ظرفیت مخازن 
سدها رو به رو هستیم، اما با تدابیری که از قبل اندیشیده شده است و با 
مدیریت مخازن سدها، تولید بهینه برق در بخش نیروگاه های برق آبی 

حسب نیاز شبکه برق کشور انجام می شود.
معاون بهره برداری شرکت آب و نیروی ایران گفت: پیش بینی می شود 
حدود ۱۵ میلیون مگاوات ساعت بتوان امسال به شبکه برق کمک کرد 
و از اول ســال تا الان باتوجه به مدیریتی که انجام شــده ســه میلیون 

مگاوات ساعت را توانستیم تولید کنیم.

و نیر

قیمت نفت در آخریــن روز معاملات هفته جاری روند 
صعودی خود را حفظ کــرد تا جایی که بــه بالاترین 

سطح سه ماهه خود رسید.
 قیمت نفت در آخریــن روز معاملات هفته جاری روند 
صعودی خود را حفظ کرد تا جایی که به بالاترین سطح 
سه ماهه خود رســید. در ابتدای معاملات، بازارها در 
معرض ترس از اقدامات جدید بسته شدن برای مبارزه 
با کووید -۱۹ در شــانگهای، تأثیر تقاضای شدید برای 
سوخت در ایالات متحده، بزرگترین مصرف کننده در 

جهان، قرار گرفتند.
بهای معاملات آتی نفت برنت پس از افت ۰.۴ درصدی 
در روز گذشته، ۹۴ سنت یا ۰.7۶ درصد افزایش یافت 

و به ۱۲۴ دلار در هر بشکه رسید.

به گزارش رویترز، نفت خام وســت تگزاس 
اینترمدیــت آمریــکا پــس از کاهش ۰.۵ 
درصدی در روز پنجشنبه، ۸۸ سنت یا ۰.7۲ 
درصد افزایش یافت و به ۱۲۲.۳۹ دلار در هر 

بشکه رسید.
نفت خام برنت برای چهارمین هفته متوالی 
به ســمت افزایش رکورد مــی رود، در حالی 

که نفت خام آمریکا به ســمت ثبــت هفتمین افزایش 
هفتگی متوالی پیش می رود.

Fujitomi Securi�  کازوهیکو سایتو، تحلیلگر ارشد
ties گفت: محدودیت های جدید ضد اپیدمی کرونا در 
شانگهای نگرانی هایی را در مورد تقاضا در چین ایجاد 

کرده است.

وی افزود: »امــا با انتظارات مبنــی بر ادامه 
کمبود عرضه جهانی با تقاضای قوی ایالات 
متحده برای سوخت و افزایش آهسته تولید 
نفت خام توســط اوپک پــلاس، این ضررها 

مهار شد.
شــانگهای و پکــن روز پنجشــنبه پس از 
اعمال محدودیت هــای قرنطینه جدید در 
بخش هایی از شــانگهای، بزرگتریــن قطب اقتصادی 
چین و اعــلام دور آزمایش انبــوه میلیون هــا نفر از 

ساکنان، به وضعیت هشدار COVID-۱۹ بازگشتند.
ما به تازگی با برداشته شدن محدودیت ها در شانگهای 
و پکن نســبت به تقاضای چین صعودی شــروع کرده 
بودیم و آخریــن اقدام برای بســتن مناطق خاصی در 

شانگهای برای بررســی های جامع یادآوری است که 
سیاست چین در مورد )کووید( تغییر نکرده است.

او افزود: »اگر به استفاده از محدودیت ها برای محدود 
کردن گســترش آن ادامه دهد، ممکن اســت فعالیت 

اقتصادی تحت تأثیر قرار گیرد.
واردات نفت خام چیــن در ماه مه حــدود ۱۲ درصد 
افزایش یافت، اما پالایشگاه ها همچنان در حال مبارزه 
با افزایش ذخایر در بحبوحــه تعطیلی و کندی اقتصاد 
هســتند که بر تقاضای ســوخت در ماه گذشته تأثیر 

گذاشت.
در همین حال، اوج تقاضای ســوخت در تابســتان در 
ایالات متحــده همچنان از قیمت نفــت خام حمایت 

می کند.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی، 
گفت: تمام تلاش این اســت تا در تابســتان در حوزه 
خانگی شــاهد خاموشی نباشیم به شــرطی که مردم 
همراهی لازم را در صرفه جویی داشته باشند و از سوی 
دیگر جلوی اســتفاده از برق خانگی برای اســتخراج 
رمز ارز گرفته شــود.هادی بیگی نژاد  درباره وضعیت 
تامین برق خانگی و صنایع در آســتانه فصل تابستان، 
بیان کرد: واقعیت این است که ما با کمبود برق مواجه 
هستیم و امســال برای تیر و مرداد ماه و در بازه زمانی 
۱۳ تا ۱۵ بعد از ظهر که پیک مصرف برق است، حدود 
۱۰ هزار مگاوات کمبود برق داریم و خاموشی هم داده 

خواهد شــد. اما تمام تلاش این است که در 
بخش خانگی خاموشی نداشته باشیم.

وی در ادامه با بیان اینکه در سه محور برنامه 
ریزی صــورت گرفته اســت، اظهــار کرد: 
در وهله اول هدف گذاری شــده تــا مردم را 
قانع کنیــم تا مصرف خــود را کاهش دهند 
و باید همکاری لازم از ســوی مردم صورت 

گیرد. اگر خانواده ای ســال گذشــته ۵۰۰ کیلووات 
ســاعت مصرف می کرد و امســال مصرف خــود را به 
۴۰۰ کیلووات ساعت در ماه کاهش دهد، مابه التفاوت 
مصرف را بــه مبلغ ۵۰۰ تومان از مشــترک خریداری 

می کنند. این سیاستی برای تشویق خانواده 
ها در راســتای کاهش مصرف است.نماینده 
مردم ملایر در مجلس شــورای اســلامی، 
تصریح کــرد: محور بعدی برنامــه ریزی در 
حوزه صنعت و کشاورزی کشــور است. اگر 
مقداری قطعی در بخش صنایع و کشاورزی 
داشته باشــیم می توانیم پاســخگوی نیاز 
در حوزه خانگی باشــیم و در بخش خانگی خاموشــی 
نداشته باشیم. از ســوی دیگر اقداماتی در حال انجام 
است تا فرســودگی شــبکه تا حدودی مرتفع شود که 
خود عاملی برای کاهش خاموشــی ها خواهد بود.این 

عضو کمیســیون انرژی مجلس تاکید کرد: اعلام شده 
که در حوزه صنعت و کشــاورزی خاموشــی خواهیم 
داشت. مثلا در حوزه کشاورزی سیاست های تشویقی 
در نظر گرفته شده که اگر کشاورزان در یک بازه زمانی 
از برق مصرف نکنند، در بازه دیگر بــرق رایگان به آنها 
تعلق خواهد گرفت.بیگی نژاد در پایان با تاکید بر اینکه 
نکته حائز اهمیت این اســت که برنامه ریزی شــده تا 
شاهد خاموشی در بخش خانگی نباشــیم، افزود: اگر 
فردی به صورت قاچاق از برق خانگی اســتفاده کند تا 
رمز ارز استخراج شود، دچار مشکل خواهیم شد و نیاز 

خانگی را تحت تاثیر قرار می دهد.

نفت

برق

رقیه هویدا  مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفتــه، کارت های آزاد 
جایگاه های ســوخت حذف نمی شوند، اما 
مدیران استانی این شرکت سخنان دیگری 

می گویند.
برخی کاربران فضای مجازی مدعی شده اند 
که کارت هــای آزاد جایگاه های ســوخت 
سراســر کشــور مســدود شــده و امکان 
ســوختگیری فقط با کارت های شــخصی 

وجود دارد.
علی اکبــر نژادعلــی مدیرعامل شــرکت 
پخش ملــی فرآورده هــای نفتــی ایران، 
ســیزدهم خرداد یعنی حــدود یک هفته 
پیش دربــاره جمــع آوری کارت های آزاد 
جایگاه های ســوخت گفته بود: قرار نیست 
که از تیر، کارت سوخت جایگاهداران برای 
ســوختگیری با نرخ آزاد حذف شود؛ هیچ 
تصمیمــی در خصوص نــرخ بنزین گرفته 
نشده و اخبار منتشر شده در فضای مجازی 
و رسانه ای کشــور در این خصوص تکذیب 

می شود.
او همچنین گفتــه بود: تغییــری در نحوه 
توزیع بنزین در جایگاه های عرضه سوخت 
ایجاد نمی شــود و اگر جایگاهــی تغییری 
انجام دهد، مردم می توانند آن را به ســامانه 

تلفنی ۰۹۶۲7 گزارش دهند.

وقتی مدیر ملی بر خلاف مدیران 
استانی اظهار نظر می کند!

بررســی ها نشــان می دهد، در شــرایطی 
که آقــای نژادعلــی مدیرعامل شــرکت 
ملــی پخــش فرآورده های نفتــی مدعی 
بود برنامــه ای برای حذف کارت ســوخت 
جایگاهداران در دســتور کار نیســت، این 
مســئله تقریباً از اواخر اردیبهشت امسال، 
در برخی استان ها در دســتور کار مدیران 

مناطــق پخــش فرآورده های نفتــی قرار 
گرفته است.

ســیدباقر نورالدینــی مدیر شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتــی منطقه کرمان، 
۲۱ اردیبهشــت گفت: در راستای مصوبات 
کارگــروه پیشــگیری از عرضه خــارج از 
شــبکه فرآورده هــای نفتی و بــا توجه به 
دســتورالعمل ها، کارت هــای آزاد موجود 
در جایگاه های سوخت، محدود و به تدریج 

جمع آوری می شود.
او گفــت: مالــکان خودرو هــای بنزینــی 
می توانند پس از اتمام ســهمیه ســوخت 
یارانــه ای ماهانــه و یــا ذخیره شــده در 
کارت های شخصی خود، برای سوختگیری 
با نرخ دوم )ســه هزار تومانی( تا سقف ۲۵۰ 
لیتر از کارت شخصی خود استفاده کنند. در 

هر شهرستان یک جایگاه کارت سوخت آزاد 
در اختیار دارد و مالکان خودرو هایی که فاقد 
کارت هوشمند سوخت هستند، می توانند 
درخواســت صدور کارت ســوخت المثنی 

خود را به دفاتر پلیس+۱۰ ارائه دهند.
چهار روز بعد، آقای فریدون یاســمی مدیر 
شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی 
منطقه کرمانشــاه هم با تایید این موضوع 
که کارت های آزاد موجــود در جایگاه های 
ســوخت باید به مرور جمع آوری شــوند، 
گفت: این طرح در شهرســتان های مرزی 
اســتان کرمانشــاه به صــورت موفقیــت 
آمیز به اجــرا در آمد. بررســی های اولیه از 
شهرســتان های مرزی اســتان نشان داد، 
میزان فروش با کارت آزاد جایگاه بالاست و 

از این رو، کارت های مذکور جمع آوری شد.

او گفــت: با جمــع آوری کارت هــای آزاد 
در شهرســتان های مرزی، فــروش آزاد با 
کارت جایگاه به صفر رســید و بــه تبع آن، 
خرابی تجهیزات ســامانه هوشمند سوخت 
بر اثر اســتفاده زیــاد از کارت های مذکور و 
همچنین قاچاق فرآورده، کمتر و اســتفاده 
مردم از نرخ دوم کارت های شخصی فرهنگ 
سازی شــد. با شناســایی قاچاقچی های 
فروش فــرآورده و کارت های شــخصی که 
بیشترین میزان خرید فروش آزاد را داشته 
اند و معرفــی آن ها به تعزیــرات حکومتی، 

کارت سوخت این افراد مسدود شد.

جایگاهداران سوخت: تمام جایگاه ها 
کارت سوخت آزاد ندارند

اسداله قلی زاده رئیس صنف جایگاهداران 

ســوخت در این باره گفت: تصمیم ســازان 
عرصه سوخت با دلایلی نظیر سیاست های 
کنترل مصرف، تخصیص بهینــه و مبارزه 
با قاچــاق طرح هایی را اجرایــی کردند. در 
برخی مناطق مرزی، کارت های آزاد بنزین 
نیز در همه جایگاه ها وجود نــدارد و تعداد 
جایگاه هــای دارای کارت کاهش داشــته 
اســت که البته به گفته مســئولین امر، به 
منزله قصد دولت مبنی بر جمع آوری کامل 

کارت های آزاد جایگاهداران نیست.
او می گویــد: این جمــع آوری نیــازی به 
دســتورالعمل خاص یــا اقــدام فیزیکی 
نــدارد، بلکه از طریق ســامانه هوشــمند 
میتوان کارت هــای آزاد جایگاه های مورد 
نظر را از ســرویس دهی خــارج کرد. مردم 
هم می تواننــد در صورت داشــتن انتقاد و 
پیشــنهاد در این خصوص، با شــماره های 
تمــاس   ۰۹۶۲7 و   ۰۲۱77۵۲۲۶7۸

بگیرند.
پیگیری هــای میدانــی از جایگاهــداران 
نشــان می دهد، هم اکنون مشــکلی برای 
اســتفاده از کارت های آزاد جایگاه ها وجود 
ندارد و احتمالا این موضــوع یک آزمایش 
بوده اســت. البته در این مراجعــه میدانی 
به برخی از جایگاه های ســوخت پایتخت، 
مشــاهده شــد کــه تمامــی جایگاه های 
سوخت به صورت ۲۴ ســاعته فعال نبودند 
و جایگاهداران نیز شایعه حذف کارت های 
آزاد را شــنیده اند، اما هنوز ابلاغی به آن ها 

نرسیده است.
ویدئویــی هــم کــه در فضــای مجازی 
درباره وجود نداشــتن کارت هــای آزاد در 
جایگاه های سوخت بازنشــر شده، مربوط 
به مدت ها پیش یعنی زمــان اجرای طرح 
کدینــگ جایگاه های ســوخت در برخی 

مناطق جنوب شرق کشور است.

قیمت نفت به بالاترین رقم در سه ماهه اخیر رسید

در بخش خانگی خاموشی نخواهیم داشت اگر...

کانون های بحـران آب ایران کدامند؟
خریدار  تشــخیص کانون های بحران 
آب لزومــا با شــاخص  های بحــران آب 
امکان پذیر نیست، بلکه با توجه به مبانی 
توســعه اقتصادی و در یک ظرف تحلیلی 
جامع ممکن اســت و با این نگاه و با تاکید 
بر دیدگاه دفاع غیرعامل، دو کانون عمده 
بحران آب در جغرافیــای ایران عبارت از 
توســعه بی  رویه شهرنشــینی و تقاضای 
فزاینده برای تامین آب شــهرهای بزرگ 
و توســعه بی رویه کشــاورزی در فضای 
بــاز و بهره  برداری بی  رویه از ســفره  های 
آب زیرزمینــی و فرونشســت آبخوان ها 

هستند.
داریــوش مختاری - کارشــناس ارشــد 
مدیریت منابــع آب - ، با بیــان این مطلب 
اظهار کرد: کانون های بحــران آب در یک 
چارچــوب تحلیلی منســجم و بر اســاس 
منابع و مصارف آب قابل تشخیص و ارزیابی 
اســت، اظهار کرد: منابع آب شامل قنات، 
چشمه، رودخانه و سفره  های آب زیرزمینی 
)آبخوان( اســت. اصطلاحات کــم آبی، بی 
آبی، کمیابی و کمبود آب و شــاخص  های 

تشخیص بحران آب همانند شاخص فالکن 
مارک و یا شــاخص بحران آب سازمان ملل 
با اندازه  گیری ســرانه آب تجدیدشونده در 
یک قلمرو جغرافیایی، مربوط به حوزه منابع 
آب است. ابتکار حســاب داده-ستانده در 
بخش آب، نیز دارای مبانی مشخصی است 
که منابع و مصارف آب را بــه یکدیگر پیوند 
می زند. در این میان شــاخص فقــر آبی از 
مبانی ضعیف و اصطلاح ورشکســتگی آب، 

فاقد مبانی علمی است.
وی با بیــان اینکه از دیــدگاه مصارف آب، 
بخش  های مصرفی آب شــامل کشاورزی، 
شــهری و روســتایی، صنعتی و زیســت  
محیطی است، گفت: به این ترتیب، مصرف 
بی رویه منابع آب و به هم خوردن توازن در 
مصرف آب در بخش های چهارگانه، موجب 
افزایش تقاضا و فشــار بیشــتر بر منابع آب 
می شــود و به مرور، دامنه بحران آب افزون 

می  شود.
این کارشناس ارشــد مدیریت منابع آب با 
تاکید بر اینکه در ایران، بخش کشــاورزی 
عمده آب مصرفی را شامل می شود و سرانه 

آب تجدیدپذیر پــی در پی کاهش می  یابد، 
ادامه داد: همچنین مصــرف آب در بخش 
شهری و روستایی فراتر از ســرانه متعارف 
برای یک جغرافیایی نیمه خشک )با بارش 
ســالیانه ۲۲۰ تا ۲۵۰ میلی متر در ســال( 

است.
به گفته مختاری در یــک تحلیل جامع تر، 
هر دوی ایــن کانون ها، با توســعه اقتصاد 
غیررسمی تشدید می شــوند. به این سبب 
که منافع فعــالان اقتصاد غیررســمی در 
توســعه بی رویه شهرنشــینی و توسعه دو 

بخــش عمده مصرفــی در اقتصاد کشــور 
یعنی خودرو و مســکن نهفته است. توسعه 
شهرنشینی در یک گرداب بسیار خطرناک، 
منحنی تقاضای آب برای مصارف شهری را 
به سمت راست و بالا جابجا می  کند. توسعه 
شهرنشــینی، تقاضا برای شــماره گذاری 
و خریــد اضافی ســالانه چند صــد هزار 
دستگاه خودرو را تشــدید می کند. صنایع 
خودروســازی نیازمنــد مــواد اولیــه ای 
هســتند که تامین آب برای تولید این مواد 
اولیه، نیازمند توســعه صنایع آب برَ فولاد و 

پتروشیمی است.
وی با بیــان اینکه در همین حال، توســعه 
کشــاورزی در فضــای باز، دســت کم 7۰ 
درصــد از حدود ۶۰۰ دشــت  کشــور را به 
آســتانه کمبود شــدید منابع آب رسانده 
اســت، گفت: توســعه بی رویه سدسازی، 
زمینه توســعه کشــاورزی در فضای باز و 
توسعه شهرنشــینی را فراهم کرد و حقابه 
زیســت محیطی رودخانه  هــا و تالابها را به 
صفر رساند. به این ترتیب در یک چارچوب 
تحلیلی منســجم، دیده می شود که چگونه 

پیوند پســین و پیشــین اقــلام عمده در 
بخش های مصرفی شــهری، روســتایی، 
کشــاورزی و صنعتی، زمینه هم افزایی در 
تشدید بحران را فراهم کرده اند و جغرافیای 
ایران را در یک قدمی یک فروپاشــی بسیار 

جدی جغرافیایی قرار داده اند.
به گفته این کارشناس در حوزه راهکارها، 
لازم اســت از ظرف قوانین کمک گرفت. 
قوانیــن آب، می تواننــد بازدارنــده و یا 
تشــدیدکننده بحران آب باشــند. برای 
جلوگیری از گسترده شــدن دامنه بحران 
آب، بهتر اســت از تصویــب قانون جامع 
آب تا پیش از انجــام اصلاح آن خودداری 
شود. مادامی که نظام فنی و اجرایی کشور 
به درستی مستقر نشود و شوراهای عالی 
در حوزه آب، کشــاورزی، محیط زیست و 
ده ها شورای عالی و استانی تازه تاسیس، 
برچیده نشوند، نه تنها نمی توان به خروج 
از بحران آب امیــدوار بود بلکه باید منتظر 
یک فروپاشــی جغرافیایی گســترده در 
ابعــاد اقتصــادی، اجتماعی و زیســت 

محیطی بود. 

آگهی مفقودی
برگ ســبز وســند ســواری پراید رنگ ســفید روغنی مدل 1387به شــماره موتور 
2508008وشاسی S1412287502404وشهربانی ایران 64_659د51به مالکیت 

اقای حجی مرتضی علی زاده بفرویی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد. 
یزد
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 خرداد؛ آخرین مهلت ثبت نام خانوارهای 
تحت پوشش در پیشخوان مجازی بهزیستی

 خانوارهای تحت پوشــش سازمان بهزیستی کشــور برای بهره مندی 
از معافیت تعرفه آب، برق و گاز، حداکثر تا پایــان خردادماه با مراجعه 
https://sam. به پیشخوان مجازی سازمان بهزیستی کشور به نشانی

behzisti.net نسبت به ثبت درخواست خود اقدام کنند.
به گزارش سازمان بهزیستی کشور،  براســاس بند ک تبصره ۱۵ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ مبنی بر اینکه »وزارتخانه های نفت و نیرو موظف 
هستند تعرفه آب، برق و گاز مشــترکین خانوارهای کشور را به گونه ای 
اصلاح کنند که با رعایت مناطق جغرافیایی کشــور، تعرفه مشترکین 
کم مصرف خانوارهای محروم تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی 
کشــور برابر صفر، تعیین شــود«، خانوارهای تحت پوشش باید ضمن 
مطالعه راهنمــا، حداکثر تا پایــان خردادماه با مراجعه به پیشــخوان 
https://sam.behzisti. مجازی سازمان بهزیستی کشور به  نشــانی

net نسبت به ثبت درخواست خود اقدام کنند.
https://ticketing.behzisti. در همین راســتا ســامانه تیکتینگ
gov.ir آماده پاسخگویی به سئوالات، مشــکلات و ابهامات همکاران 

و متقاضیان تحت پوشش خواهد بود.

و شهدای ۱۷ شهریور تهران  ایستگاه متر
 به بهره برداری رسید

 ایستگاه مترو شهدای ۱7 شــهریور در خط هفت مترو تهران همزمان 
با سالروز ولادت حضرت علی ابن موســی الرضا )ع( در مراسمی به بهره 
برداری رسید.مسعود درستی در مراسم افتتاحیه ایستگاه شهدای ۱7 
شهریور گفت: این ایستگاه در خط هفت مترو تهران به  عنوان یک صد و 
چهل و سومین ایستگاه شبکه مترو تهران در مراسمی با حضور شهردار 

تهران به بهره برداری رسید.
مدیرعامل شــرکت راه آهن شــهری تهران و حومه افزود: این ایستگاه 
که در تقاطــع بلوار قیام و خیابان ۱7 شــهریور واقع شــده، چهارمین 

ایستگاهی است که در دوره کنونی مدیریت شهری افتتاح می شود.
به گفته وی، ایســتگاه مترو ۱7 شــهریور در مرز مناطق ۱۴ و ۱۲ قرار 

گرفته و ایستگاهی تبادلی با خط ۶ به شمار می آید.
مدیرعامل شرکت راه آهن شــهری تهران و حومه ادامه داد: کار احداث 
این ایستگاه از ســال ۹۴ آغاز شده و پس از ۹ ســال این ایستگاه مورد 

استفاده شهروندان قرار گرفت.
وی ادامه داد: افتتاح این ایستگاه و جمع آوری کارگاه عملیات عمرانی 
آن، به معنای آزادسازی بخش باقی مانده از بلوار قیام است که این بلوار 
در شــکل جدید خود که به امکانات ویژه ای مجهز شده ، به طور کامل 

بازسازی و بازگشایی می شود. 

وی با بیــان اینکه افتتاح این ایســتگاه در تحقق شــعار کاهش فاصله 
شمال و جنوب تهران بســیار حائز اهمیت است گفت: در راه اندازی این 
ایستگاه بیش از ۱۱۲ مترمربع خاکبرداری شــده و ۴۵ هزار مترمربع 
بتن ریزی صورت گرفتــه همچنین هفت هزار مترمربع ســنگ کاری 
انجام شــده و به طور کل ۳7۵ میلیارد تومان هزینه در این ایســتگاه 

صورت گرفته است.
مدیرعامل شــرکت مترو تهران خاطرنشــان کرد: تا پایان امســال دو 
ایستگاه میدان کتاب و شــهید دادمان در خط هفت نیز افتتاح خواهد 

شد.
خط هفت مترو تهران بطول ۲7 کیلومتر و ۲۲ ایســتگاه از ورزشــگاه 
جهان پهلوان تختی در جنوب شرق تهران آغاز و پس از عبور از مناطق 
پر جمعیتی مانند بزرگراه شــهید آیت الله محلاتــی، خیابان مولوی، 
خیابان هلال احمر، خیابان قزوین، بزرگراه شهید نواب صفوی، خیابان 
آزادی، میــدان توحید، برج و بیمارســتان میلاد و میــدان صنعت، به 

میدان بوستان در سعادت آباد ختم می شود.

تمدید مهلت ثبت نام کتب درسی دانش آموزان 
میان پایه  تا ۳۱ خرداد

مهلت ثبت سفارش خرید کتاب درسی سال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ 
برای تمام پایه ها و رشــته های تحصیلی - به استثنای پایه های ورودی 
اول، هفتم و دهم - که تا امروز تعیین شــده بود به مدت ۱۰ روز و تا ۳۱ 
خرداد ماه تمدید شد.معاون ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
علت تمدید را عدم اقدام ۱۱درصد دانش آمــوزان میان پایه برای ثبت 
ســفارش کتاب های درسی  دانســته و از مدارس و خانواده ها خواسته 
اســت اگر تا کنون به علتی موفق به ثبت نام نشــده اند، در مهلت مقرر 

نسبت به این امر اقدام کنند.  
بر ایــن اســاس، دانش آمــوزان مــدارس پایــه آمادگــی تکمیلی 
)پیش دبستانی اســتثنایی(، پایه دوم تا ششــم دوره ابتدایی )عادی 
و اســتثنایی(، پایه هشــتم و نهم دوره اول متوســطه و پیش حرفه ای 
اســتثنایی، دانش آموزان پایه یازدهم و دوازدهم دوره دوم متوســطه 
)نظری، فنی و حرفه ای و کاردانش( و فراگیران پایه یازدهم و دوازدهم 
دوره دوم متوســطه حرفــه ای اســتثنایی مشــمول ثبت ســفارش 
کتب درســی در بازه زمانی تعیین شده فعلی هســتند و ثبت سفارش 
دانش آموزان ورودی پایه های اول، هفتم و دهم از پنجم تیرماه نیز پس 

از ثبت نام در مدرسه شروع خواهد شد.  

شیوه ثبت نام و ثبت سفارش خرید کتاب درسی 
کتاب های درســی دانش آموزان دوره های تحصیلی آموزش ابتدایی، 
متوســطه دوم شــاخه های فنی و حرفه ای، کاردانش، رشــته معارف 
اســلامی و کتاب هــای درســی تکمیلــی دوره اول متوســطه ویژه 
دانش آموزان استعدادهای درخشــان، از طریق مدرسه محل تحصیل 

آنان که در سفارش دانش آموز قید شده است، توزیع می شود.  
دانش آموز یا اولیای دانش آموز صرفاً موظــف به پرداخت هزینه کتاب 
درسی برابر با قیمت پشت جلد )ثبت شده در سامانه( است؛ لذا دریافت 

هرگونه وجه اضافی ممنوع بوده و پیگرد قانونی دارد.  
به دلیل الکترونیک بــودن فرآیند فروش و توزیع کتاب های درســی، 
کنترل ثبت ســفارش کتاب درســی دانش آموزان از طریق ســامانه 
امکان پذیر اســت؛ لذا درخواســت ارائه نســخه چاپی )پرینت( برگ 

سفارش کتاب درسی از دانش آموز یا اولیای دانش آموز ممنوع است.  
مدارس موظف اند هرچه ســریعتر با ورود به ســامانه فــروش و توزیع 
مواد آموزشــی، نســبت به ثبت ســفارش گروهی کتاب های درسی 
دانش آموزان اقدام و از ارجاع دانش آموز یــا اولیای دانش آموز به کافی 
نت ها پرهیز کنند. البته  دانش آموزان و اولیــای آنها در صورت تمایل 
می توانند از طریق سامانه های اعلام شده نسبت به ثبت سفارش فردی 

نیز اقدام کنند. 

شهر

فرمانــده انتظامی تهران بزرگ از پلمب شــعب بانکی 
ناامن خبر داد.

صبح روز دوشــنبه ۱۶ خرداد ماه امســال بود که خبر 
یکی از پیچیده ترین و بزرگترین ســرقت های بانک به 
پلیس اطلاع داده شــد. ســرقتی که از صندوق امانات 
شــعبه دانشــگاه بانک ملی ایران در خیابــان انقلاب 
تهران انجام شده و در جریان آن ۱۶۲ صندوق از ۱۰۰۰ 
صندوق امانت واقع در این شعبه از سوی سارقان تخلیه 
شده و محتویات آن شامل طلا، جواهرات، سکه، دلار، 

یورو و ... به سرقت رفته بود.
با انتشار این خبر مالباختگان و دارندگان صندوق های 
امانات نیز خیلی زود خود را به محل این شعبه از بانک 
ملی رسانده و خواســتار برخورد با عاملان این سرقت 
شدند. اما در آن زمان و به گفته رییس پلیس پایتخت، 
پلیس ســرنخ چندانی از ســارقان نداشت. ۴۸ ساعت 
اولیه از وقوع سرقت گذشــت؛ حجم اخبار منتشر شده 
و شــایعات درباره ســرقت از بانک افزایش یافته بود و 
مالباختگان نیز با ثبت شــکایات خود خواستار جبران 
خسارات از ســوی بانک ملی بودند. رییس شعبه نیز به 
گفته پلیس به دلیل ســهل انگاری بازداشت و از سمت 
خود عزل شده بود، اما هیچ ارتباطی میان او و سارقان 

به دست نیامد.
ماموران در حالی وارد دومین روز از رســیدگی به این 

پرونده شــده بودند کــه اولین ســرنخ ها از 
سارقان به دست آمد. ســرنخ هایی که نشان 
می داد چند نفر از اعضای این باند ســرقت، 
حدود دو ســاعت قبــل از آنکــه موضوع به 
پلیس اطلاع داده شــود، از کشور خارج و به 
یکی از کشورهای همسایه متواری شده اند. 
ســرنخ هایی دیگــری نیــز به دســت آمد. 

همزمان اینترپل ایران خواستار صدور اعلام قرمز برای 
دستگیری سه فرد متواری شده به خارج شد و سازمان 
جهانی اینترپل نیز بــا آن موافقت کرد. ۱۰ نفر از جمله 
یک زن در داخل و سه نفر نیز در خارج از کشور دستگیر 
شــدند و به این ترتیب پرونده یکــی از پیچیده ترین 
سرقت های انجام شــده از بانک در سال های اخیر بعد 
ازگذشت کمتر از پنج روز از اعلام آن به پلیس مختومه 

شد.
اما این ســرقت، زنگ خطری جدی بــرای امنیت در 
بانک هاست، به ویژه آنکه روزگذشــته سردار حسین 
رحیمی، فرمانده انتظامی تهران بزرگ نیز در نشستی 
خبری به خبرنگاران گفته بــود که ماموران متخصص 
پلیس حدود یک ماه پیش از وقوع ســرقت نســبت به 
عدم رعایــت نکات امنیتــی در این شــعبه از بانک به 
مسوولان آن هشــدار داده بودند. هشداری که نه تنها 
جدی گرفته نشــده بود، بلکه در همان ایــام نگهبان 

شــعبه را نیز ترخیص کرده و از آن عجیب تر 
اینکه این شــعبه  هیچ ارتباطی نــه با مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰، نه با کلانتری و نه 

با سامانه مهام پلیس داشت. 
البته صندوق امانات شــعبه دانشــگاه بانک 
ملی، تنها شعبه ای نبود که این سارقان به آن 
دستبرد زده بودند، آنها حدود یک ماه پیش 
و در میانه اردیبهشــت ماه نیز قصد سرقت از صندوق 
امانات یکی از شعب بانک تجارت در خیابان فلسطین 
تهران را نیز داشــتند که البته به دلیل شرایط امنیتی 

بانک قادر به سرقت از آن نشده و ناکام مانده بودند.
همین موضوع بهانه ای شــد تا موضوع امنیت بانک ها 
در تهــران را از رییس پلیــس پایتخت جویا شــویم، 
سردار حســین رحیمی،درباره امنیت شعب بانک ها و 
اینکه آیا ممکن است فهرســتی از شعب ناامن بانک ها 
در تهران اعلام شــود، گفت: ابتدا لازم است بگویم که 
زبده ترین ماموران پلیس در هر فصــل یک بار اقدام به 
بازدید امنیتی از تمام شــعب بانک ها در ســطح شهر 
تهران کرده و نکات امنیتــی، ایمنی و خلأهای موجود 
را به مســئولان بانک اعلام می کنند. در اینجا روسای 
بانک ها مکلــف و موظفند که ضعف هایــی را که ما در 
بازدیدها تشــخیص داده ایم، در زمان تعیین شده رفع 
کنند، اما متاسفانه در موارد قابل توجهی دیده شده که 

توجه کافی به این هشدارها نمی شود.وی ادامه داد: ما 
تعدادی بانک داریم که موارد ایمنی را رعایت نکردند، 
دوربین هایشان دچار مشکل است و بعضی از مشکلات 
ایمنی و حفاظتی و مراقبتــی را دارند. در همین بانکی 
که مورد سرقت قرار گرفت، ســارقان با پریدن از بالای 
در پارکینگ توانستند وارد ساختمان شوند و ۱۰ تا ۱۲ 

ساعت هم آنجا حضور داشتند.  
فرمانده انتظامی تهران بزرگ ادامــه داد: هیچ فردی 
هم برای نگهبانی آنجا نبود، این سارقان حوالی ساعت 
۲ بامداد روز سیزدهم خردادماه وارد شعبه شده بودند، 
اما هیچ فرد نگهبانی آنجا نبود، وقتی هم که پرسیدیم 
چرا نگهبانی آنجا حضور نداشــت، گفتند تشــخیص 
اینطور بوده اســت. خب این را دیگر هر انسانی می داند 
که باید در چنین بانکی نکات ویژه امنیتی رعایت شود.

رحیمی ادامه داد: در این بانک اموال مردم قرار داشت، 
هزار صندوق امانت وجود داشــت و حتمــا باید نکات 

امنیتی را رعایت می کردند.  
وی درباره اینکه به نظر می رســد دستوران پلیس الزام 
آور نبوده اند، گفت: اجرای دســتورات پلیس الزام آور 
اســت و بانک ها باید آن را در موعد مقرر رعایت کنند. 
اگر این اتفاق رخ ندهد، مسئولان بانک طی هماهنگی 
که با دادســتانی به عمل آمده به دلیل ترک فعل تحت 

پیگرد و تعقیب قرار خواهند گرفت. 

پلیس

خریدار   رئیس مرکز نوســازی و تحول 
اداری شــهرداری تهران از شناسایی ۱۱۳ 
چالش در حوزه شــهری خبــر داد و گفت: 
در حال حاضر عزمی برای مبارزه با فســاد 
وجود دارد که تاکنون بی سابقه بوده است؛ 
از منافع برخی جلوگیری می شــود که در 
شهرداری تهران رگ وریشــه دارند و برای 
همین اقدام بــه خبرپراکنی در رســانه ها 

می کنند.
 تغییروتحــول دو کلید واژه ای اســت که 
در دوره جدید مدیریت شــهری از ســوی 
بسیاری از مدیران پایتخت شنیده می شود؛ 
تغییراتی که به نظر می رســد از حالت شعار 
خارج شده و با ایجاد مرکز نوسازی و تحول 
اداری، قــرار اســت در عمــل و در زندگی 

شهروندان خود را نشان دهد؛
علی الفت پــور که در ابتــدای دوره جدید 
مدیریــت شــهری به عنوان رئیــس مرکز 
نوســازی و تحول اداری شــهرداری تهران 
منصوب شده است، در گفت وگوی تفصیلی 
با ایرنا ضمن تشــریح فعالیت ها و مأموریت 
مرکز نوســازی و تحول اداری شــهرداری 
تهــران از چالش هایی ســخن گفت که در 
مسیر تحول مدیریت شــهری وجود دارد و 
اهتمام شهردار تهران در رفع این چالش ها 

است.

شناسایی 113 چالش در تهران
رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 
شــهرداری تهران در ابتدا با بیان اینکه پس 
از روی کار آمدن مدیریت جدید شهری در 
مردادماه سال گذشته با استفاده از ظرفیت 
علمی و مدیریتی دانشــگاهیان و نخبگان 
مدیریت شهری بر آن شــدیم تا مشکلات 
و گرفتاری هــای شــهر تهران بــه عنوان 
پایتخت و ام القرای جهان اســلام شناسایی 
شــود، اظهار کــرد: از مردادمــاه بر روی 
مسئله شناسی گلوگاه ها متمرکز شده ایم و 
با دانشــگاهیان و خبرگان مدیریت شهری، 
سندی آماده کرده ایم که ۱۱۳ چالش در آن 

شناسایی شده است.
وی با بیــان اینکه ایــن ســند راهکارها و 
راهبردهای مبارزه با فســاد را عنوان کرده 
اســت، افزود: اگرچه در دوران گذشــته در 
شــهرداری تهــران عزمی برای مبــارزه با 
فساد وجود داشــت اما این عزم و تلاش به 
صورت نقطه ای بود و به شــکل یکپارچه و 

برنامه ریزی شده مسائل پیگیری نمی شد.
الفت پور با اشاره به تشــکیل ستاد ارتقای 
ســلامت اداری و تشــکیل 7 کارگــروه 
تخصصــی در ذیل این ســتاد، عنوان کرد: 
۹7 درصد کارکنان شهرداری تهران با ما در 
حل معضلات و چالش ها همراهی می کنند 
و خوشــحال اند که مقابل دو تا ســه درصد 

مفسد ایستاده ایم.
وی با اشــاره به برخی کارشــکنی ها در راه 
اصــلاح فرایندهــا در شــهرداری تهران، 
عنوان کرد: گاهی کارشکنی هایی هم انجام 
می شــود؛ از جمله اینکه ممکن است یک 
کارشناس اطلاعات اشتباه دهد یا در برخی 
موارد و موضوعات یک مطالعه کارشناســی 
به صورت اشــتباهی وجود داشته باشد و یا 
اینکه داده های اشــتباه و غلط ارائه شود یا 
اطاله اداری انجام شود که باید برای هرکدام 

یک برنامه ریزی جدا کرد.

»اعمال سلیقه« یکی از دلایل افزایش 
زمان صدور پروانه است

رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 

شــهرداری تهران  با بیان اینکــه مغز افزار 
تحول و پیشرفت در شهرداری تهران مرکز 
نوسازی و تحول اداری اســت که یک سال 
است شکل گرفته است، گفت: در این مرکز 
بر گلوگاه هایی تمرکز کردیم تا بتوانیم برای 

آنها راه حل معتبر پیدا کنم. 
وی تاکیــد کــرد:  یکــی از اساســی ترین 
موضوعات برای حل مسائل، بحث فرایندها 
است و در حوزه اصلاح فرایندها مأموریت بر 

عهده این مرکز گذاشته شده است.
الفت پور تاکید کرد: بــرای نمونه در حوزه 
معماری و شهرســازی از همــان ابتدایی 
دوره جدیــد مدیریت شــهری، شــهردار 
تهران دستور داد مدت زمان صدور پروانه ها 
کاهش یابــد؛ در حال حاضر صــدور پروانه 
در شــهر تهران از ۲۹۰ تا ۳7۰ روز به طور 
میانگین، طول می کشــد کــه این موضوع 

معضل بزرگی است.
رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 
شهرداری تهران یادآور شد: در حوزه کاهش 
زمان صدور پروانه، داده هایی که به دست ما 
رسیده، نشان می دهد در برخی کشورهای 
آســیایی صدور پروانه یک هفته تا یک ماه 
انجام می شود؛ این مســئله برای حاکمیت 
مهم اســت اما تاکنون فرایندهایش بهینه 

نشده و بهبود نیافته است.
وی، اعمال ســلیقه و فقــدان راهکارهای 
هوشــمند در بخش های دولتــی را یکی از 
موضوعــات افزایش زمان پروانه ســاخت 
دانســت و افــزود: ســلیقه ها در این حوزه 
متفاوت اســت برخی در یک محله و منطقه 
اجازه ســاخت چندطبقه دریافت می کنند 
ولی به پرونده هــای دیگــری پروانه داده 

نمی شود.
به گفته الفت پور، گلوگاه های اصلی صدور 
پروانه پیدا شده اند و اکنون می دانیم چگونه 
آن را رفــع کنیم چرا کــه موضوعات دقیق 

شناسایی شده اند.

وجود شبکه های مافیایی در 
بخش هایی از حوزه شهری

رئیس مرکز تحول اداری شــهرداری تهران 
با یادآوری ســخنان علیرضا زاکانی شهردار 
تهران، تاکید کرد: افشــاگر فســاد نیستیم 
بلکه مبــارزه کننــده در میدان با فســاد 

هستیم.
وی ادامه داد: یک شــبکه مافیایی در قالب 
در  ســرویس گیرنده  و  ســرویس دهنده 
بخش هایی از حوزه شهری هم وجود دارند 

که باید با آنها مبارزه کــرد و این اصلاح ها تا 
زمانی که فرایندها سیســتماتیک، شفاف و 

هوشمند نشود، باید ادامه دارد.
الفت پور، ادغام ســه اداره کل از جمله اداره 
کل آموزش، تشکیلات و معماری سازمانی 
و تشکیل مرکز نوســازی و تحول اداری را 
از جمله اقداماتی شــکل گرفته برای اصلاح 
ســاختار و فرایندها عنوان کرد و گفت: در 
گذشــته ماموریت هــای مهم ســاختاری 
وجود داشــت که پیگیری نمی شد از جمله 
اصلاح فرایندهــا اما امروز ایــن موضوع با 
جدیت در دســت پیگیری است؛ شهرداری 
تهران مســائل و موضوعــات »میکرویی« 
زیاد داشت اما بر روی مســائل و پروژه های 

»مایکرویی« تمرکز شده بود.
به گفته وی، ۲۰ سال اســت که بسیاری از 
مشکلات و مسائل کوچک مقیاس پرُ اثر در 
شهرداری تهران روی زمین مانده است؛ این 
مسائل و مشــکلات مزمن و ریشه دار شده و 

مبارزه با آن سخت و هزینه دار است.

به زودی صدور پروانه به 60 روز و در 
ماه های بعد به کمتر از این زمان می رسد

رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 
شــهرداری تهــران با اشــاره بــه تلاش 
شــبانه روزی برای رفع مشــکلات، اظهار 
کرد: از جمله مشکلات شهر تهران موضوع 
کاهش زمان صدور پروانه اســت که تا چند 
ماه دیگر صدور پروانه ها ۶۰ روزه شــود و از 
همه مهم تر اینکه فرایند آن شفاف و بهینه 
خواهد شد و سلیقه ای برخورد کردن از بین 
خواهد رفت. پــس از این زمــان و با مرتفع 
شــدن دیگر مشــکلات و نظام مند شدن 
ســاختار، زمان صدور پروانه به کمتر از ۶۰ 

روز هم خواهد رسید.
الفت پــور به نبود سیســتم مالی اقتصادی 
یکپارچه و هماهنگ در  شــهرداری تهران 
به عنوان مشکل دیگر اشــاره کرد که مرکز 
نوســازی و تحول اداری برای رفع آن تلاش 
می کنــد و عنوان کــرد: در ماه هــای اخیر 
تمرکــز اصلی بــرای کاهش زمــان صدور 
پروانه ها بــوده امــا در شــهرداری تهران 
سیســتم مالی اقتصادی هماهنگی وجود 
ندارد کــه از اولویت های اصــلاح فرایندی 
ماست؛ از لحظه درخواست ها تا صدور چک 
سیستم و نظام مشخص و منسجمی وجود 
ندارد. همچنین در مناطق و در کمیسیون 
معاملات، مناقصات و مزایدات ســلیقه ای 
عمل می شود که قرار اســت این فرایند نیز 

بهینه شــود.وی با بیان اینکه حتی اگر یک 
روز زودتر خدمات بهتری به مردم ارائه شود، 
غنیمت است، گفت: خوشــحالیم فشاری 
را تحمل می کنیم که خروجــی و ثمره آن 

شامل حال تک تک شهروندان می شود.
الفت پور با بیــان اینکه شــهرداری تهران 
ســه و نیم برابر برخــی وزارتخانه ها از نظر 
منابع انســانی، منابع مالی و شرح وظایف و 
مأموریت اســت، تاکید کرد: در حال حاضر 
عزمی بــرای مبارزه با فســاد وجــود دارد 
که تاکنون بی ســابقه بوده اســت؛ از منافع 
برخی جلوگیری می شــود که در شهرداری 
تهران رگ وریشــه دارند و بــرای اینکه از 
منافع برخی جلوگیری شــده است اقدام به 
خبرپراکنی و ایجاد تصویر جعلی و دروغی 
از مدیریت شــهری در رســانه ها و فضای 

مجازی می کنند.
وی بــا اشــاره بــه هدررفــت بیت المال و 
حق النــاس در برخی حوزه هــا اظهار کرد: 
در موضــوع مبارزه با فســاد خــط قرمزی 
برای ما وجود ندارد گاهی برخی فشــارها از 
جریان های مختلف وارد می شود و یا برخی 
درخواست ها هســت که اجابت نمی شود و 

برایمان دردسر درست می کند.
رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 
شــهرداری تهران تأکید کرد: راه سختی در 
پیش داریم و حتمــاً نیازمند همراهی مردم 
هســتیم و مردم نیز دراین خصــوص با ما 

همراهی خواهند کرد.

وظایف بیشتری به دفاتر خدمات 
الکترونیک شهر محول می شود

وی در ادامــه بــه موضوع دفاتــر خدمات 
الکترونیک به عنوان یکــی از مصادیق مهم 
اصلاح فرایندها اشاره کرد و گفت: بازبینی 
فعالیت دفاتر خدمات الکترونیک در شــهر 
تهران یکی از موضوعاتی اســت که روی آن 
متمرکز شــده ایم و آیین نامه جدید دفاتر را 

ارائه خواهیم کرد.
الفت پــور افزود: تلاش داریــم فعالیت این 
دفاتــر در راســتای نیازهای مردم باشــد؛ 
در حال حاضر نه دفاتر، نه شــهروندان و نه 
شــهرداری راضی نیســتند. غیرحضوری 
شــدن مراجعــه بــه دفاتــر و شــفافیت 
فرایندهای آنها از موضوعاتی است که روی 

آن کار جدی کردیم.
وی با بیان اینکه ۱۲۸ خدمت در شهرداری 
تهران وجود دارد که می توان سالیانه بخش 
زیادی از آنها را به دفاتر کارآمد واگذار کرد، 

گفت: در حال حاضــر در تهران  تعداد دفاتر 
با نیازهای مردمی همخوان نیســت و باید 
انحصار دفاتر برداشــته شود تا شاهد تحول 

درون دفاتر خدمات الکترونیک هم باشیم.
رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 
شهرداری تهران تاکید کرد: اصلاح فعالیت 
دفاتر خدمــات الکترونیک بــه دفاتری که 
فعالیــت آنها شــفاف و عادلانه اســت و در 
آنها ســلیقه ای برخورد نمی شود و از کسی 
درخواست رشوه نمی شود خواسته ای است 
که مرکز نوســازی و تحول اداری و مدیریت 

شهری به دنبال آن خواهد بود.
  اکنــون بیــن مــردم و دفاتــر خدمــات 
الکترونیــک دلال هایــی وجــود دارند که 
متأسفانه وجهه دفاتر را هم خراب کرده اند 
و به همین دلیل اصــلاح فرایندها در دفاتر 

ضروری است.
الفت پــور یادآور شــد: تحول دفاتــر باید 
در درون خودشــان شــکل بگیرد انحصار 
برداشته شــود تعداد دفاتر بیشــتر شود و 

فعالیت این دفاتر رقابتی گردد.

30 اولویت کاری در مرکز تحول اداری 
شهرداری تهران

رئیــس مرکــز نوســازی و تحــول اداری 
شــهرداری تهران با بیان اینکه ۳۰ اولویت 
اصلاح فرایندی در این مرکز، احصاء شــده 
و گروهی با انجــام مصاحبه های تخصصی 
ایــن اولویت ها را اســتخراج کرده اســت، 
گفت: اصلاح مــاده ۵، مــاده ۱۰۰، فرایند 
ســرمایه گذاری، دفاتر خدمات الکترونیک 
شــهر و... از اولویت هایی است که در دستور 

کار داریم.
وی با اشاره به برخی سخنان شهردار تهران، 
گفت: آقای زاکانی می گوید نه شهر فروشی 
می کنیم و نه اجازه تخلف می دهیم؛ شــاید 
مردم در یک بــازه زمانی از شــروع برخی 
پروژه ها خوشحال شــوند، اما تبعات اجرای 
برخی پروژه ها و برخــی تصمیمات دامان 
کل شــهر را درازمدت و در آینــده خواهد 

گرفت.
الفــت پور ایــن را هــم گفت کــه در حال 
حاضر شــهرداری تهران ۹۰ هزار میلیارد 
تومان بدهی دارد و ســالیانه بــه این عدد 
اضافه می شود اما شــهرداری نمی تواند به 
دلیل بدهــی در موضوعاتی کــه مأموریت 
دارد از جمله خدمات شــهری و موضوعات 
وی،  گفتــه  نکند.بــه  ورود  اجتماعــی 
شــهرداری تهران ابر ورشکســتگی دارد، 
زیرا ســه برابر درآمد خود را بدهکار است؛ 
بنابراین باید با دارا بودن ۶۰ هزار پرســنل 
رسمی و ۴۰ هزار پرسنل پیمانی باید از این 
ظرفیت خود بیشــترین و بهترین استفاده 
را ببرد.رئیس مرکز نوسازی و تحول اداری 
شــهرداری تهران، تدبیر رفع مشــکلات 
شــهرداری را ســخت و پیچیده و زمان بر 
دانست و گفت: طی ســال های گذشته این 

مشکلات مزمن هم شده اند.
الفت پور با بیان اینکه در شــهرداری تهران 
می خواهیــم تصمیماتی را اجــرا کنیم که 
تاکنون کمتر به آن ها ورود شــده اســت، 
گفت: موضوع هدفمندی یارانه ها را به خاطر 
دارید؛ موضوعی بود که کســی به آن ورود 
نمی کرد اما همه می دانســتند که کشــور 
از عدم اجــرای آن ضرر می بینــد؛ ما نیز در 
شــهرداری تهران تصمیماتــی را خواهیم 
گرفت که در آینده بســیاری از مشــکلات 
شــهر را رفع خواهد کرد و در نهایت مردم از 

این تصمیمات سود می برند.

پلیس اولتیماتوم داد؛ پلمب شعب بانکی ناامن



مدیرکل ارشاد فارس:

  برخی جاهلان به نام هنر به ساحت ائمه معصومین)ع( جسارت کردند 

استان

شــیراز-چراغی     مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
فارس گفت: این روزها برخی جاهلان به نام هنر، گســتاخانه به 

ساحت ائمه معصومین )ع( جسارت نموده اند.
حمیدرضاقانعی در مراســم بزرگداشــت دهــه کرامت، آیین 
ارادت رضوی اظهار کرد: این روزها که برخی جاهلان به نام هنر، 
گستاخانه به ساحت ائمه معصومین )ع( جسارت کرده اند، حال و 

روز ما به عنوان مؤمنین به این خاندان چندان خوب نیست.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس ادامه داد: اما همواره خاک 
پاشــیدن به چهره خورشید نشــان از عجز و ناتوانی است و خیل 
کثیر هنرمندان و اهالی واقعی ادب و هنر و فرهنگ این سرزمین، 
سرزمین امام رضا )ع( با شناخت جایگاه رفیع این خاندان گرامی 
و خلق آثار هنری بار دیگر ارادت خــود را به اهل بیت و ائمه اطهار 
نشــان خواهند داد و با صدای بلند اعلام می کنند و خط خود را از 
معدود افراد بی اعتقاد جدا خواهند ســاخت. باشــد که همگی 
مشمول عنایات گسترده ایشــان و بهره مند از خوان کرم و لطف 

عظیم شان گردیم.
در این آیین که با اجرا و شعرخوانی دکتر غلامرضا کافی برگزار شده 
بود، استاد محمدجواد غفورزاده شفق از مشهد، محمود حبیبی 
کســبی از تهران، هادی جانفدا از تهران، دکتــر محمد مرادی از 
شیراز، حجت الاسلام محمدحسین انصاری نژاد از شیراز، محمد 
جهاندیده از نی ریز، معصومه مرادی از شــیراز و دانیال بهادرانی 
از جهرم ســروده های خود را درباره امام رضا )ع(، حضرت فاطمه 

معصومه )س( و حضرت احمد بن موسی شاهچراغ )ع( خواندند.
در پایان هم از نماهنگ صبحت به خیر، ســروده ی ایوب پرندآور 
از جهرم با خوانندگی امین اســدی از شــیراز نیز رونمایی شد. 
این نماهنگ بــه تهیه کنندگی و کارگردانــی مهدی صدیقی، 

آهنگ سازی، احسان جعفری، تصویربرداری، علی لاوری منفرد، 
تدوینگری، نازآفرین حسن پور، گرافیک، سعید کریمی، عکس، 
امین فائضی و مدیر تولید، امید توکلی پور در شیراز ساخته شده 
است. پیش از این، سازمان سینمایی کشور نیز با صدور بیانیه ای 

ضمن محکوم کردن محتوای جعلی و دروغین و نفرت انگیز فیلم 
سینمایی »عنکبوت مقدس« و اعلام برائت خود و سینماگران از 
عوامل این اثر سیاه تصویری، اقدام جشنواره فیلم کن در تقدیر و 

تمجید این فیلم را مغرضانه و سیاسی خواند.
در این بیانیه آمده است: سازمان ســینمایی، ضمن محکومیت 
این اقدام جشــنواره مذکور، و اعلام برائت خود و ســینماگران از 
عوامل این اثر سیاه تصویری بر این نکته تاکید می کند که فرانسه 
و جشنواره فیلم کن می بایست نســبت به احساسات جریحه دار 
شده میلیون ها شیعه مسلمان در جهان پاســخگو باشند و این 
لکه ننگ ضد فرهنگی را از کارنامه حرفه ای خود بزدایند. در انتها 
مطئنیم که راه نورانی اسلام و جبهه حق در میان این آماج حملات 
فرهنگی بیش از پیش و متحدتر از قبل در ســپهر فرهنگ و هنر 
خواهد درخشید. فیلم »عنکبوت مقدس« ساخته علی عباسی 
کارگردان ایرانی - سوئدی به عنوان یکی از آثار بخش مسابقه اصلی 
هفتادوپنجمین جشنواره بین المللی فیلم کن به نمایش در آمد و 
در مراسم اختتامیه، زهرا امیرابراهیمی بازیگر نقش اول آن جایزه 

بهترین بازیگر زن این رویداد را کسب کرد.
»عنکبوت مقدس« محصول مشترک فرانســه، آلمان، سوئد و 
دانمارک است و در اردن فیلمبرداری شده و ماجرای سعید حنایی 

قاتل زنجیره ای زنان در مشهد را روایت می کند.
هفتادوپنجمین جشنواره بین المللی فیلم کن از ۱۷ تا ۲۸ مه )۲۷ 

اردیبهشت تا ۷ خرداد ۱۴۰۱( در شهر کن فرانسه برگزار شد.

اصفهان-مریم مومنی معاون آمــوزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش گفت: با پیگیری هــای مداوم وزیر آموزش و 
پرورش، طرح جبران و تثبیت دانش آموزانی که فرآیند آموزش 
را در دوران کرونا به درستی دنبال نکرده اند، مصوب و منابع مالی 

آن تأمین و به زودی برای اجرا به استان ها نیز ابلاغ خواهد شد.
رضوان حکیم  زاده، معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و 
پرورش پیش از ظهر امروز در جمع مدیران و آموزگاران ابتدایی 
شهرستان ســمیرم اظهار داشــت: مردم این شهرستان به 

فرهنگ دوستی، فرهنگ پروری و علم دوستی شهره هستند.
وی افزود: طبیعت بســیار زیبای این شهرستان و خونگرمی 

مردمان آن مزید بر علت است تا سمیرم را متمایز کند.
حکیم زاده بیان داشت: مدیران مدارس راهبران اصلی فرآیند 
یاددهی و یادگیری هســتند و حقیقتا آن هــا در دروان کرونا 
زحمات بســیار زیادی کشــیدند و توانســتند آموزش را در 
سخت ترین شرایط تداوم ببخشــند و اگر بنا بود که بخواهیم 
در سطح وزارتخانه برای مدیریت مدارس در دوران کرونا دوره 
برگزار کنیم، حدود ۱۰ ســال زمان نیاز داشت که با خلاقیت 
مدیران مدارس، توانستیم از این شرایط بسیار سخت با موفقیت 

عبور کنیم.
 معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش و پــرورش افزود: در 

این شرایط بود که جامعه، شکوه و عظمت کار فرهنگیان را به 
درستی درک کرد؛ هرچند این قشر در این دوسال برخی موارد 
مظلوم هم واقع شدند و در مواقعی تلاش بی شائبه فرهنگیان 

دیده نشد.
وی ادامه داد: تعدادی از جلوه هــای ویژه معلمی در این دوران 
به نمایش درآمد، اما هزاران صحنه از این ایثار و فداکاری های 

معلمان دیده و یا به تصویر کشیده نشد.
حکیم زاده تصریح کرد: خاصیت دنیای آموزش الکترونیک، این 
است که یادگیری کامل در سن کودکی رخ نمی دهد و خاستگاه 

آموزش الکترونیکی، مختص بزرگسالان بوده است.

تبریز-رحیم جباردخت  معاون حقوقی، امور مجلس 
و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: سیاست 
قطعی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، حمایت از فرهنگ 

بومی و خرده فرهنگ های ایران زمین است.
 ســیدمحمد هاشــمی در آیین اختتامیه جشــنواره ملی 
تئاتر رضوی افزود: در همین راســتا در نگاه بومی و استانی، 
نگاه توزیعی و عدالت محور حاکم شده اســت و این نگاه در 
تمامی ارکان و اجزاء وزارتخانــه، از بودجه و خدمات گرفته تا 
تصمیمات و اقدامات جاری است. مطمئنا ما از این نگاه عدالت 

محور چیزی جز خیر برداشت نخواهیم کرد. 
معاون حقوقی، امور مجلس و اســتان های وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی تاکید کرد: همین تبریز عزیز که ما درخدمت 
شما هستیم، هر قدر که توجه ویژه ای به فرهنگ و هنر خطه 
آذربایجان شده است چیزی جز سود ملی و همگانی نداشته 

است.
وی ادامه داد: عرصه فرهنگ و هنر آذربایجان و علی الخصوص 
شهر شــما تبریز، مفاخر بســیاری را تحویل این آب و خاک 
داده است، از استاد عزیز لزیری که از خادمان، مؤثران و بنیان 
گذاران تئاتر متعهد انقلاب هســتند تا عرصه عکس، استاد 
بهزاد پروین قدس و اســتاد قره باغی، همــه و همه از مفاخر 

ملی این کشور محسوب می شــوند. مفاخری که از این شهر 
برخاســتند و هنر متعهد خودشــان را نثار انقلاب و معارف 
متعالی آن کردند. اینها همه، تنها بخشی از ارزش های بومی 
است که با توجه ویژه به همین خرده فرهنگ ها، محصولات 

کلانی را برای فرهنگ عمومی کشور دربرخواهد داشت.
معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با اشــاره به سلسله 
جشــنواره های ملی رضوی)ع( گفت: با توجــه به بازنگری 
و برنامه ریزی های انجام شــده، از ســال آینده این سلسله 
جشنواره ها، هم از حیث موضوعی و هم از حیث محتوایی و 
هنری، دارای اتقان، فراگیری و اثرگذاری بیشــتری خواهد 

شد. 

آذربایجان شرقیاصفهان
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش:

ح تابستانه برای جبران و تثبیت یادگیری دانش آموزان اجرا می شود طر
 معاون وزیر ارشاد :

  حمایت از خرده فرهنگ های بومی، سیاست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است

 مدیر صندوق بیمه اجتماعی روستاییان و عشایر آذربایجان غربی:

وه امکان عضویت در بیمه اجتماعی  ۸ گر
وستایی و عشایر را دارند  ر

ارومیه - رحیم جباردخت  مدیر صندوق بیمه اجتماعی روستاییان و عشایر 
آذربایجان غربی گفت: تعــداد گروه های دارای امکان عضویــت در این صندوق 
افزایش یافته و هشت گروه در حال حاضر امکان عضویت دارند و می توانند از مزایای 

آن برخوردار شوند.
یونس معزز افزود: از جمله این گروه ها می توان به روســتاییان، عشایر، کشاورزان، 
رانندگان حمل ونقل مسافر بین شهری، ساکنان شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت 

اشاره کرد.
وی اضافه کرد: شــاغلان حوزه صنایع دســتی و هنرهای ســنتی، زنبور داران، 
بافندگان، کارکنان مراکز و شــرکت های وابســته به ســازمان نظام مهندسی 
کشاورزی، منابع طبیعی و دامپزشــکی هم در زمره گروه های هدف این بیمه قرار 

دارند.
مدیر صندوق بیمه اجتماعی روستایی و عشایر آذربایجان غربی اظهار کرد: بر اساس 
تفاهم نامه منعقد شده، کارگران فصلی و ساختمانی نیز می توانند عضو این صندوق 

شوند.
وی ادامه داد: در حال حاضر، بیش از ۱۴۰ هزار نفر در این صندوق عضو هستند و در 

صورت وجود متقاضی، مدارگ آنها
معزز گفت: علاوه بر عضویت این افراد، هم اکنون بیش از پنــج هزار نفر از مزایای 
مستمری بازنشستگی، از کار افتادگی کلی و بازماندگی در استان برخوردار شده اند.

  

ویداد پوشش  ج آماده برگزاری ر  کر
ایرانی- اسلامی شد

البرز-مظفری معاون اســتاندار البرز و فرماندار ویــژه کرج گفت: تمهیدات 
لازم برای برگزاری رویداد پوشش ایرانی- اسلامی در این شهرستان فراهم شده 

است.
غفور قاسم پورافزود: دومین رویداد پوشــش ایرانی   اسلامی کرج همزمان با روز 

ملی عفاف و حجاب برگزار می شود.
وی ادامه  داد: اجرای این طرح حرکت در مسیر راهبردهای تعیین شده از سوی  

استاندار البرز  پیرامون ترویج فرهنگ ایرانی- اسلامی و عفاف و حجاب است.
فرماندار کرج با اشاره به اســتقبال خوبی که از نخستین رویداد پوشش ایرانی - 
اسلامی شــهر کرج در بهمن ماه سال گذشته شــد، افزود: برگزاری رویدادهای 
فصلی یکی از مصوبــات قرارگاه عفاف و حجــاب و دفتر امور بانــوان و خانواده 
شهرســتان کرج بوده اســت که همزمان با ۲۱ تیرماه روز ملی عفاف و حجاب 
دومین رویداد را در ابعاد وسیع تر با رویکرد سیاست گذاری فرهنگی و اجتماعی 

در دستور کار اجرایی شدن قرار داده ایم.
قاسم پور با اشاره به اینکه تمهیدات لازم برای اجرای این رویداد پیش بینی شده 
و کار در روند اجرا قرار دارد، گفت:  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز 
متولی کارگروه ساماندهی مد و لباس اســت و با همکاری مشترک فرمانداری 
ویژه شهرستان کرج و ســایر دســتگاه های متولی امر،  این طرح اجتماعی در 

تابستان ۱۴۰۱  برگزار خواهد شد. 

 

وژه درمانی   آغاز عملیات اجرایی ۳۹ پر
 در استان بوشهر 

بوشهر   در آئینی عملیات ســاخت ۳۹ پروژه درمانــی وبهداشتی در سطح 
استان بوشهر با اعتبار بالغ بر ۱۲۴ میلیارد تومان آغاز شد.

معاون بهداشت و درمان دانشگاه علوم پزشکی بوشهر  در حاشیه آیین نمادین 
آغاز ســاخت این پروژه ها در گفت گو با ایرنا در برازجان گفت: این پروژه ها در 
راســتای تقویت و  محرومیت زدایی در مراکز بهداشتی  درمانی و مراکز جامع 

سلامت استان اجرا می شوند.
قاسم برجوئی افزود: باتوجه به فرسودگی مراکز درمانی  و بهداشتی این پروژه 

ها در بازه زمانی شش  تا ۹ ماهه ساخت و تحویل مراکز می شود.
فرماندار دشتستان نیز گفت: سرانه بهداشــت و درمان در دشتستان از سطح 
اســتانی و ملی پایین تر است که در همین راســتا با تلاش های صورت گرفته 
برای ۱۶ پروژه حوزه بهداشتی و درمانی در حوزه روستایی اعتباری معادل ۶۸ 

میلیارد تومان اختصاص داده شده است.
احمد بنافی افزود:۵۰ درصد اعتبار تحقق پیدا کرده و امروز نیز شش پروژه آن 
در بخش های مرکزی ، آبپخش و شبانکاره کلنگ زنی شد و ان شاله تا دهه فجر 

به بهره برداری خواهد رسید.
نماینده مردم دشتستان در مجلس شورای اســلامی نیز گفت: وضعیت حوزه 

درمان در دشتستان مناسب و مساعد نیست .
ابراهیم رضایی افزود:تکمیل بیمارستان ۱۷ شــهریور  ، اورژانس بیمارستان 
شهید گنجی ،احداث ساختمان پانسیون پزشکی بیمارستان شهید گنجی و 
کلینیک تخصصی درمانی برازجان از پروژه های اولویت دار بهداشت و درمان 

دشتستان است.
  

مدیرعامل آبفا خوزستان خبر داد؛

وستای حوضه آبی کرخه حل مشکل تامین آب ۱۰۰ ر
اهواز -  محمد مجدم  مدیرعامل آبفا خوزســتان از آغاز آبرســانی به ۷۱ 
روســتای بخش مرکزی شوشــتر در قالب طرح محرومیت زدایی قرارگاه امام 

حسن مجتبی )ع( خبرداد.
محمدرضا کرمی نژاد  با اشــاره به کلنگ زنی پروژه آبرسانی گرگر در شهرستان 
شوشتر اظهار کرد: با توجه به عزم دولت سیزدهم برای برطرف کردن مشکلات 
آب و فاضلاب خوزســتان، پروژه آبرسانی به روســتاهای شوشتر در قالب طرح 
محرومیت زدایی قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( با اعتبار ۳۰۰ میلیارد تومان 

آغاز شد.  
وی افزود: دهستان های میان آب، میان آب شــمالی، مدرس )حاشیه گرگر( و 

بخشی از دهستان شعیبیه به تعداد ۷۱ روستا در این پروژه آبرسانی می شوند.
کرمی نژاد تصریح کرد: جمعیت تحت پوشش این طرح بزرگ آبرسانی ۳۲ هزار 
نفر است که تعداد ۷ هزار و ۸۰۰ خانوار در این پروژه از نعمت آب شرب با کیفیت و 

پایدار بهره مند خواهند شد.
وی به روند اجرایی پروژه و خط انتقال آن اشــاره کرد و گفت: در این پروژه ۱۸۵ 
کیلومتر خط انتقــال در اقطار ۱۱۰ تــا ۵۰۰ میلی متر و ۳ بــاب مخزن زمینی 
با مجموع حجم ۱۵۰۰مترمکعب و ۵۱ باب مخزن هوایــی با حجم ۳۰۰۰ متر 

مکعب اجرا و تاسیس می شود.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب خوزســتان خاطرنشان کرد: تجهیز، تکمیل و 
توسعه ۳ باب ایستگاه تقویت فشــار از دیگر اقدامات انجام شده در روند اجرایی 

این پروژه است.

 

 ورود ۵۵ هزار ۴۲۸ دستگاه ناوگان باری
 به پایانه های مرزی کرمانشاه

کرمانشاه-حســنا فخارزاده مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
استان کرمانشاه گفت : طی ۲ ماهه امسال در مجموع ۵۵ هزار و ۴۲۸ دستگاه 

ناوگان باری از پایانه های مرزی استان کرمانشاه تردد کرده اند.
فریبرز کرمی گفت : طی ۲ماهه امســال ۵۵ هزار ۴۲۸ دستگاه ناوگان باری از 

پایانه های مرزی استان کرمانشاه تردد داشته اند.
به گفته مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه پایانه مرزی 
پرویزخان در شهرســتان قصرشیرین، بزرگترین شــاهراه اقتصادی ایران به 
عراق اســت که بیشــترین حجم صادرات کالا های غیرنفتی کشورمان از این 
گذرگاه بین المللی صادر می شــود و تعــداد ناوگان ورودی بــه پایانه مرزی 
پرویزخان طی ۲ ماهه ســالجاری ۲۹هزار و ۱۶۹ خودرو نــاوگان باری بوده 

است.
پایانه مرز پرویزخان با توجه به فعالیت شبانه روزی یکی از مهم ترین مرز های 

تجاری جمهوری اسلامی ایران است.
پایانه مرز خســروی همچون پایانه مرزی پرویزخان در استان کرمانشاه و طی 
۲ ماهه سال ۱۴۰۱ تعداد ۷ هزار و ۸۴۸ دســتگاه ناوگان حمل و نقل جاده ای 

جهت انجام مراودات مرزی وارد این پایانه مرزی شده اند.
پایانه های مرز شیخ صله ۷ هزار و ۷۱۸ دستگاه ناوگان باری و شوشمی ۵ هزار 

و ۵۶۰ دستگاه ناوگان ورودی باری داشته است.

اهواز -  محمد مجدم معاون مدیرعامل شرکت 
ملی حفاری ایران گفت: در راســتای اجرای طرح های 
توســعه ای میادین نفتی در مناطق نفتخیز کشور، با 
کاربست ۱۴ دستگاه حفاری سنگین خشکی ناوگان 
این شرکت در ۱۵ ماه گذشته عملیات حفاری ۷ حلقه 
چاه تکمیل و ۱۴ حلقه ۱۰ تا ۹۰ درصد پیشــرفت در 

دست اجرا است.

به گزارش خبرنــگار خریدار به نقــل از روابط عمومی 
شرکت ملی حفاری ایران مسعود افشار روز سه شنبه ) 
۱۷ خرداد ۱۴۰۱ ( دراین باره گفت: این چاه ها در قالب 
پروژه های حفاری غیرکلید در دســت و در چارچوب 
مشــارکت با شــرکت های بخش خصوصی در طرح 
توسعه ۲۸ مخزن در گستره عملیاتی شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب در میدان های نفتی اهواز، مارون، لالی، 

سیاهمکان، سولابدر، بینک و  اجرا می شود. وی افزود: 
همچنین در اجرای طرح های توسعه ای شرکت ملی 
نفت ایران نیز ملی حفاری با شرکت های بخش خصوصی 
در میدان های سپهر و جفیر در موقعیت غرب کارون در 
حیطه فعالیت شرکت مهندسی و توسعه نفت )متن( و 
میدان های آبان و پایدار غرب در استان ایلام با شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران همکاری و مشــارکت دارد. 

افشار اظهار کرد: شرکت های طرف قرارداد در این زمینه 
شامل : پتروگوهر فراساحل کیش، نفت و گاز پتروسینا 
آریا، موسســه دریا ســاحل، پترو ایران، پژواک انرژی، 
توسعه صنایع نفت و انرژی قشــم )OEID( و کاریان 
کیش هستند و این در حالی است که همکاری با چند 
شرکت دیگر برای آغاز به کار در این حوزه در جریان می 

باشد.

با کاربست ۱۴ دکل شرکت ملی حفاری ایران ؛

  حفاری  ۷ حلقه چاه تکمیل و ۱۲ حلقه در دست اجرا است 

ســنندج - فاطمه ملایی مدیر کل کمیته امداد استان 
کردســتان در مراســم جشــن خودکفایی ۳ هزار مددجوی 
کردستانی از هدف گذاری برای ایجاد ۱۵ هزار شغل طی امسال 

خبر داد.
رضا طوسی در همایش و جشن خودکفایی مددجویان و یاوران 
اشتغال که در محل سالن آمفی تئاتر کمیته امداد در سنندج و 
با حضور رئیس کمیته امداد کشــور و مسئولان استانی  برگزار 
شد، اظهار کرد:  کمک به توانمند ســازی مددجویان از طریق 
استعدادسنجی،  مشاوره شغلی، آموزش، نظارت و بازاریابی و در 

نهایت پرداخت تسهیلات انجام می شود.
وی افزود: این نهاد به عنوان رابط و هماهنگ کننده بین یاوران 

اشتغال و مددجویان تلاش می کند تادر کنار اینکه خانواده های 
تحت حمایت صاحب شغل پایدار شــوند برای افراد دیگر هم 

اشتغال زایی کند.
طوسی گفت : سال گذشته از محل پرداخت تسهیلات اشتغال 
این نهاد به مبلغ ۲۵۰ میلیارد تومان برای هشــت هزار مددجو 

شغل ایجاد شده است .
وی تصریح کرد: ۴۰ درصد از این تعداد اشتغال در روستاها و ۶۰ 
درصد در شهرها بوده که ۳۱ درصد آن مختص زنان سرپرست 

خانوار بوده است.
مدیر کل کمیته امداد کردســتان گفــت : همچنین در جهت 
کمک به اشتغال زایی جوانان  ۴۸ درصد از این وام ها به جوانان 

رده سنی ۲۰ تا ۴۰ سال پرداخت شده است.
وی ادامه داد: هدف گذاری امســال ایجاد ۱۵ هزار شغل برای 
مددجویان و پرداخت ۹۰۰ میلیارد تومان تســهیلات قرض 

الحسنه است.
طوسی برنامه ریزی برای کمک به آموزش فنی و شغلی هفت 
هزار مددجو را از دیگر برنامه های کمیته امداد کردســتان در 

سال جاری عنوان کرد.
وی در پایــان از همکاری و تــلاش همه بانک ها، اســتاندار، 
فرمانداران، نمایندگان مجلــس و تلاش ائمه جمعه و جماعت 
، صدا و سیما و اصحاب رســانه که با کار فرهنگی اشتغال زایی 

نیازمندان کمک کرده اند تقدیر و تشکر کرد.

خرم آباد - طولابــی  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
لرستان گفت:عملیات اجرایی آب رسانی به ۲۰۰ روستای استان 

با اعتبار۳۸۰میلیارد تومان آغاز شده است.
حمیدرضا کرموند بیان کرد: ســهم استان لرســتان در برنامه 
جهادی آب رسانی به ۲۰۰ روستا، با اعتبار ۳۸۰ میلیارد تومان 
است که زمستان سال گذشــته، تفاهم نامه آن با قرارگاه امام 

حسن مجتبی )ع( امضا شد.
وی افزود: در حــال حاضر عملیات اجرایی آب رســانی به این 
روستاها وارد فاز اجرایی شده که امید است تا پایان سال، بخش 

عمده این روستاها به بهره برداری برسد.

وی گفت : با اتمام این پروژه ها شاخص بهره مندی آب روستاها 
که در حال حاضر حدود ۵۶ درصد اســت به بــالای ۶۰ درصد 

می رسد.
کرموند تصریح کرد: استان لرستان ۳۰۰۰ روستا دارد که حدود 
۱۶۲۰ روستای  این اســتان، از آب آشامیدنی سالم و بهداشتی 
بهره مند هســتند. مدیرعامل آب و فاضلاب لرستان گفت : در 
سال ۱۴۰۰ شرکت آب و فاضلاب استان لرستان ۲۸۰ دستگاه 
کلرزنی را با هزینه ای در حدود ۳/۵ میلیارد تومان خریداری و در 
سطح سامانه های آبرسانی روستایی نصب نموده است و مطابق 
استاندارد کلر باقیمانده شبکه توزیع آب بایستی بین ۰.۲ تا ۰.۸ 

پی پی ام باشد که با استفاده از دوزینگ پمپ های کلرزنی این 
مقادیر فراهم شده اســت. مدیرعامل آبفای لرستان گفت: در 
راســتای پایش آنلاین پارامترهای کیفی آب این شرکت ۵۰ 

آنالایزر سنجش کیفی را خریداری و نصب نموده است .  
وی همچنیــن گفت:درســال ۱۴۰۱تعداد۱۸حلقه چاه آب 

درمناطق شهری وروستایی به بهره برداری  می رسند.
کرموند گفت : ازتعداداین ۱۸ حلقه چاه هشت حلقه دربخش 
آبرسانی شهری درشهرستانهای دورود،ازنا،بروجرد،کوهدشت 
وسلســله می باشــند وتعداد۱۰حلقه از این چاه هادربخش 

روستایی برای تامین آب ۳۰روستا است.

ایلام -حسن بیگی  مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام با 
اشاره به اینکه تونل کبیرکوه ) حدفاصل شهرستان های آبدانان 
و دره شــهر( و راههای طرفین آن در مجموع بیش از ۷۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی دارد، گفت: ۲ هزار و ۸۰۰ متــر از این تونل 

تاکنون لاینینگ شده است.
عبدالله بهادری  در جریان بازدید اســتاندار ایلام از تونل بزرگ 
کبیرکوه اظهار داشــت: طول تونل اصلی کبیرکوه چهار هزار و 
۷۵۰ متر اســت که حفاری و کف برداری آن به پایان رسیده و 

هم اکنون پیمانکار مشغول عملیات لاینینگ آن بوده و ۲ هزار و 
۸۰۰ متر از لاینینگ آن نیز به انجام رسیده است.

وی افزود: در خروجی تونل کبیرکوه از سمت آبدانان ۹ کیلومتر 
عملیات راه سازی )۶ کیلومتر به ســمت مورموری و دهلران و 
۳ کیلومتر به سمت شهر آبدانان(  نیز در دست اجراست که در 

مرحله روسازی است.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان ایلام یادآور شــد: از سمت 
شهرستان دره شهر نیز ۶،۵ کیلومتر راه ســازی درحال انجام 

است که از این مقدار ۹ رشته تونل به طول یک هزار و ۸۰۰ متر 
حفاری و کف برداری شده و ۸۰۰ متر نیز لاینینگ این تونل ها به 
انجام رسیده است. بهادری اضافه کرد: قبل از عملیات لاینینگ 

تمامی نکات فنی روز از جمله عایق بندی در تونل اجرا می شود .
وی احداث خط انتقال آب و فیبر نــوری از داخل این تونل را از 
دیگر مزایای این طرح عنــوان کرد و افزود: بــه لحاظ پدافند 
غیرعامل و صرفه جویی در هزینه ها این مهم یک دســت آورد 

ارزشمند به شمار می رود.

کردستان

لرستان

برگزاری جشن خودکفایی ۳ هزار مددجوی کردستانی

وستای لرستان     اجرای عملیات اجرایی آبرسانی به ۲۰۰ ر

مدیرکل راه ایلام:

 ۲ هزار و ۸۰۰ متر از تونل کبیرکوه لاینینگ شد

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بانک قرض الحسنه مهر ایران نخستین مجمع 
عمومی شبکه بانکی کشور را برگزار کرد

بانک قرض الحســنه مهر ایران با برگزاری مجمع عمومی عادی ســال 
مالی ۱۴۰۰ خود، پیشگام شبکه بانکی شد.

به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، مجمع عمومی 
عادی سالانه این بانک با حضور همه نمایندگان سهامداران، مدیرعامل 
و اعضای هیأت مدیره بانک و همچنین »سید عباس حسینی« معاون 
بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی و »قربان 
اسکندری« مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمه این وزارتخانه برگزار شد و 

صورت های سال مالی ۱۴۰۰ بانک به تصویب رسید.
در این مجمع مقرر شــد ۱۰ درصد سود ســال ۱۴۰۰ بین سهامداران 

تقسیم و مابقی آن برای افزایش سرمایه بانک به کار گرفته شود.
گفتنی است سرمایه اولیه بانک قرض الحسنه مهر ایران ۱۵هزار میلیارد 
ریال بوده که در یک مرحله افزایش به ۲۵هزار میلیارد ریال رسیده است. 
پس از آن در مجمع عمومی سال مالی ۱۳۹۹ مصوب شد که این سرمایه 
در ۲ مرحله به ۵۰هــزار میلیارد ریال افزایش یابد کــه تا کنون ۳۴هزار 
میلیارد آن محقق شــده است.همچنین ســازمان حسابرسی به عنوان 
حسابرس و بازرس قانونی بانک انتخاب شد. اطلاعات و دنیای اقتصاد نیز 

به عنوان روزنامه های رسمی بانک تعیین شدند.
تغییر یکی از اعضای هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران تصمیم 
دیگر مجمع عمومی ایــن بانک بود و »حمیدرضا توســلی« جایگزین 
»حسن تلیکانی« در هیأت مدیره شــد. وی پیش از این معاون فناوری 
اطلاعات بانک قرض الحســنه مهر ایران بود. توســلی هم اکنون عضو 
هیأت مدیره شــاپرک اســت و راهبری پروژه هایی همچــون توثیق 
سهام و ســفته الکترونیکی در بانک قرض الحســنه مهر ایران از جمله 
فعالیت هــای وی در زمان تصدی معاونت فنــاوری اطلاعات این بانک 

بوده است.

بانک مرکزی:
تصویب دریافت مالیات ۲۰ درصدی از صندوق ها 

درآمد ثابت کذب است
 بانک مرکزی تصویــب دریافت مالیات ۲۰ درصــدی از صندوق های 
سرمایه گذاری با درآمد ثابت توسط شورای پول و اعتبار را تکذیب کرد. 
  امروز شــایعه ای در فضای مجازی در خصوص تصمیم شــورای پول و 
اعتبار برای اخــذ مالیات ۲۰ درصدی از صندوق های ســرمایه گذاری 
با درآمد ثابت در بازار ســرمایه مطرح شــده بود که حالا بانک مرکزی 
این خبر را تکذیب کرد.»مصطفی قمری وفا«، مدیر کل روابط عمومی 
بانک مرکزی در توییتی با اشــاره به شــایعه  اخذ مالیات ۲۰ درصدی 
از صندوق های درآمد ثابت، نوشــت: ادعای منتشــر شــده در برخی 
کانال های اقتصادی در فضای مجازی مبنی بر تصویب دریافت مالیات 
۲۰ درصدی از صندوق های درآمد ثابت توســط شورای پول و اعتبار از 

اساس دروغ است و تکذیب می شود.
وی اعلام کرد: تاکید می شــود شــورای پول و اعتبار چنین مصوبه ای 

نداشته و اساساً چنین موضوعی را در دستور کار ندارد.

تغییر ساعات کاری شعب و ادارات مرکزی بانک 
آینده اعلام شد

به دلیل حفظ پایداری شبکه سراسری برق کشور در ماه های گرم سال، 
تغییر ســاعات کاری شــعب و ادارات مرکزی بانک آینده از روز شنبه 
۲۱ خردادماه اعلام شد.تمامی شــعب بانک آینده در روزهای شنبه تا 
چهارشنبه از ساعت 7:۱۵ تا ۱۳:۳۰ و روزهای پنج شنبه از ساعت 7:۱۵ 

تا ۱۲:۳۰، پذیرای مشتریان عزیز برای ارائه خدمت هستند.
ســاعت کاری ادارت مرکــزی بانک آینــده نیز در روزهای شــنبه تا 
چهارشنبه از ســاعت 7 تا ۱۳:۳۰ و روزهای پنج شــنبه از ساعت 7 تا 

۱۲:۳۰، می باشد.
گفتنی اســت؛ در صورت اعلام نظر متفاوت مقام های اســتانی، شعب 

بانک حسب اعلام استانداری، فعالیت خواهند داشت.
ساعات کاری یاد شده تا اطلاع بعدی، پابرجاست.

گروه بازرگانی گردشگری دانا خبر داد
همکاری با شرکت های دانش بنیان و اشتغال 

آفرین در سال ۱۴۰۱
گروه بازرگانی گردشــگری دانا از توســعه فعالیــت در زمینه واردات 
کالاهــای اساســی و آمادگی بــرای تامین مــواد اولیــه و تجهیزات 
شرکت های فولادی کشور در ســال ۱۴۰۱ خبر داد.به گزارش روابط 
عمومی گروه مالی گردشگری، با اشــاره به نامگذاری امسال به  تولید، 
دانش بنیان و اشــتغال آفرین، گروه بازرگانی گردشــگری دانا آماده 
همکاری با شــرکت های دانش بنیان و اشــتغال آفرین در سال جاری 
است.توســعه فعالیت شــرکت در زمینه بازرگانی محصولات فولادی 
از قبیل ورق و  میلگرد، گســترش فعالیت در زمینــه واردات کالاهای 
اساســی و همچنین تســهیل در روند زنجیره تولید فولاد شامل تهاتر 
ســنگ آهن، گندله، آهن اســفنجی و شــمش از دیگــر برنامه های 

سال۱۴۰۱ این شرکت است.
گروه بازرگانی گردشگری دانا در ســال ۱۴۰۰ عملکرد موفقی از خود 
نشان داد و توانست با ایجاد زیرساخت های لازم، مواد اولیه و تجهیزات 
مورد نیاز شرکت های تابعه گروه مالی گردشــگری را از داخل و خارج 
تامین کند. اکنون نیز با داشتن نیروی انسانی مجرب آمادگی دارد برای 

تامین تجهیزات و مواد اولیه صنایع فولادی کشور اقدام کند. 
گروه بازرگانــی دانا علاوه بــر اینکــه دارای گواهینامه هــای ایزو از 
کشــورهای اروپایی اســت، در ســال گذشــته نیز موفق شــد رتبه 
دوازدهمین شرکت بزرگ بازرگانی کشــور در رتبه بندی شرکت های 
برتر ایران در ســال ۱۴۰۰ را کســب کند.این گزارش حاکیست: گروه 
بازرگانی گردشــگری دانا در حوزه خرید و فــروش، واردات و صادرات 
کالاها فعالیت می کند و قادر به وارد کردن تمام کالاهای مجاز بازرگانی 

در حوزه خود است. 
گروه بازرگانی گردشــگری دانا یکی از زیرمجموعه های هلدینگ گروه 
مالی گردشگری محسوب می شــود و کلیه امور بازرگانی شرکت های 

تابعه هلدینگ را برعهده دارد.

دکتر فطانت در اجلاس سراسری رؤسای شعب بانک آینده:
 نقش کلیدی پرسنل در رضایت مشتریان

 و هم افزایی سازمانی
در نشست سراســری رؤسای شــعب بانک آینده، دکتر محمد فطانت 
مدیرعامل بانک، بر تقویت انگیزه، امید، نشاط و محیطی پویا برای همه 

همکاران و مشتریان تأکید کرد.
او نقش هر یک از کارکنان در بخشــی که انجام وظیفه می کنند، فارغ 
از نقش فردی را یک جایگاه ســازمانی بســیار مهم دانســت و اظهار 
امیدواری کرد این جایگاه کلیدی موجــب هم افزایی و هم دلی بیش تر 
شده و در تمامی سطوح سازمانی تسری یابد و در عین حال به مشتریان 
خدمات بهتر و برتری داده شــود. مدیرعامل بانک آینده، با بیان این که 
ســپاس گزار تمامی تلاش های پیشــینیان و میــرا ث دار و امانت دار 
هستیم، گفت: به یاری خداوند متعال و تلاش مجموعه، توانستیم بانک 

را در یک زمان بسیار کوتاه به جایگاه بسیار بلندی برسانیم.

 پیگیری قضایی چک برگشتی 
مانعی در اثرگذاری کامل قانون جدید چک

 با وجود مزایای قانون جدید چک، فرآیند وصول چک برگشتی تقریباً 
بدون هیچ تغییری نســبت به قبل باقی مانده به طوری که گیرنده چک 
برای احقاق حق خود می بایســت از مســیر طولانی و پرهزینه قضایی 

اقدام کند.
پس از اجرای قانــون جدید چک، آمارهــا از کاهش نســبت تعداد و 
ارزش چک های برگشــتی حکایت دارد. با این حال هنوز یک مســئله 
مانع اثرگذاری کامل این قانون شــده و آن، بخشی از قانون جدید چک 
اســت که به موجب آن، پیگیری وصول چک بی محل همچون گذشته 
منوط به طی روند پرپیچ وخم و پرهزینه قضایی شــده و درنهایت هیچ 

تضمینی برای احقاق حق گیرنده چک پیش بینی نشده است.
ســال ۹7 بود که مجلس شــورای اســلامی با تصویب قانــون جدید 
چک، دغدغه چندین ســاله مردم و به ویژه فعــالان اقتصادی را درباره 
مســائل مرتبط با چک از جملــه نااطمینانی در وصــول مبلغ چک را 
برطرف ســاخت. در آن ســال مجلس با تصویب »قانون اصلاح قانون 
صدور چک« گام بلندی در مسیر شــفافیت و ثبات بخشی بیشتر نظام 
مالی کشور برداشــت. در این قانون به طور خلاصه، صادرکننده چک 
می بایست چک خود را در ســامانه صیاد )صدور یکپارچه الکترونیکی 
دسته چک( ثبت کرده و ســپس آن را در اختیار فروشــنده قرار دهد. 
پس از این، گیرنده چک با دریافت اطلاعات ســوابق صادرکننده چک 
و حصول اطمینان از عدم سوءپیشینه صادرکننده در صدور چک های 
بی محل، می تواند با اطمینان بیشتری نســبت به پذیرش چک و انجام 
معامله اقدام کند. همچنین در صورت برگشــت خوردن چک، حساب 
صادرکننده چک به میزان مبلغ چک صادر شــده مســدود می شود. 
علاوه بر ایــن، برخی تنبیهات قانونی بــرای صادرکننده چک بی محل 
منظور شــده تا از این طرق نوعــی بازدارندگی در صــدور چک های 

بی محل ایجاد شود.
در مدت اجــرای قانون جدید چــک، آمارها به وضــوح گویای کاهش 
ســهم تعداد و ارزش چک های برگشــتی از کل چک های مبادله شده 
است. تنها به عنوان نمونه و بر اســاس آخرین آمار بانک مرکزی، بیش 
از 7 میلیون فقره چک به ارزشــی حدود ۲۹۹۵ هــزار میلیارد ریال در 
اسفندماه ۱۴۰۰ در کل کشــور مبادله شــد. در این ماه نسبت تعداد 
چک های برگشتی به چک های مبادله ای در حالی به ۸.۹ درصد رسید 
که این آمار قبل از اجــرای قانون جدید چک بیــش از ۱۵ درصد بوده 
است. همچنین بر اساس اعلام مســئولان بانک مرکزی، در حال حاضر 
۶۰ درصد بازار چک های کشــور از نوع صیادی هستند که نشانگر رایج 

شدن چک های جدید و استقبال جامعه از این قانون است.
شفاف شــدن نظام مالی، کاهش ریســک در مبادلات مالی مدت دار، 
برخط شــدن مراحل ثبت و صدور چک از مزیت های قابل توجه قانون 
جدید چک است. با این حال هنوز یک مسئله مانع اثرگذاری کامل این 
قانون شده و آن پیگیری قضایی چک برگشتی و عدم امکان وصول آنی 
مبلغ چک از دیگر حساب های صادرکننده چک است. در ماده ۹ قانون 

اصلاح قانون صدور چک آمده است:
دارنده چک می تواند با ارائه گواهینامه عــدم پرداخت، از دادگاه صالح 
صدور اجرائیه نســبت به کســری مبلغ چک و حق الوکاله وکیل طبق 
تعرفه قانونی را درخواســت نماید. دادگاه مکلف است در صورت وجود 
شرایط زیر حســب مورد علیه صاحب حســاب، صادرکننده یا هر دو 

اجرائیه صادر نماید.
الف - در متن چک، وصول وجه آن منوط به تحقق شرطی نشده باشد؛

ب - در متن چک قید نشده باشد که چک بابت تضمین انجام معامله یا 
تعهدی است؛

ج - گواهینامه عدم پرداخت به دلیل دســتور عدم پرداخت طبق ماده 
)۱۴( این قانون و تبصره های آن صادر نشده باشد؛

صادرکننده مکلف است ظرف مدت ده روز از تاریخ ابلاغ اجرائیه، بدهی 
خود را بپردازد، یا با موافقت دارنده چک ترتیبی برای پرداخت آن بدهد 
یا مالی معرفی کند که اجرای حکم را میســر کنــد؛ در غیر این صورت 
حسب درخواست دارنده، اجرای احکام دادگســتری، اجرائیه را طبق 
»قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی مصــوب ۲۳ /۳ /۱۳۹۴« به 

مورد اجرا گذاشته و نسبت به استیفای مبالغ مذکور اقدام می نماید.
اگر صادرکننده یا قائم مقــام قانونی او دعاوی مانند مشــروط یا بابت 
تضمین بودن چک یــا تحصیل چک از طریق کلاهبــرداری یا خیانت 
در امانت یا دیگر جرائم در مراجع قضائی اقامه کند، اقامه دعوی مانع از 
جریان عملیات اجرائی نخواهد شــد؛ مگر در مواردی که مرجع قضائی 
ظن قوی پیدا کند یا از اجرای سند مذکور ضرر جبران ناپذیر وارد شود 
که در این صورت با اخذ تأمین مناسب، قرار توقف عملیات اجرائی صادر 
می نماید. در صورتی که دلیل ارائه شــده مستند به سند رسمی باشد یا 
اینکه صادرکننده یا قائم مقام قانونی مدعی مفقود شــدن چک بوده و 
مرجع قضائی دلایل ارائه شده را قابل قبول بداند، توقف عملیات اجرائی 
بدون اخذ تأمین صادر خواهد شــد. به دعاوی مذکور خــارج از نوبت 

رسیدگی می شود.
بر اســاس این بخش از قانون، فرآیند وصول چک برگشتی تقریباً بدون 
هیچ تغییری نســبت به قبل باقی مانده به طوری که گیرنده چک برای 
احقاق حق خود می بایســت از مســیر طولانی و پرهزینه قضایی اقدام 
کند. درنهایت تضمینی بابت احقاق حق گیرنــده چک در قانون دیده 
نمی شــود. این مســئله عامل باقی ماندن نااطمینانی در بازار با وجود 
اجرای قانون جدید چک شده و از این رو بســیاری از فعالان اقتصادی 
همچنان دغدغه نقد شــدن چک دریافتی را دارند. از همین رو انتظار 
می رود مجلس با اصلاح این بند از قانون، گام نهایی در ثبات بخشــی به 

بازار چک های کشور را بردارد.

پرداخت وام ازدواج در بانک قرض الحسنه مهر 
ایران ۱۸۰ درصد رشد داشته است

پیرو سیاست های ابلاغی دولت ســیزدهم و بانک مرکزی، پرداخت وام 
ازدواج در بانک قرض الحســنه مهر ایران نســبت به مدت مشابه سال 

قبل، ۱۸۰ درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، مقام معظم 
رهبری )مد ظلــه العالی( همواره بر ازدواج جوانــان و افزایش جمعیت 
جوان کشور تأکید داشته اند. از جمله ۱۱ مرداد ۱۳۹۵ در دیدار با اقشار 
مختلف مردم فرمودند: »کشــور ظرفیت های زیادی دارد، ]ظرفیت [ 
ابتکار زیــادی دارد، این کشــور ۸۰ میلیونی -که البتــه جمعیت آن 
می تواند به ۱۵۰ میلیون هم برسد و ان شاءالله مسئولین همان طور که 
بارها تکرار کرده ایم، کمک کنند که این تکثیر جمعیت جوان که امروز 
خوشــبختانه وجود دارد از بین نرود؛ نســل را متوقف نکنند؛ جمعیت 
کشور را به تدریج در طول سال ها به پیری منتهی نکنند- این جمعیت، 
این کشــور، با این ظرفیت، با این امکانات چهارفصلی که کشور ما دارد، 
می تواند از لحاظ مادّی پیشرفت کند، مشکلات معیشت مردم برطرف 

بشود؛ راهش این است.«
بر همین اساس بانک قرض الحســنه مهر ایران از ابتدای سال ۱۴۰۱ 
تا روز ۲۰ خرداد، ۶۹۶۶ فقــره وام ازدواج به مبلغ ۹۲۱۹ میلیارد ریال 
پرداخت کرده اســت.این بانک در بازه مشابه سال گذشته ۴۰۵۸ فقره 
وام ازدواج بــه مبلغ ۳۲۹۶ میلیــارد ریال پرداخته اســت. وام ازدواج 
پرداخت شده از ســوی بانک قرض الحســنه مهر ایران نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته از نظر تعدادی 7۲ درصد و از نظر مبلغ وام پرداخت 

شده حدود ۱۸۰ درصد افزایش یافته است.
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مجلس: بانک مرکزی برنامه ای برای رمزارز ها ندارد

پیچ و خم قانون گذاری رمزارزها

سارا فضلی  نایب رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس گفت: بانک مرکزی قانون گذاری 

حوزه رمزارز ها را در دستور کار خود ندارد.
قانون گذاری در حــوزه رمزارزها، طی دولت های 
مختلف مطرح شــده و اکنون دولت سیزدهم هم 
با تشکیل ستادی به ریاســت معاونت اقتصادی 

رئیس جمهور، به دنبال آن است.
وزارتخانه هایــی مانند امور اقتصــادی و دارایی، 
صنعت، معــدن و تجارت، نفت، نیــرو، ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات و کشــور و همچنیــن 
بانک مرکــزی، از اعضــای اصلی »ســتاد ملی 

رمزارزش ها« به شمار می روند.
عباس آشــتیانی مدیر عامل انجمــن بلاکچین 
گفته، ســرمایه گذاری در بازار رمزارز، روزانه به 
۸۰۰ میلیارد تومان می رسد؛ همچنین براساس 
اعلام آقای زنجانی مدیر خانــه بلاکچین ایران، 
گردش حساب در این بازار بیش از 7 هزار میلیارد 
تومان اســت.با توجه به بالا بودن این ارقام، بانک 
مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی، از سوی 
رئیس مجلس موظــف به قانون گــذاری در این 

حوزه شده اند.
رئیس کل بانک مرکزی در آبان ۱۴۰۰ گفته بود: 
موضوع رمزارز ها باید در کشور به یک جمع بندی 
برســد؛ به همین دلیل بانک مرکزی با هماهنگی 
با مجلس و اســتفاده از خبــرگان در این حوزه، 

موضوعات خود را جمع بندی می کند.
یک نســخه از جدید تریــن پیــش نویس های 
حاصل از جمع بندی های بانک مرکزی و ســایر 
وزارتخانه ها که به ستاد اقتصاد دیجیتال تحویل 
داده شــده، به باشــگاه خبرنگاران جوان رسیده 
اســت، اما هنوز مشخص نیســت ویرایش های 
جدیدی قرار است روی آن صورت گیرد، یا همین 
نســخه برای تصویب در هیئت وزیــران مطرح 

خواهد شد.
این پیش نویس در 7 فصل و ۴۲ ماده تنظیم شده 
که به مضامینــی همچون اســتخراج رمزارزها، 
تعیین ســاختار ســاماندهی، تبادل و نگهداری 
رمزارز ها و بحث پرداخت با استفاده از این ارز های 

دیجیتال پرداخته است.

سامانه »رکن« برای نظارت در بازار رمزارز 
راه اندازی می شود

در ایــن پیش نویس پس از اشــاره بــه تعاریف و 
ســاختار ســاماندهی، به وظایف وزارت اقتصاد 

اشاره شده اســت که طبق ماده ۴ آن، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی موظف اســت به منظور تامین 
زیرساخت های رصد، کنترل و نظارت )رکن( در 
چهارچوب ظرفیت های قانون مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریســم و آیین نامه های اجرایی 
آن، ظرف مــدت ۳ ماه پس از ابــلاغ این مصوبه، 
نسبت به راه اندازی و توسعه سامانه »رکن« اقدام 

کند.
براســاس این پیش نویس پس از راه اندازی این 
سامانه، تمام کســب و کار های حوزه نگهداری، 
تبادل و پرداخت رمز ارزش ها موظف هســتند، 
ظرف مــدت حداکثــر ۴ مــاه بعد از توســعه و 
پیاده سازی سرویس های سامانه رکن، نسبت به 
اتصال سیستمی به این سامانه اقدام کنند. وزارت 
اقتصاد همچنین وظیفه دارد گــزارش عملکرد 
دستگاه ها در این ســامانه را به صورت برخط، به 

ستاد اقتصاد دیجیتال گزارش دهد.
در فصــل دوم این پیــش نویس، بــه چگونگی 
استخراج و انتشار رمزارز اشاره شده که طبق آن، 
وزارت صمت موظف اســت مجوز فعالیت مراکز 
استخراج رمزارز را به عنوان یک صنعت، در درگاه 
ملی مجوز های کشور ثبت کند. همچنین تعیین 
شــرایط واردات و ترانزیت تجهیــزات تخصصی 

استخراج رمزارز ها برعهده این وزارت خانه است.
طبــق تبصــره ۴ مــاده ۸ ایــن پیــش نویس، 
وزارتخانه های نیرو و نفت وظیفــه دارند تنظیم 
الگوهای قــراردادی را به شــکلی انجام دهند که 
ظرف یک سال پس از ابلاغ این مصوبه، حداقل ۲ 
هزار مگاوات سرمایه گذاری در بهره وری یا صرفه 
جویی انرژی برق و یک هزار مگاوات تولید برق از 
محل گازهای همراه نفت )فلر( برای تامین انرژی 
مراکز استخراج در کشور را محقق شود؛ یعنی باید 
نیروگاه های حرارتی که سوخت آن ها از گازهای 
مشــعل تامین می شــود، مخصوص اســتخراج 

رمزارزها در کشور احداث شود.

وزارت نیرو مخالف استفاده مراکز 
استخراج رمز ارز از برق شهری است

محمد خدادادی بهلولی مدیر طــرح تامین برق 
رمزارز های شــرکت توانیر می گوید: وزارت نیرو 
مخالف استفاده مراکز اســتخراج رمزارز از شبکه 
برق اســت و پیشــنهاد می کند که این مراکز در 
طرح های بهینه سازی مانند جمع آوری گاز های 
فلر )مشعل( سرمایه گذاری کنند یا برق خود را از 

روش های تجدیدپذیر به دست آورند.
به گفته او، وزارت نیرو زیر نظر معاونت اقتصادی 
دولت در جلســات ســتاد ملی رمزارز ها شرکت 
می کند و آخرین اطلاعات درباره قانون گذاری در 

این حوزه، باید از معاونت اقتصادی دریافت شود.
بــه گفته آقــای آشــتیانی مدیرعامــل انجمن 
بلاکچین، جلســات کارگروه اقتصــاد دیجیتال 
تشکیل شــده و پیش نویس قوانین بازار رمزارز 
به زودی به کمیســیون اقتصادی مجلس ارسال 
خواهد شــد. بــرای برخــی از مصوبــات از نظر 
حقوقی، قانون هایــی وجود دارد، امــا بعضی از 
موارد آن به ظرفیت مجلس بــرای قانون گذاری 

احتیاج دارد.

بانک مرکزی و دولت طرحی به مجلس
 ارائه نداده اند!

میرتاج الدینی، نایب رئیس کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: در سال های 
گذشته طرح قانون گذاری در بازار رمزارز از سوی 
نمایندگان مجلــس یازدهم ارائه شــد، اما هیچ 
خروجی از کمیســیون ها حاصل نشد. همچنین 
در جلساتی که در این زمینه تشکیل شد، مجلس 
به تعیین تکلیف بازار رمــز ارز از نظر قانونی بار ها 

تاکید داشته است.
او می گویــد: متولی اصلــی این قانــون گذاری 
بانــک مرکزی اســت و پــس از آن وزارت نیرو با 
همکاری وزارت صمت وظیفه دارد که برق مورد 
نیاز این صنایــع را با ایجاد نیــروگاه تامین کند و 
دســتورالعمل های آن را به مجلس ارائه دهد؛ اما 
هنوز طرحی از ســمت دولت و بانــک مرکزی به 
مجلس شــورای اســلامی ارسال نشــده و بانک 
مرکزی بــه عنوان یکی از متولیــان اصلی، قانون 
گذاری در بــازار رمزارزها را در دســتور کار خود 

ندارد.
مدیر روابط عمومی بانــک مرکزی اما اعلام کرده 
که تمام جلســات کارشناســی در زمینه قانون 
گذاری بــازار رمزارزها در بانک مرکــزی برگزار 
و نتایج آن به ســتاد هماهنگی اقتصاد دیجیتال 

اعلام شده است.
باشــگاه خبرنگاران جوان برای پیگیری بیشــتر 
موضوع قانــون گذاری حــوزه رمزارزها، چندین 
بار به بانک مرکزی به عنوان یکی از دســتگاه های 
قانون گذار مراجعه کرده، اما هربار پاسخی در این 

زمینه دریافت نکرده است.

مسکن

هزینــه وام مســکن نســبت به 
هفته قبل روند افزایشــی داشته 
و درحالی که متاهل های ســاکن 
تهران پیــش از این بــا پرداخت 
حــدود ۱۲۴ میلیــون تومــان 
میتوانســتند نســبت بــه خرید 
ایــن اوراق اقدام کننــد، اکنون 
باید حــدود ۱۳۲ میلیون تومان 
بپردازند.بررسی آخرین وضعیت 
قیمت اوراق مسکن نشان می دهد 
که هــر بــرگ اوراق تســهیلات 
مسکن در فروردین و اردیبهشت 
و خرداد سال گذشــته به ترتیب 
۱۳7 هــزار و ۴۰۰، ۱۳۵ هــزار و 
۳۰۰ و ۱۳۵ هــزار و ۴۰۰  تومان 
قیمــت دارنــد. هر بــرگ  اوراق 
تسهیلات مســکن بانک مسکن 
در تیر، مرداد و شــهریور ماه سال 
گذشته با قیمت ۱۳۵ هزار و ۹۰۰، 
۱۳7 هــزار و ۱۰۰ و ۱۳۶ هزار و 

۱۰۰ تومان داد و ستد می شود.
همچنین ایــن اوراق در ماه مهر 
سال گذشــته ۱۳۶ هزار و ۶۰۰، 
در آبان ماه ۱۳۶ هزار و ۲۰۰ و در 
آذرماه نیز ۱۳7 هزار  تومان قیمت 

دارند. اوراق تسهیلات 
مسکن در دی  و بهمن 
ســال گذشــته نیز با 
قیمت های ۱۳7 هزار و 
۳۰۰ و ۱۳7 هزار و 7۰۰    
تومان معامله می شود. 
این اوراق در فروردین 

ماه سال جاری ۱۳۸ هزار و ۱۰۰ 
تومان قیمت دارد که این گزارش 
بر اســاس همین قیمت نوشــته 

شده است.

  قیمت اوراق برای مجردها 
و متأهل های تهرانی

بر این اســاس، مجردهای ساکن 
تهران می توانند تا ۲۸۰ میلیون 
تومان تســهیلات دریافت کنند 
که شــامل ۲۰۰ میلیون تومان 
تســهیلات خریــد مســکن و 
۸۰ میلیــون تومــان وام جعاله 
می شــود؛ لذا برای دریافت ۲۰۰ 
میلیــون تومان تســهیلات باید 
۴۰۰ برگه تســهیلات مســکن 
خریداری کنند کــه هزینه این 
تعــداد اوراق با تســه ۱۳۸ هزار 

 ۵۵ تومانــی   ۱۰۰ و 
میلیــون و ۲۴۰ هزار 
می شــود.  تومــان 
همچنیــن بــا در نظر 
گرفتــن ۸۰ میلیــون 
تومــان وام جعاله که 
برای آن باید ۱۶۰ ورق 
به مبلغ ۲۲ میلیــون و ۹۶  هزار 
تومان خریــداری کنند، مجموع 
هزینه خرید اوراق به 77 میلیون 

و ۳۳۶هزار تومان می رسد.
زوج هــای تهرانی نیــز بر همین 
اســاس می توانند تا سقف ۴۸۰ 
میلیــون تومــان شــامل ۲۰۰ 
میلیون تومان تســهیلات خرید 
مسکن برای هر نفر و ۸۰ میلیون 
تومان وام جعالــه دریافت کنند؛ 
بنابراین زوجیــن باید ۸۰۰ برگه 
تســهیلات مســکن خریداری 
کنند که هزینه آن ۱۱۰ میلیون 
و ۴۸۰ هزار تومان می شــود که 
همراه با هزینــه ۲۲ میلیون و ۹۶ 
هزار تومانــی وام جعاله که برای 
آن بایــد ۱۶۰ ورق تســهیلات 
مســکن خریــداری کننــد، در 

مجمــوع بایــد ۱۳۲ میلیون و 
۵7۶هزار تومان پرداخت کنند.

قیمت اوراق در سایر استان ها
سقف این تســهیلات برای مراکز 
استان و شهرهای با جمعیت بیش 
از ۲۰۰ هــزار نفر بــرای مجردها 
بــه ۱۶۰ و برای زوجیــن به ۳۲۰ 
میلیون تومان رســیده است که با 
توجه به اینکــه مجردها باید ۳۲۰ 
و متاهل های ســاکن این شهرها 
نیز بایــد ۶۴۰ برگه تســهیلات 
مسکن خریداری کنند، مجردها 
باید ۴۴ میلیون و ۱۹۲ و متاهل ها 
نیز باید ۸۸ میلیــون و ۳۸۴هزار 
تومــان پرداخــت کنند.این وام 
بــرای مجردهای ســایر مناطق 
شهری به ۱۲۰ و برای زوجین این 
مناطق نیز به ۲۴۰ میلیون تومان 
رسیده اســت؛ بنابراین مجردها 
بایــد بــا پرداخــت ۱۶ میلیون و 
۵7۲ و متاهل ها نیز بــا پرداخت 
۳۳ میلیون و ۱۴۴هزار تومان برای 
خرید اوراق نسبت به اخذ این وام 

اقدام کنند.

قیمت اوراق مسکن افزایش یافت

چکبانک

مهر


